
Kronika obce Bolatice 

 

 

Tato kronika je 10. dílem kroniky obce Bolatice. Obsahuje roky 1984, 1985, 1986, 1987 a 1988. 



1) 

1984 

2) 

Obsah roku 1984    strana 

politické události roku    5 – 8 

práce MNV     10 – 13 

práce komisí MNV    14 – 25 

místní knihovna    26 – 27 

kultura, kino     28 – 29 

sbor pro občanské záležitosti   30 

školství      31 – 36 

společenské orá. NF    37 – 48 

národní podnik Juta    49 – 50 

zemědělství, JZD, JHR    51 – 56 

služby obyvatel – MH, obchody a další  57 – 60 

počasí roku a závěr    61 – 63 

 

3) 

Rok 1984 v mezinárodní politice nebyl běžným, byl označován za klíčový. Proč? V tomto roce mělo 

padnout konečné rozhodnutí o rozmístění amerických raket v západní Evropě, dále proto, že byla 

reálná naděje vrátit se do kolejí mírového soužití. Za zhoršování mezinárodní politické situace byla 

plně odpovědná vláda USA se spojenci NATO. Pod hrozbou síly si chtěli vynutit jednostranné ústupky. 

Americký imperialismus vystupňoval svoje síly za získání převahy nad světem kapitalismu. Ženeva, 

Grenada, Libanon. Tři zeměpisné pojmy, současně i politické. Rozbití rozhovorů v Ženevě, zákeřný 

přepad Grenady, podpora Izraele v Libanonu dokázaly, že USA mír, svobodu a demokracii zaměňují za 

státní terorismus a diktát. Socialistické státy musely provádět taková opatření, aby byla zachována 

vojenská rovnováha a tím bezpečnost socialistických zemí. Probíhala mírová, protiraketová hnutí, 

která nabyla nebývalého rozsahu.  

 

4) 

Politika zemí socialistického společenství si zachovala pevný kurz na mírové řešení všech světových 

problémů. Trvalou linií československé zahraniční politiky zůstal i nadále zápas za mír, za uvolňování 

mezinárodního napětí a za konstruktivní řešení současných mezinárodních problémů a za odzbrojení. 



Rok 1984 probíhal také ve znamení významných kulturně politických výročí a oslav. Bylo to zejména 

45. výročí okupace Čech a Moravy, 35. výročí založení PO SSM, 40. výročí Slovenského národního 

povstání, oslav Vítězného února, MDŽ, 1. máje, Dne osvobození, VŘSR a další.  

 

Všimněme si některých významných politických událostí roku: země Varšavské smlouvy předložily 

státům NATO návrh na odstranění chemických zbraní z Evropy. Ve Stockholmu byla zahájena 

konference ministrů zahraničních věcí Evropy, USA a Kanady o bezpečnosti a odzbrojení v Evropě.  

 

5) 

9. února zemřel generální tajemník ÚV KSČ a předseda nejvyššího sovětu Jurij Andropov. Novým 

generálním tajemníkem byl zvolen Konstantin Černěnko. V průběhu roky byly vypuštěny do vesmíru 

sovětské kosmické lodi typu Sojuz 10, 11, 12 s mezinárodními posádkami a zaznamenán byl třetí let 

amerického raketoplánu. Výstup do kosmického prostoru provedla první žena na světě – sovětská 

kosmonautka s. Savická. V roce 194 zesílily naše diplomatické styky s ostatními zeměmi světa. Tak 

např. s. Štrougal, předseda federální vlády, navštívil Súdán, Barmu, SSSR, Bulharsko, Sýrii a naši zemi 

navštívilo mnoho delegací na nejvyšší úrovni. V červnu byly zahájeny letní olympijské hry v Los 

Angeles bez účasti většiny socialistických zemí, protože nebyla zajištěna bezpečnost sportovců a OH 

se staly byznysem pro kapitalisty západu.  

 

6) 

V říjnu zemřela na následky zranění při atentátu ministerská předsedkyně Indíra Ghándiová, na její 

místo zvolen její syn Rádži Ghándí. Američané neustále brojí. Schválili si neutralizované velení kosmu 

v Pentagonu. K přípravě na válku chtějí ovládnout i vesmír. Naopak US OSN schválilo rezoluci využití 

kosmického prostoru k mírovým účelům ve prospěch lidstva. Při největší katastrofě v dějinách 

průmyslu přišlo o život v indickém Bhópálu na 3 000 lidí a 125 000 jich bylo postiženo při úniku 

jedovatého plynu vinou amerického nadnárodního průmyslu, který se honí za ziskem a opomíjí 

bezpečnost dělníků. Díky Sovětskému svazu, socialistickým zemím a všem pokrokovým silám světa se 

podařilo uchránit mír. Pocítili jsme hrdost nad tím, že žijeme ve společnosti, která každodennímu 

skutky brání čisté nebe pro naše svítání.  

 

7) 

Vesnická organizace KSČ se ve své práci opírala o celoroční plán práce a aktuální otázky života obce. 

Předsedou byl s. Vitásek Emil. Na úseku masové politické práce byl kladen důraz na to, aby lidé 

pochopili, k čemu směřuje naše cesta a co je programem Komunistické strany Československa. 

Členské schůze se konaly měsíčně a byly na nich projednány veškeré otázky a aktuální problémy obce 



– ať již jde o zásobování, zemědělství, práci poslanců, MNV, o úroveň zajišťování služeb obyvatelstva, 

o práci společenských organizací NF, o plnění volebního programu NF, až po zajišťování dopravy 

pracujících a zdravotnickou péči.  

 

Členská základna VO KSČ nebyla početná, protože do působnosti spadali zaměstnanci MNV, DPMH 

při MNV a důchodci. Ze všech ostatních podniků a resortů jsou členové registrováni. V ZO KSČ bylo 23 

členů, registrováno 160. 

 

8) 

Místní národní výbor se ve své činnosti opíral o volební program NF a celoobecní závazek k 40. výročí 

Slovenského národního povstání. Aby byla účinnost politické a celospolečenské práce co největší, 

zaměřena byla na aktivitu všech poslanců a jednotlivých orgánů MNV. Činnost byla bohatá a byla 

směrována k uspokojování potřeb našich občanů, ke zkrášlení naší obce a kulturnímu vyžití.  

 

V den výročí osvobození naší obce (17. 4.) se konal vzpomínkový akt u památníku osvobození před 

zámkem. 40 žáků ZŠ zde složilo pionýrský slib, aby tak projevili věrnost svým ideálům a oddanost KSČ. 

U příležitosti všech oslav MDŽ, 1. máje, Dne osvobození funkcionáři a občané odsoudili agresivní 

politiku imperialismu v čele s USA. V dubnu navštívila naši obec delegace města Kamyšin ze 

Sovětského svazu a ocenila výstavbu naší obce. Časté delegace, zájezdy byly přítomny u hrobu čs. 

tankistů na hřbitově, na Vyhlídce na Kamenci a u Výhody. 

 

9) 

Kulturně společenský život v naší obci byl vyvíjen v rámci jednotného plánu kulturně výchovné 

činnosti. Na jeho realizace se podílely částečně místní závody, společenské organizace NF, JKS a kino. 

MNV organizoval veřejné schůze i na osadě Borová, besedy s mládeží a věnoval se zajišťování úkolů 

v oblasti služeb v rámci Drobných provozoven. Pobočka České státní spořitelny byla přestěhována do 

jiných místností na zámku, kde našla daleko vyšší estetickou úroveň. Na ulici Svobody byla dána do 

provozu prodejna základních druhů potravin. Byla provedena adaptací z bývalých prodejen. Cukrárna 

DP byla předána Jednotě a obnovena služba mandlování. Dokončeny byly chodníky na ulici Nádražní, 

do provozu byl dán vodovod na ulicích Ratibořská a Svobody, na výstavbě řadových domků, kde byl 

nedostatek spodní vody. Dále byla stavební činnost zaměřena na výstavbu topných kanálů ve škole a 

uvedení kotelny v ZŠ do provozu.  



10) 

Velká pozornost se soustřeďuje na přestavbu kinosálu, jediného kulturního stánku v obci. MNV 

prováděl údržbu stávajících zařízení jako autobusových čekáren, zdravotního střediska a koupaliště. 

Na Borové se prováděla výměna trubek k vodovodu, osada byla rozkopána a zároveň se upravovala 

kanalizace. Byly také problémy. Všichni občané vypouštějí odpadní vody do kanalizace a ty jdou do 

příkopu „Opusta“. Tím ohrožujeme život rybám u Bohuslavic. Zatím nebyla povolena výstavba čistící 

stanice za „Paškem“. Dalším velkým problémem naší obce je nedostatek pitné vody, studniční vody je 

málo a neodpovídá zdravotnické normě. Kolem vesnice byly provedeny vrty do hloubky 40 m a bylo 

zjištěno, že pod námi je obrovské jezero. Proto již byl využit jeden vrt, který zásobuje občany. 

V budoucnu se bude nadále rozšiřovat.  

 

11) 

Práce MNV se opírala o činnost plenárního zasedání, které pravidelně zasedalo čtyřikrát za rok a bylo 

projednáno: rozpočet na rok 1984 a hospodaření za rok 1983, volební program a celoobecní závazek, 

činnost jednotlivých komisí a ostatních orgánů MNV – tj. hospodaření DPMH, JKS, komise veřejné 

lidové kontroly, místní lidové knihovny a kina. Na zasedáních byly zodpovězeny všechny připomínky 

občanů a poslanců, jednání se účastnil zástupce ONV i KNV. Zvláště hojně bylo navštíveno letní 

plenární zasedání o požární zbrojnici, kde se řešila otázka pitné vody. Účastni byli inženýři z vrtných 

závodů, kteří lidem potvrdili výskyt vody pod vesnicí.  

 

Rada místního národního výboru připravovala plenární zasedání a mimo jiné se zabývala dalšími 

otázkami rozvoje naší obce a to: výstavba inženýrských sítí u řadových domků a napojením nové 

kotelny u ZŠ, údržbou zařízení a komunikací, činností Občanských výborů; řešila otázku zemědělství, 

společný program rozvoje tělesné výchovy, politickoorganizační zabezpečení všech oslav a veřejných 

akcí v obci.  

 

12) 

Jak si vedly jednotlivé komise MNV. Komise školská a kulturní se plně věnovala otázkám rozvoje 

školství a kultury, kde hodnotila dosažené výsledky a zaujala kritické postoje k negativním jevům, 

které se vyskytly při pořádání zábav a karnevalů. Plesovou sezónu hodnotila velmi kladně, bez 

rušivých momentů. Také byla vyhodnocena opatření v boji proti negativním jevům a komise 

konstatovala, že úkoly byly splněny. Provedla rozbory činnosti a hodnocení práce ZŠ, MŠ, místního 

kina, jídelny ZŠ a družiny, jednotného kulturního střediska a lidové knihovny, sboru pro občanské 

záležitosti, zabývala se kulturně výchovnou činností společenských organizací NF a zabezpečováním 

jednotlivých oslav a akcí – MDŽ, 1. a 9. květen, MDD, VŘSR a lze tedy jen potvrdit, že práce komise 



byla náročná, ale také velmi zajímavá a potřebovala lidi k zabezpečování jednotlivých úkolů. Její práce 

byla pravidelná, schůze 1x měsíčně a neúčast členů řádně omluvena.  

 

13) 

Komise péče o rodinu a mládež měla i v dnešní době nepopulární práci, neboť se zabývala poměry 

v rodinách s narušenými vztahy, rodinami s nepříznivými výchovnými vlivy na děti, rodinami 

alkoholiků, nemocných rodičů s rodinami neúplnými.  

 

Jistěže je to na počet rodin v obci mizivé procento. Vytipováno bylo sedm rodin. Řešil se případ, kdy 

otec odmítl přispívat na rodinu, v jiné rodině matka nedodržovala základní hygienu, pořádek a čistotu 

dětí, nebo zase problém neutěšené situace v rodině alkoholika. Spolupráce byla prováděna 

s pedagogickými pracovníky a dětským lékařem. Byly doporučeny finanční přípěvky pro potřebné 

rodiny. V lednu 1984 se u Švanů narodila trojčata. Ve spolupráci s dětským lékařem, komisí sociální a 

ČČK se uskutečnily přednášky pro veřejnost a rodiče. O práci komise byl sepsán článek, který byl 

vytisknut v NV.  

 

14) 

Komise výstavby a plánování s přihlédnutím k plánu rozvoje a výstavby obce projednala žádosti o 

přidělení stavebních míst pro výstavbu RD. Negativní postoj měli vlastníci pozemků (zahrad) uvnitř 

obce, které měly být pro zástavbu RD. Zábor další zemědělské půdy nemohl být uskutečňován, neboť 

nám pak chybí pro obživu. U občanů se projevil zvýšený počet žádostí na povolování drobných a 

jednoduchých staveb jako byly hospodářské budovy a skleníky. Tyto byly povolovány. Kontroly 

kolaudačních závad byly vlastníky odstraněny. Komise vyřešila také sousedské spory při stavbě plotu 

a zaléhaní na pozemek. V důsledku nedostatku pitné vody se zabývala realizací vodovodu a 

rekonstrukcí kinosálu. Schůze komise probíhaly pravidelně jednou za měsíc s aktivním zapojením 

většiny členů, kterých bylo 17.  

 

15) 

Komise zemědělská se zaměřila na řádné sledování evidence půdy a hlavně její využití. Bylo zjištěno, 

že je bezezbytku řádně obhospodařována. Zvýšil se počet chovatelů drobného domácího zvířectva, 

což bylo pozitivní, ale negativně se tento fakt projevil v polním pychu na polích JZD. S jednotlivými 

přistiženými občany se vyvozovaly patřičné opatření. Pokoseny a sklizeny byly všechny plochy i kolem 

vozovek, což je rovněž důsledek zvýšeného chovu. Pozornost byla věnována ochraně zemědělského 

půdního fondu, proto nebyly doporučeny zábory zemědělské půdy pro výstavbu RD a proto také byly 

zvýšeny peněžní odvody za zábor zemědělské půdy v průměru o 300%. Za jedno stavební místo činil 



odvod dle bonitní půdy 25 až 40 tisíc korun. Byla očíslována třešňová alej u Křemének, stromy 

finančně ohodnoceny a pronajaty občanům pro sklizeň. Komise sledovala čistotu obce a cest, a 

zjistila, že do cest byly vyvezeny pneumatiky a další harampádí. Pozornost byla věnována i kácení 

ovocných stromů, kde vlastník musí o toto povolení žádat. Kácení lip a bříz bylo zamítnuto.  

 

16) 

Komise místního hospodářství, bytová a dopravy vyvíjela pravidelnou činnost a scházela se jedenkrát 

měsíčně s 75% účastí poslanců. Bylo zjištěno, že v Bolaticích nebyl k dispozici ani jeden byt. Byty 

obhospodařovalo bytové družstvo Kravaře a Opava a pak družstevní bytovka JZD. Byl sestaven 

pořadník uchazečů o byt, což dříve na vesnici nebývalo. Ale naše obec roste, jsou i zájemci. 

Hospodářské výsledky DP byly velmi dobré. Současný stav služeb byl dostačující a vyhovoval našim 

občanům. Dále bylo vydáno 47 občanům povolení k poskytování služeb klempíř, pokrývač, obkladač, 

zedník, topenář, knihař, pekař a fotograf. Kontrolní činnost byla provedena v poskytování služeb 

autodopravy, malířství, kadeřnictví, stolařství, sklenářství, krejčovství, Štěrkovna, pohřební služba, 

pohostinství. Pro sběrnu čistíren a prádelen místnost nevyhovuje. Pro koupaliště byl proveden nový 

vrt, aby byl dostatek vody; zařízení bylo včas připraveno pro sezónu. Komise splnila své poslání a 

přispěla k posunutí laťky o stupínek výše.  

 

17) 

Komise pro obchod a cestovní ruch za účasti vedoucích prodejen a zástupců Jednoty projednala 

otázky zásobování, čistotu a hygienu prodeje, otázky prodejní doby, aby úroveň služeb v obchodech 

se stále zlepšovala ke spokojenosti všech zákazníků a samotných prodavačů. Vyřešen byl další 

problém otevřením nové prodejny potravin na ulici Svobody, prováděla se rekonstrukce pohostinství 

Jednoty na osadě Borová, kde to již dlouhá léta „volalo“. Cukrárna MH byla dána do správy Jednoty, 

kde byla provedena rekonstrukce interiéru. Členové komise prováděli systematickou kontrolu na 

koupališti a v jednotlivých prodejnách, aby mohly být vyřešeny zásadní připomínky občanů.  

 

Komise finanční měla 8 členů, z toho 2 členové se práce komise nezúčastňovali. Práce této komise 

měla ráz kontrolní a prověřovací. Zaměřila se na hospodaření MNV, DPMH, inventarizaci majetku ve 

správě NV a podřízených útvarů, povolením vedlejší činnosti s daní 16%, kontrolou bufetu na 

koupališti, placením daní občanů. Práce byla náročná, s odpovědným přístupem.  

 

18) 

Komise pro mládež a tělovýchovu ve spolupráci s výbory VO SSM, JZD, Jutou, občanskými výbory 

koordinovala zvláště sportovní akce celoobecního, okresního i krajského rázu. Byl pořádán branný 



závod „O partyzánský samopal“, 100 jarních kilometrů, pochod a běh k osvobození Bolatic pod 

patronátem JZD s celokrajnou účastí běžců i první výkonnostní třídy, tradiční turnaje ve stolním 

tenise i za účasti okolních obcí. Zaměřila se na spolupráci se ZŠ a Svazarmem, aby podporovala 

tělovýchovu a brannou činnost a masové zapojení mládeže. Ne vždy se to podařilo, ale můžeme 

pozorovat zvyšující se zájem o rekreační sport a turistiku u mládeže a střední generace.  

 

Komise pro projednávání přestupků se sešla 10x a projednala 18 přestupků občanů s uložením 

pokuty 1 900 Kčs. Většina přestupků vznikla při narušení norem socialistického soužití, narušením 

sousedských vztahů zvláště při stavební činnosti. Některé negativní jevy byly evidovány při tanečních 

zábavách, kde byla nedostatečná pořadatelská služba.  

 

19) 

Občanské výbory doposud nejsou tak výrazným činitelem pro MNV, jak by tento očekával. Snad na 

Borové plnil své poslání. Ve spolupráci s jedinou složkou na Borové SPO zajišťoval veškerou kulturně 

politickou činnost v části Borová. Nesmíme zapomenout na MŠ, která se rovněž podílí na 

společenském životě. Podnětné připomínky byly vzneseny na odstranění určitých závad životního 

prostředí, k údržbě cest a silnic, k zásobování apod. Větší aktivita se očekává od zajišťování 

brigádnické pomoci tam, kde je potřeba rychle závady odstranit a k zapojování občanů do akce „Z“. 

Chválu však zaslouží jednotliví členové občanských výborů, kteří šli příkladem a sami přiložili ruku 

k dílu, byli angažovaní ve společenském a politickém životě obce.  

 

20) 

Výkon státní správy a správního řízení. Tento se uskutečňoval v rámci zákona o národních výborech a 

organizačního řádu MNV. V roce 1984 bylo celkem 1 806 podání, z toho na stavební úřad 404. Na 

úseku výstavby a územního plánování stavební úřad vydal 397 rozhodnutí. Proti nim bylo podáno 6 

odvolání a jednomu z nich bylo vyhověno. Bylo projednáno 6 přestupků a uložena pokuta v celkové 

výši 2 300 Kčs.  

 

Na úseku zdravotním a sociálním komise navrhla 108 případů na přiznání jednorázového příspěvku ve 

výši 53 200 Kčs. Dále bylo vydáno 37 rozhodnutí o pohřebném a vyplacena částka 36 800,-. 

 

Na úseku finančním bylo 22 občanům přiznáno prominutí domovní daně, 16 změn domovní daně, 5 

změn v dani zemědělské a 25 rozhodnutí k převodům nemovitostí občanů. Bylo vydáno 36 povolení o 

konání kulturně společenských zábav.  



21) 

Pro matriční úřad schváleny tři rozhodnutí.  

 

Na úseku MH, byty a dopravy vyřízeny tři žádosti o přidělení bytu, 2 byly zařazeny do pořadníku. O 

zřízení krátkodobých skládek bylo podáno 13 žádostí. Jednalo se o uložení většinou stavebního 

materiálu před domem u vozovky apod.  

 

Na úseku obchodu bylo schváleno 33 úprav prodejní doby, omezení provozu v důsledku změn 

pracovní doby, internetu a dovolené.  

 

Hospodaření MNV v roce 1984. Nástrojem hospodaření MNV byl reálný rozpočet schválený na běžný 

rok. Příjmy MNV se skládaly z oblastních příjmů, které tvořily daň zemědělská, domovní, z příjmu 

obyvatelstva a správní poplatky. Činily 182 957,50 Kčs, plán byl splněn na 102,7%. Dále to byly příjmy 

z činnosti MNV jako stravné na školách, vodné, nájemné, prodej stavebních míst a pokuty. Plán byl 

splněn na 308 192 Kčs, což je 118,9%. Národní výbor obdržel státní dotaci ve výši 580 000. V průběhu 

roku byl rozpočet MNV posílen o mimořádné dotace: 

 

22,23) 

Na vybavenost k RD   1 667 192,- 

Na opravu kinosálu   301 000,- 

Na zásobování vodou   80 000,- 

Na opravu chodníků   68 000,- 

Na údržbu v ZŠ    318 000,- 

Pořízení žaluzií na MNV   10 000,- 

Doplatek stravného pro žáky  500 000,- 

Příspěvek JZD na kult. činnost  6 000,- 

Převod z fondu rezerv   187 647,- 

Ostatní příjmy    128 216,- 

Skutečné příjmy   4 373 436,- 

Do konce roku neodvedlo 13 občanů daně ve výši 1 481 Kčs.  

 

Oblast vydání 

Vzhledem k dalšímu poklesu spodních vod, bylo třeba řešit problematiku pitné vody v obci.  

Náklady na čerpací stanice  30 558,- 

Na úpravu vody    79 952,- 



Na úpravu příkopy „Opusta“  63 020,- 

Na výstavbu vodovodu ul. Družstevní 445 482,- 

   ul. Školní 216 054,- 

 práce na čerpací stanici  72 956,- 

kanalizace ul. Jasanová a řadovky 83 359,- 

vodní hospodářství celkem  991 381,- 

doprava (čekárny, chodníky)  101 218,- 

školství     1 331 285,- 

kultura     24 078,- 

vnitřní správa (SPO, obřadní síň…) 155 437,- 

doplňková péče (pohřebné, příspěvky) 52 800,- 

tělovýchovná jednota   8 000,- 

místní hospodářství    126 831,- 

celkem     4 200 131,- 

 

Mimo rozpočet z úvěru investičních prostředků byl uhrazen nákup malotraktoru, stavebního mlátku. 

Odvody za zábor zemědělské půdy činily 1 152623 Kčs. Nepodařilo se angažovat závody v místě pro 

sdružování finančních prostředků. Z těchto údajů si můžeme udělat jasnou představu o rozmanitosti 

práce NV i v naší obci a o úrovni naší socialistické společnosti.  

 

24) 

Místní lidová knihovna. Jak naši občané četli, jak využívali pěkného prostředí knihovny a bohatého 

knižního fondu nám ukážou tyto údaje. Čtenářů bylo zapsáno celkem 1 028, což je o 38 více než 

v roce 1983, tj. 26,44% z počtu obyvatel. Na jednoho čtenáře bylo 35,2 výpůjček, tj. 9% na 1 

obyvatele. Nejvíce výpůjček bylo krásné literatury pro dospělé – 10 svazků na jednoho čtenáře za rok. 

Během roku bylo dodáno okresní knihovnou v Opavě do místní knihovny ve 12 souborech 449 svazků 

nových knih, takže stav v roce 1984 byl 12 689 svazků. Naučná literatura -  3 518 svazků, krásná 4 

463, naučná pro mládež 883, krásná pro mládež 8 825 svazků. Knihovna odebírala 41 druhů časopisů, 

ty byly půjčeny 3 814x, což činilo 33% z celkových výpůjček naučné literatury.  

 

25) 

Práce místní knihovny se zaměřila také na významná kulturně politická výročí roku, aby mládež i 

dospělí čerpali pro své vzdělání, poučení a zábavu z historie velkých postav, literatury, umění a 

událostí. Bylo to 40. výročí SNP a Karpatsko-dukelské operace, 60. výročí úmrtí V. I. Lenina, 35. výročí 

vzniku PO SSM, Roku české hudby apod. Vytvořeno bylo 21 nástěnek a 41 výstavek, 3 rozhlasové 



relace, pro žáky ZŠ 21 knihovnických lekcí a 19 besed, z nichž jmenujme alespoň tyto – o knize Timur 

a jeho parta, Leninův život, Honzíkova cesta, Malý Bobeš, Poplach v Kovářské uličce, besedy se 

spisovateli nakladatelství Albatros J. Tomečkem, L. Manem, Ivou Hercíkovou; soutěže k 35. výročí 

založení PO SSM „Každý žák čtenářem knihovny“, literární a hudební pásmo pro Český svaz žen, a 

besedu se SČSR v měsíci československo-sovětského přátelství u samovaru. Vedoucí místní knihovny 

byla s. Řehořová, která zajišťovala toto bohaté a krásné poslání.  

 

26) 

Jednotné kulturní středisko. Práce kulturní a politická vycházela z potřeb naší obce, našich občanů a 

celé naší společnosti, aby tento program práce byl poučný a poskytoval dobrou zábavu. Z toho také 

vycházel plán kulturně výchovné činnosti, a proto byly zvýšené nároky na organizaci této činnosti. 

V oblasti politickovýchovné a vzdělávací besedy, přednášky a společenské večery byly zaměřeny k 40. 

výročí SNP, 40. výročí Karpatsko-dukelské operace, k 60. výročí úmrtí V. I. Lenina. Bylo to 7 přednášek 

a 1 vzdělávací cyklus z oblasti boje proti negativním jevům. Pro nastávající novomanžele byla 

uskutečněna přitažlivá a hodnotná beseda s psychologem a bytovým architektem. Připočteme-li 

k tomu jarní a podzimní „Hovory s mládeží“, celková účast byla 540 občanů. JKS s rozhlasovým 

kroužkem zajišťoval ke všem významným výročím a akcím roku vysílání do místního rozhlasu a 

hudební blahopřání pro starší občany u příležitosti jejich životního jubilea. Bylo odvysíláno 168 

rozhlasových relací.  

 

27) 

V oblasti společenské zábavy se uskutečnilo celkem 10 plesů, 4 taneční zábavy, 8 nočních karnevalů a 

3 společenské večírky. Organizátory byly společenské organizace NF.  

 

Uskutečněny byly i zájezdy do SD v Opavě a Ostravě. Naši obec navštívili během roku 2 profesionální 

zpěváci. Letos proběhl II. ročník zábavně společenských akcí „Bolatické léto“. Na tomto vystoupila 

skupina kulturistů a skupina historické ho šermu, skupina „Capitol“ a pořádány byly soutěže pro 

mládež. V oblasti zájmové umělecké činnosti dechový soubor vystupoval u příležitosti oslav v obci, 

okolí, ale i na krajské přehlídce hudby v Pavlovicích, na koncertech v Opavě, na Pustevnách a jinde. 

Velice žádán byl beatový soubor „Capitol“, který vystupoval při tanečních zábavách u nás i po celém 

okolí. Na ZŠ pracoval národopisný soubor Borovanka, vystupoval na přehlídkách a politických a 

kulturních akcích v obci. Vedoucí JKS s. Bochňáková vykonávala tuto funkci prvním rokem.  



28) 

Místní kino. Po dlouhých jednáních a zpracování dokumentace se podařilo MNV uvést do chodu 

přestavbu kinosálu. Bude to víceúčeloví zařízení, kde najdou své místo kultura, společenské 

organizace NF. S přestavbou se započalo na podzim, takže na čas kino nebylo v provozu. Do 

repertoáru byly zařazeny filmy pro žáky ZŠ – celkem 12, pro členy SČSP v měsíci listopadu (VŘSR a 

MČSP), k 39. výročí osvobození naší vlasti Rudou armádou. Plán pro uzavření nemohl být splněn. Bylo 

odehráno 180 představení pro 15 tisíc návštěvníků. Vedoucím kina byl s. Šoltys R. Věříme, že velké 

dílo se podaří a dočkáme se pěkného kulturního stánku.  

 

29) 

Sbor pro občanské záležitosti se ve své činnosti opíral o dobrovolné spolupracovníky, kteří se zájmem 

a obětováním osobního volna pomáhali zajišťovat významné společenské akce. SPOZ měl 13 členů, 

předsedou byl s. Herudek Max.  

 

Z 82 narozených dětí bylo uvítáno v obřadní síni 56, to bylo 68,3%, svatebních obřadů 37. Tradiční 

akcí bylo položení kytiček novomanželi u památníku „Osvobození“. Na tyto akce byl v obřadní síni 

předveden pěkný hudební program členy SPOZ a dětmi z MŠ.  

C 

elkem zemřelo 44 občanů a uskutečněny byly 2 občanské pohřby, občansko-církevních 35 a 

církevních 7. SPOZ měl 2 smuteční řečníky. Odeslány byly kondolenční listy 43 rodinám.  

 

Jaké proběhly slavnosti pro mládež: 

Vítání prvňáčků 88 žáčků  pionýrský slib složilo 57 žáků 

Beseda pro 28 branců   předání občanských průkazů 14 žákům 

Slavnostní ukončení ZŠ 52 žáků 

30) 

Uskutečněny byly 2 besedy se snoubenci a 2 besedy pro důchodce s účastí 188 občanů. Byly oslaveny 

tři zlaté svatby a navštíveno 43 občanů u příležitosti jejich životního jubilea, písemných blahopřání 

zaslal SPOZ 9, a v místním rozhlase hrál 12 jubilantům.  

 

U příležitosti pořádaných akcí SPOZ vystupoval: hudební a pěvecký kroužek z MŠ (11 žáků a 3 

učitelky)a ze ZŠ 28 žáků a 1 učitel. 



Matriční úřad zaznamenal tyto události v roce 1984: úmrtí 22, uzavřeno manželství 37, výpisů 

z matrik 21, matriční doklady pro cizinu 6, ověřené opisy listin 8, ověřené podpisy na listinách 76. Byly 

provedeny 3 změny jmen nebo příjmení.  

 

31) 

Školství.  

„Rozumem, ne násilím, máme vést lidi ku pravdě.“ Denis Diderot 

 

Stěžejním úkolem naší školy bylo prohlubování komunistické výchovy ve všech jejich složkách. 

Uplatňovaly se závěry analýzy mravní výchovy žáků, úsilí bylo zaměřováno na zkvalitňování výchovně 

vzdělávací akce.  

 

Byly připraveny a uskutečněny akce k 65. výročí vzniku ČSR, 15. výročí schválení zákona o čs. 

Federaci, 40. výročí SNP a 35. výročí založení PO SSM.  

 

11. - 12. června se konala celostátní konference učitelů v Praze, na níž byla vyhodnocena realizace 

nové výchovně vzdělávací soustavy a konstatováno, že učitelé plní rozhodující úlohu při výchově 

mladého pokolení.  

 

Základní škola. Vedení školy zůstalo beze změn. Na škole působilo 11 učitelů v 1. – 4. ročníku, v 5. – 8. 

ročníku 12, ve ŠD 2 vychovatelky a 1 uvolněná skupinová vedoucí PO SSM s. Drastíková.  

 

Změny v učitelském sboru byly zaznamenány: 

 

32, 33) 

Odešli: E. Tomíčková, A. Návratová, I. Bočková, Pyšíková a J. Drozd. Přišli: P. Jarošová, M. Švidrnoch.  

 

Kde a kdo učil a jaké byly výsledky: 

ročník  tř. učitel  počet žáků  celkový průměr prospěchu 

1. A  Fr. Kolarčíková    1,62 

1. B  H. Jägrová  79  1,54 

1. C  B. Celtová    1,47 

2. A  J. Hutyrová    1,71 

2. B  P. Jarošová  74  1,53 

3. A  P. Kuzník    1,83 



3. B  M. Březovská    1,72 

3. C  M. Švidrnoch  78  1,72 

4. A  H. Rozehnalová    1,66 

4. B  E. Seidlová    1,61 

4. C  L. Kozák  79  1,65 

5. A  K. Huber    2,25 

5. B  L. Neuwirthová  71  2,13 

6. A  V. Zemanová    2,03 

6. B  V. Očenášek  58  2,21 

7. A  D. Tielová    1,96 

7. B  R. Šimečková  66  2,08 

8. A  J. Labuda    2,03 

8. B  H. Drozdová  52  2,04 

 

Bez třídnictví byla s. Kremerová, s. Rosenzweigová. Ředitelem školy byl V. Novák, zástupcem ředitele 

s. Neuwirth. V PO SSM bylo organizováno 406 pionýrů a jisker z 557 žáků, což činilo 73,2% v 21 

oddílech. Činnost byla řízena skupinovou radou v oddílech a zájmových kroužcích, v tělovýchovných a 

branných kroužcích. Patronátní smlouvy byly uzavřeny se závodem Juta a JZD Budovatel. Zvláště lze 

vyzvednout letní táborovou činnost v Leskovci u Březové.  

 

Žáci 8. tříd byli umístěni takto: 

SPŠ železniční Šumperk  1 chlapec SEŠ Frýdek-Místek   3 dívky 

SZŠ Ostrava   1 chlapec SPŠ elektrotechnická Šternberk  1 chlapec 

SPŠ strojní Opava  4 chlapci Gymnázium Hlučín   5 dívek 

SPŠ stavební Opava  1 chlapec Gymnázium Vítkov   1 chl.+1 dívka 

 SEŠ Opava   2 dívky 

 

34) 

Učební obory: 

stavebnictví   8 chlapců služby, obchod    12 dívek 

strojírenství   6 chlapců SOU s maturitou   1 chlapec 

zemědělství   1 chlapec 2,5letý obor    1 dívka 



Kulturní činnost žáků byla velmi bohatá a pro vzdělání užitečná. Co pro ně bylo zajištěno? 

Divadelní představení  3  návštěva 750 žáků 

výchovné koncerty  1  220 žáků 

literární pásma  1  210 

filmy   12  1326 

výstavy   7  825 

 

Národopisný soubor Borovanka vystoupil 16x v místě, v okolí i Opavě. Proběhly školní oslavy a 

slavnosti k významným výročím roku.  

 

Nová čs. výchovně vzdělávací soustava přispěla k dalšímu prohloubení výchovy a vzdělání žáků. Bylo 

dosaženo velmi dobrých výsledků a vyzvednuta byla práce pedagogických pracovníků i správních 

zaměstnanců.  

 

35) 

MŠ závodu Juta měla žáky v pěti odděleních do tří do šesti let. Jedno oddělení bylo umístěno ve 

školní družině. Úsilí a práce pedagogických pracovníků bylo zaměřeno na splnění výchovných cílů a 

přípravu žáků do prvních ročníků ZŠ. Další činnost byla zaměřena na mimoškolní činnost a na 

společenskou angažovanost MŠ. Soubor MŠ získal 2. místo v soutěži „Zlatá snítka“ a vystupoval pod 

vedením s. Bočkové u příležitosti veřejných oslav v obci a při „Vítání novorozeňat“. Soudružky 

učitelky připravily s dětmi pro rodiče „Radostné odpoledne“, školní akademii, kde předvedly, co se 

naučily. Po vybudování nové MŠ okolí vypadalo neutěšeně. Byla vyhlášena soutěž k estetizaci zahrad 

MŠ. Prostředí bude dobudováno v roce 1985 na počest 40. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou 

armádou. Ředitelkou MŠ byla s. Barová, vyučovaly s. Bočková, Ratajová, Nováková, Gajdečková, 

Lyková, Benčová, Chudějová, Březinová a Paverová.  

 

36) 

Mateřská škola JZD Budovatel mělo jedno oddělení pro část Borová, kde bylo umístěno 35 žáků. Na 

škole působila s. ředitelka Porubová a s. Krejčiříková. V pěkném prostředí a moderně vybavené MŠ, o 

kterou pečuje JZD Budovatel, dařilo se plnit výchovně vzdělávací cíle, které měla MŠ v plánu. Jako 

jediná veřejná instituce na osadě Borová působila svým postavením i na veřejnost a také se 

angažovala. Žáci školy vystupovali na akcích pořádaných NV nebo SPO, pro rodiče byly uspořádány 

schůzky a přednášky, ukázky z práce MŠ, ve spolupráci se SRPŠ „Radostné odpoledne“. Pozornost 

byla věnována estetizaci školního prostředí i okolí školy. MŠ se přihlásila do soutěže k estetizaci 

zahrad MŠ. Vyhodnocení školským odborem bude probíhat v roce 1985.  



37) 

Společenské organizace Národní fronty byly řízeny místním výborem NF, jehož předsedou byl s. Emil 

Tiele. Na schůzích byly projednány otázky plnění volebního programu NF, práce jednotlivých 

poslanců, kteří byli navrženi NF, politickoorganizační zajištění oslav v obci, veřejné schůze, Hovory 

s mládeží a brigádnická pomoc naší obce. Hodnocena byla práce jednotlivých společenských 

organizací NF.  

 

Největší společenskou organizací byla Tělovýchovná jednota Sokol, jejímž předsedou byl J. Jirsák. 

Čítala okolo 370 členů. Nejsilnějším oddílem je kopaná, kde bylo registrováno přes 100 členů. Hrály 

dvě mužstva dospělých v okresních soutěžích, dorost v krajské soutěži a 2 žákovská družstva 

v okresních přeborech. Dále to byl oddíl odbíjené, který se potýkal s nedostatkem hráčů, zasluhovalo 

by omlazení. Navázanou družbu měl oddíl s mužstvem odbíjené z Dessau v NDR. Hrál v okresní 

soutěži s průměrnými výsledky.  

 

38) 

Oddíl turistický organizoval tradiční „Bolatickou dvacítku“ na počest osvobození s výbornou účastí 

běžců a pod patronací JZD Budovatel. Členové oddílu se zúčastnili dalších tradičních běhů v okolních 

vesnicích (Strahovice, Bohuslavice, Štěpánkovice, Kravaře apod.) a v okresním městě Opava. V zimě 

pořádali běhy na lyžích a zájezdy do hor. Aktivně dále pracoval oddíl šachistů, který má 49 let trvání. 

Hraje v okresním přeboru, potom oddíl stolního tenisu, který rovněž soutěžil v okrese, a zapojena 

byla tři družstva. 

 

Nejen sportem žila Jednota, ale i společenským a veřejně prospěšným životem. Sportovní areál byl 

plně využíván ke sportování a společenským akcím. Byly to karnevaly, sportovní slavnosti, MDD, 

požárníci. Členové dobrovolnou prací udržovali sportovní zařízení, účastnili se brigád v obci a JZD, aby 

se revanšovali za finanční příspěvek, který od těchto složek obdrželi. Cílem výboru TJ bylo získat pro 

sport co nejvíce mládeže. Proto bylo vyškoleno pět trenérů pro kopanou.  

 

39) 

Český červený kříž ve svém poslání rozhodně nezklamal. Členové byli většinou ženy, jejich počet je 

263. Hlavní cíl a zaměření činnosti byl ve zdravotnické osvětě, poskytování první pomoci i veřejně 

prospěšné práce splnil. ČČK získal z řad členů 14 čestných dárců krve a 7 členů je zasloužilými dárci. 

Byly uskutečněny besedy a přednášky s promítáním filmů, leč malá návštěvnost. Byla to škoda, 

vynaložená práce členů přišla nazmar. Byla to poučná a zajímavá témata- O první pomoci nebo Jak si 

uchovat stáří. Naplňován byl také celostátní program „Úcta ke stáří“ a navštíveni byli starší členové u 



příležitosti životního jubilea. Výbor ČČK propagoval a vysvětloval význam sběru léčivých bylin. Bylo 

nasbíráno 2,5 kg divizny velkokvěté a v péči o životné prostředí byl prováděn úklid veřejného 

prostranství, vysazovány keře. Předsedkyní byla s. Blahetková Zuzana.  

 

40) 

Svaz požární ochrany v Bolaticích čítal v tomto roce 194 členů, 172 mužů a 22 žen. Výbor ZO SPO pod 

vedením předsedy Aloise Slivky pracoval velmi dobře, aktivizoval členy do všech oblastí své práce. 

Byly to preventivní prohlídky v obytných a veřejných budovách (720), nejčastější závady vadné 

komíny nad střechou či na půdách. V rámci akce „Březen -  měsíc požární ochrany“ byl uskutečněn 

den otevřených dveří na požární zbrojnici, výtvarná soutěž, kde žáci ZŠ postoupili do okresního kola. 

Příslušníci ZO SPO se podíleli na likvidaci 1 požáru, zúčastnili se okrskové soutěže a dalších 23 

sportovních a pohárových soutěží, ze kterých získal 2 putovní poháry, 4x 2. místo, 1x třetí, 2x čtvrté 

atd. Mimo okres bylo družstvo na soutěži v Rýmařově a v Hodoníně. 12člený mladý kolektiv se 

zúčastnil hry Plamen a branného závodu v Sudicích. Z kulturních akcí byly úspěšné – ples, večírek pro 

starší členy, oslava MDŽ, karneval, požárnická slavnost a zájezd do Beskyd. V průběhu roku bylo 

zajištěno 58 akcí v hasičské zbrojnici.  

 

41) 

V požární zbrojnici byla svépomocně vybudována klubovna, při níž bylo odpracováno 856 

brigádnických hodin, při údržbě požární techniky a zbrojnice 1 215 hodin, při plnění volebního 

programu 255 hodin, při pomoci zemědělství 185 hodin, odevzdáno 615 kg odpadových surovin. 

Příjmy a výdaje na kalendářní rok činily kolem 40 000 Kčs.  

 

Český svaz zahrádkářů vyvíjel velmi bohatou a širokou činnost. K 1. lednu 1985 bylo evidováno 176 

členů. Jakou práci členové vykonávali? Ořezávání a ošetřování kulovitých javorů podél vozovky, 

úprava životního prostředí, moštování, údržba moštárny, celkem bylo odpracováno 1 250 

brigádnických hodin. Bylo odevzdáno 30 090 kg jablek, 8 982 kg třešní, 58 kg višní, 1 068 kg angreštu, 

741 kg rybízu a 2 005 kg černého bezu, dále bylo odevzdáno 1 289 kg medu, vymoštováno 17 980 kg 

ovoce. Pro členy bylo zajištěno 10 400 kg rašeliny. V kulturně výchovné činnosti byl zorganizován 

ples, jednodenní zájezd na hory, školení v Litultovicích, večírek pro členy, taneční zábava, oslavy MDŽ 

pro členky ZO, a vykonána návštěva starých členů na 80. a 85. narozeniny.  

 

42) 

SPO na osadě Borová. Výbor organizace čítal 17 členů, ale práce se opírala o několik obětavých 

funkcionářů. Činnost byla bohatá a pestrá. Uspořádán byl ples, taneční zábava, noční karnevaly 



v lese, soutěže ve stolním tenise, táborák pro děti dospělé, branný závod pro mládež. Na údržbě 

požární zbrojnice bylo odpracováno 1 060 hodin. Družstvo mužů soutěžilo v okrskovém kole, mladí 

požárníci získali 1. místo v oblastní soutěži, v okresní soutěži 3. místo, družstvo děvčat musíme 

pochválit za účast. V okolních vesnicích se družstva umístila na předních místech. ZO SPO se postaral i 

o společenský život na Borové, v požární zbrojnici bylo uskutečněno 37 akcí, soutěž ve střelbě 

z malorážky, 2 táboráky apod. Stovky hodin byly věnovány péči o výstroj a techniku.  

 

43) 

V tomto roce oslavila požární ochrana 120. výročí založení v Čechách. Stalo se to 22. 5. 1864 ve 

Velvarech v okrese Kladno. 120 let prokázalo životnost a nesmírnou užitečnost požární ochrany. 

Naplňuje své hlavní poslání – ochrana naší ekonomiky před požáry.  

 

Svaz pro spolupráci s armádou Juta Bolatice měl ve stavu 104 členy, z toho 6 žen a 12 vojáků základní 

služby, do 14 let 26 členů. Předsedou byl s. Lasák. Výbor se zaměřil vedle praktické přípravy našich 

občanů pro podporu armády, tj. výcvik branců a šíření branných prvků, na úkoly v oblasti ideové a 

výchovné. Bylo zorganizováno 7 akcí, střelby, masově branné sporty a kynologie s účastí 1 088 členů, 

střelnice byla v provozu u příležitosti Sportovní slavnosti a Dětského dne. Pro žáky byl uspořádán 

Sokolovský závod branné zdatnosti a Partyzánský samopal s účastí 960 žáků. Na vlastním zařízení, při 

pomoci národnímu hospodářství a při plnění volebního programu NF bylo odpracováno na 620 hodin. 

V organizace pracoval také kroužek radioamatérský, modelářský a elektrotechniky. 

 

44) 

Český svaz žen se v letošním roce zaměřil na aktivní činnost a získání nových mladých členek. Tak 

získal 10 nových členek. Na svých schůzích se sešel 5x, všechny ženy na členské schůzi 2x. V zimních 

měsících pokračovalo cvičení žen pod vedením s. Zajíčkové. V únoru ženy uskutečnily „Kroužek 

dovedných rukou“ s praktickou ukázkou pletení. Velký ohlas měla „Burza dětského odívání a 

sportovních potřeb“ v budově požární zbrojnice v Bolaticích. Členky se podílely na přípravě atrakcí 

pro děti v rámci oslav MDD, pomáhaly při jednocení cukrové řepy, při úpravě zelených ploch 

odpracovaly 500 hodin a nasbíraly 375 kg druhotných surovin. Recitační soutěže„Ve jménu života a 

krásy“ pořádané OV ČSŽ se zúčastnily 2 členky. Výbor žen podpořil i akci „Kytička pro nejlepší 

prodavačku“ ve spolupráci s Dohlížecím výborem. Byla úzká spolupráce se Sborem pro občanské 

záležitosti a místní knihovnou.  



45) 

Organizace Socialistického svazu mládeže pracovaly v závodě Juta, JZD a ve vesnici. Vesnická 

organizace měla 22 členů, předsedou byl Pavel Kocur. Hlavní náplní jejich činnosti bylo pořádání 

klubových večerů, kde probíhaly besedy, přednášky, soutěže a hry. Z e sportovních her a zábav to 

byla „Kuličkiáda“, pořádaná v zařízení JZD na Křeménkách, ve spolupráci se SSM JZD anebo to byly 

turnaje ve stolním tenisu. Ve společenské zábavě byly uspořádány diskovečery a taneční zábavy. 

Členové v Jutě a JZD byli zapojeni do brigád socialistické práce, podíleli se na brigádnické činnosti na 

svých pracovištích a poukazovali na nedostatky. Pro naši mládež byla k dispozici tělocvična v ZŠ, která 

byla využívána pro turnaje ve stolním tenisu, odbíjené, košíkové a nohejbale. Úspěšně proběhly 

Hovory s mládeží, kde byly zajištěny společenské zábavy pro mladé. VO SSM provozovala klubovní 

činnost v tzv. staré škole na ulici Svobody. Tam je doposud v provozu Sběrna prádla a oděvu, ČČK.  

 

46) 

Svaz československo-sovětského přátelství, jehož předsedou byl Gerhard Šoltys, zajistil v rámci 

propagace míru a přátelství se Sovětským svazem promítání filmů o pamětihodnostech Moskvy a 

Leningradu, besedu k mírové politice Sovětského svazu, propagaci o měsíci československo-

sovětského přátelství a VŘSR, byly uspořádány besedy, přednášky, výstavky knih, rozhlasové relace a 

nástěnky.  

 

Český svaz invalidů, předsedou byl s. Vaga B., na členských schůzích byly projednávány informace o 

nových předpisech a úpravách v sociální oblasti. Členové se také zapojili do sběru odpadových 

surovin a králičích kožek, na trh odevzdávali ovoce ze svých zahrad.  

 

Český svaz poštovních holubů měl velkou práci s přeočkováním všech chovných holubů dle nařízení 

ÚV svazu. Členové svazu se se svými holuby účastnili oslav 1. máje a provedli slavnostní vypuštění, 

jako akt pro zachování míru. Činnost byla zaměřena na nácviky a závody poštovních holubů, kde 

v první desítce se umístili 3 chovatelé – Zajíček, Florián, Kramář; mezi 30 v okrese bylo 9 z Bolatic. 

Mistrem ZO se stal s. Zajíček.  

 

47) 

Svaz uspořádal v Bolaticích velmi úspěšnou oblastní výstavu holubů, kde byla vybrána kolekce 

holoubat pro celostátní výstavu holoubat v Brně. ZO CHPH se během tohoto roku přestěhovala 

z bývalého domu p. Číže na ulici Svobody do požární zbrojnice na Borové. Tento RD byl z vlastnictví 

MNV prodán do soukromého držení.  



Český svaz včelařů plnil velmi úspěšně své poslání, co nejvíce pomoct zemědělství a vyprodukovat co 

nejvíce medu a také rozšiřovat chov včel. Nejvíce je rozšířeno kočování se včelstvy. Dle uzavřených 

dohod se zemědělskými závody v okolí – JZD a státní statky – přisunovali kočovníci k porostu řepky, 

hořčice, bobu a jetele svá včelstva – celkem jich bylo přisunuto 560. Základní organizace měla 48 

členů, dodala 2 950 kg medu, měla 583 včelstev. Předsedou byl s. Vitásek Adolf.  

 

48) 

Myslivecké sdružení při JZD Budovatel mělo 67 členů, bylo kooperováno v dřívějších letech z vesnic 

Bolatice, Dolní Benešov, Bohuslavice a Zábřeh. Předsedou byl s. ing. Kašing Jaromír. Činnost byla 

zaměřena na ochranu přírody, zvyšování stavu zvířectva a usměrňovaný lov. Protože sdružení bylo 

vysoce výběrová organizace, každý čekatel nebo člen měl osobní závazek nebo úkol, který také splnil. 

Výměra honitby byla 2 691 ha, bažantnice je na výměře 805 ha. Do honitby se každým rokem 

vypouští bažantí kuřata – kolem 1 400, uloveno bylo 310 zajíců, 275 divokých kachen, 23 ks srnčí 

zvěře, 340 bažantích kohoutů. Při vlastní myslivecké práci bylo uděláno kus poctivé práce v hodnotě 5 

tisíc brigádnických hodin, v JZD při sklizni slámy, jednocení cukrovky 1 600 hodin. Tradiční jsou již 

myslivecké plesy s velkou účastí a bohatým programem, rovněž tak i myslivecké odpoledne u 

Bohuslavic. Aktivně pracoval kroužek přátel přírody a myslivosti.  

 

49) 

Juta, národní podnik závod 10. Ředitelství závodu Dvůr Králové, vedoucím závodu byl s. Jedlička 

z Opavy. Závod plnil v roce 1984 náročné úkoly v oblasti textilní výroby, v investiční výstavbě kotelny 

a uhelny a exportu. Závod se čestně a bezezbytku vyrovnal s úkoly plánu, plán výroby zboží byl splněn 

na 106,3%. Provoz konfekce vyprodukoval celkem 5 649 000 ks pytlů, což je o 33 000 ks více než 

v roce 1983. Na výsledcích se rozhodující měrou podílela provazárna. Bylo vyrobeno 803 tun lan, o 

200 tun více než v předešlém roce. V roce 1984 byl zajišťován rozsáhlý úkol v exportu v sortimentu 

lan z chemických surovin – polypropeny a polyamidy. Dosáhly vysokých parametrů a staly se pro 

zahraniční odběratele atraktivní. V závodě pracovalo 363 zaměstnanců a byl vytvořen příznivý vývoj 

v oblasti odměňování a došlo k nárůstu průměrného výdělku, proti roku 1983 o 5,9%, proti roku 1979 

o 19,5%. Na splnění celozávodního socialistického závazku na počest 40. výročí SNP a 39. výročí 

osvobození se podíleli všichni pracovníci závodu.  

 

50) 

Pracovní iniciativa byla orientována na zvyšování kvality, hospodárnost výroby a úsporu surovin a 

energie. Na úpravě vzhledu závodu a veřejných prostranství bylo odpracováno 1 450 hodin, na akcích 



„Z“ 10 000 brigádnických hodin, v rámci internacionální pomoci byla věnována částka 6 215 Kčs na 

fond solidarity, to byla 1% měsíční mzda na pracovníka.  

 

Titul „Vzorný pracovník závodu“ obdrželo 19 pracovníků, „Zasloužilý pracovník závodu“ 10 

jednotlivců a „Vzorný pracovník n. p. Juta“ 3 zaměstnanci. Celkem 18 brigád socialistické práce bylo 

přihlášeno do vnitrozávodní soutěže. Celozávodní výbor ROH zorganizoval rodinné rekreace do 

Nízkých Tater, podporoval lázeňskou péči, zájezdy do divadel a vlastivědné výlety.  Dosažené výsledky 

ukázaly, že byla správně směrována iniciativa pracovníků k dosažení náročných úkolů roku. Pracující 

závodu přispěli k plnění vytýčených závěrů XVIII. sjezdu KSČ a X. všeobecného sjezdu.  

 

51) 

Zemědělství. Katastr naší obce měl výměru veškeré půdy 1 320 ha 15 arů 66 m2. Zemědělská půda se 

dělila na ornou (792 ha), zahrady (46,5 ha), louky (18,5 ha), pastvin (3 ha). Celkem bylo zemědělské 

půdy 860 ha. Do nezemědělské půdy patřily lesy (348 ha), vody (1,69 ha), zastavěná plocha (43,5 ha) 

a ostatní plochy a cesty (67 ha); celkem 460,4 ha.  

 

Zemědělskou i nezemědělskou půdu užívali: JZD Budovatel Bolatice, Čs. státní statek a hřebčín 

Albertovec, Státní lesy, Jednota Opava, Bytová správa Kravaře, MNV, Juta, Farní úřad, ze 

společenských organizací NF TJ Sokol, Svazarm, Myslivecké sdružení, Čs. svaz včelařů, dále jsou to 

Státní dráhy, Správa silnic, OÚ NZ, uživatelé RD. Největším uživatelem zemědělské půdy bylo JZD, pak 

to byli drobní držitelé půdy, kteří spadali do skupiny JHR.  

 

52) 

Jednotné zemědělské družstvo Budovatel se sídlem v Bolaticích obhospodařovalo 3 733,4 ha 

zemědělské půdy, z toho 3 295,6 ha orné půdy, 287,2 ha luk, 148 ha pastvin a 2,6 ha zahrad. Půda 

byla rozložena na katastru území Bolatic, Dolního Benešova, Zábřehu, Bohuslavic a Píště. Na orné 

půdě bylo pěstováno 1 650 ha obilovin, 821 ha pícnin, 355 ha cukrovky, 315 ha olejnin a 150 ha 

hrachu. V letošním roce dosáhla rostlinná výroba v našem JZD dalšího významného úspěchu ve 

výrobě obilovin. Poprvé v 35leté historii našeho družstva byla překonána magická hranice 5 tun obilí 

na 1 ha. Nejlepšími odrůdami byly HE 417 a HE 84 s ha výnosem 64,87 q, pak Regina s 60,25 q. 

Pěstování obilovin bylo rozděleno do tří středisek – Moravec, Bohuslavice a Píšť. Bolatice byly 

zařazeny do střediska Moravec, kde průměrný výnos byl 5,2 t z 1 ha. Žně byly zahájeny 12. 7. A 

ukončeny 23. 8. U jednotlivých druhů bylo dosaženo výsledků: 



53) 

Pšenice ozimá 1 270 ha  5,021 t/ha 

Ječmen ozimý 159 ha  6,068 t/ha 

Ječmen jarní 161 ha  5,752 t/ha 

Celkem 1 590 ha  5,2 t/ha 

 

Řepka byla pěstována na výměře 300 ha s ha výnosem 30,66 q. Hrachu bylo vyrobeno 738,4 t a ha 

výnos činil 4,76 t. Velká pozornost byla věnována výrobě pícnin. Pěstoval se jetel, tráva, kukuřice, 

směsky, krmná řepa. Výtěžek byl 73 674 t pícnin – splněno na 110,2%. Sena bylo vyrobeno 1 224 t, 

senáže 2 254 t a siláže 22 933 t – splněno v průměru na 107%.  

 

Výborných výsledků bylo dosaženo ve výrobě cukrovky. Bylo sklizeno 16 103,9 t při cukernatosti 

14,86%. V Bolaticích byl průměrný výnos 64,4 t na 1 ha. Jak byly dosaženy tak dobré výsledky? Naše 

zemědělství je v současné době řízeno na podkladech vědecko-výzkumného bádání, je dodržována 

technologická kázeň, plánovité střídání plodin, daleko více se dbá na hnojení chlévskou mrvou a 

vápnění.  

 

54) 

I živočišná výroba byla úspěšná. Byly splněny veškeré nákupní a výrobní úkoly. V roce 1984 bylo 1 596 

ks dojnic, 334 ks telat, 676 chovných jalovic, 228 ks březích jalovic a 704 ks býků – celkem 3 511 ks. 

Bylo vyrobeno 6 178 l mléka, což představuje na 1 ha 1 640 l při roční užitkovosti 10,7 l na dojnici za 1 

den. V Bolaticích ve velkokapacitním kravíně bylo 794 dojnic, průměrná užitkovost 10,4 l na krávu a 

plnění bylo na 106,6%. Plán výroby masa byl překročen o 102 tun. Na státní nákup bylo dodáno 1 299 

ks skotu – 6 219 q, 538 krav o průměru 465 kg na kus, 225 ks chovného skotu, 674 ks býků o 

průměrné hmotnosti 515 kg, 153 ks telat. Vepřového masa bylo dodáno 1 830 q a plán překročen o 

30 q, představuje to 1 460 ks vepřů o průměrné hmotnosti 121 kg, 37 ks prasnic o průměrné 

hmotnosti 135 kg.  

 

55) 

JZD mělo i přidruženou výrobu, která byla zaměřena na výstavbu pro vlastní zařízení a údržbu, 

modernizaci a zlepšování pracovního a životního prostředí. Další kapacita stavební výroby a ostatní 

činnosti byla poskytnuta jiným zemědělským podnikům, národním výborům, Jednotě a dalším 

zařízením. Přidružená výroba se dobře vyrovnala s plánovaným hospodářským výsledkem – 

plánovaný byl na 1 430 000 Kčs a splněn na 2 122 000 Kčs, plnění na 148%.  



Vyjmenujme některé akce PV: vlastní – novostavba 6 bytovek Dolní Benešov, výkrmna hovězího žíru 

v Píšti, silážní žlab Píšť-Hůrky, oprava cest a silnic. Pro cizí odběratele – fasády OBPH Opava, silážní 

jámy Rohov, teletník Štěpánkovice, dále velké akce pro KZS Olomouc, STS Opava- výrobní hala, 

Teplotechna Ostrava, masný průmysl Martinov, Brano – Branka a jiné.  

 

Dobré výsledky družstva byly dosaženy také proto, že byla podporována socialistická soutěž, kde 19 

BSP získalo titul a další 4 o tento soutěží. Představenstvo JZD schválilo pro své členy všechny sociální 

a kulturní vymoženosti jako náborové a novomanželské příspěvky, zájezdy domácí i zahraniční. 

Tradiční jsou již dožínkové slavnosti, doplatkové a u příležitosti MDŽ. Plně bylo využíváno zařízení 

Křeménky i ostatními organizacemi. Předsedou družstva byl s. ing. Rudolf Hluchník.  

 

56) 

Na úseku zemědělské dále hospodařili: 86 záhumenkářů na 6 ha 19 arech, 769 JHR do 0,50 ha na 6 ha 

35 arech, 15 JHR nad 0,50 ha na 11 ha 12 arech a 3 JHR nad 2 ha.  

 

Každým rokem se provádí soupis hospodářského zvířectva. Jaký byl stav u výše uvedeného sektoru v 

obci? Drůbeže bylo celkem 3 653 ks, z toho slepic 3 356 ks, 23 ks hus, 66 ks kachen, 7 ks krůt, 20 ks 

koz, 34 ks ovcí, koňů 4 ks, prasat 95 ks a skotu 82 ks. Bylo povoleno 237 domácích porážek.  

 

Soukromě hospodařící zemědělci odevzdali 50 527 l mléka, průměr činil 5,75 l na krávu a den. 

Překročena byla dodávka vajec o 6 000 ks. Celkem bylo dodáno 21 000 ks vajec. Hovězího masa 

dodáno 33 ks, tj. asi 18 tun masa, nejvíce (22) býků o velké hmotnosti, ovcí 32 ks.  

 

V roce 1984 bylo 12 osob trvale činných v zemědělství JHR. MNV pronajal 160 ks ovocných stromů – 

třešní. Úroda v tomto roce byla velmi dobrá. A nakonec: bylo 213 držitelů psů.  

 

57) 

Na úseku služeb obyvatelstva pracovaly Drobné provozovny při MNV. Měly 17 provozoven, z toho 15 

profesí. Tržby od obyvatelstva byly v souladu s vládním usnesením a činily 62%, v korunách 2 206 032 

z celkové tržby, která činila 3 726 600 Kčs. 

 

Autodoprava se ziskem 144 064,-  pohřební služba 3 374,- 

Výstavba  160 000,-  zámečnictví 69 660,- 

Koupaliště-sauna ztráta 36 600,-   hrobnictví ztráta 8 500,- 

Štěrkovna-bagr zisk 93 580,-  holičství 8 250,- 



Pohostinství  193 400,-  cukrárna ztráta 10 779,- 

Koupaliště-bufet 60 850,-  sklenářství 12 800,- 

Propan-butan  2 947,-   topičská služba 16 287,- 

Elektromontáž. práce 33 139,-  stolařství ztráta 10 100,- 

Krejčovství  538,- 

 

Zvláště lze vyzvednout práci zednické čety, která se podílela na rekonstrukci kinosálu, na výstavbě 

úpravny vody, na úpravě chodníků na ulici Ratibořské, na úpravě zdravotnického střediska, malíři a 

natěrači provedli nátěry v kotelně ZŠ a malbu v ZŠ. DPMH měly 41 pracovníků.  

 

58) 

V tomto roce pro zkvalitnění služeb byla dána do provozu nová prodejna základních potravin na ulici 

Svobody. Vznikla rekonstrukcí bývalého obchodu s textilem a papírnictvím. Vedoucí byla ustanovena 

s. Gvoždíková. První a krátké zkušenosti ukázaly, že byla potřebná.  

 

V nákupním středisku byl v přízemí zajišťován prodej potravin, vedoucí s. Musiolová, masa, vedoucí s. 

Kurka, v 1. poschodí průmyslové zboží, textil, papírnictví, obuv, drogerie, elektro, vedoucí s. Volný, na 

ulici Opavské to byla zelenina a cukrárna – vedoucí s. Miketová, stavebniny s kovomatem – vedoucí s. 

Blokeš, na ulici Ratibořské pohostinství – vedoucí s. Kalinovská, na ulici Hlučínská s. Vltavská, na 

Borové pohostinství vedoucí s. Králová A., smíšená prodejna vedoucí s. Teuer P. Tyto uvedené 

provozovny řídla Jednota v Opavě. Ke spokojenosti občanů byl zajištěn bohatý sortiment 

v jednotlivých odděleních. Kdy dříve bychom si mohli na vesnici koupit televizor, el. kamna, nebo 

veškeré příslušenství pro zařízení vodovodu a podobně? To, že životní úroveň obyvatel roste, svědčí i 

plnění a překračování roční tržby. Letos to bylo přes 40 milionů Kčs v prodejnách Jednoty v Bolaticích.  

 

59) 

Prodej semen, květin, hnojiv, řezaných květin, věnců byl zajišťován v prodejně Květena – vedoucím 

byl s. Kamrád, roční tržba okolo 160 000.    

 

Prádlo, oděvy, koberce nosili občané do Sběrny čistíren a prádelen. Toto se odváželo do provozu 

v Opavě a do 1 týdne (rychlovka) nebo do 14 dnů měl občan potřebné vyčištěno. Provozovna byla 

umístěna ve staré škole, vedoucí byla s. Dudová. Roční obrat činil kolem 80 000.  

 

Otop si občané zajišťovali v Uhelných skaldech na bolatickém nádraží. Topivo pro občany bylo 

dodáváno včas a kvalitní. Většina domácností topila kalem v ústředním topení. Byla to úspora pro 



národní hospodářství, ale utrpělo ovzduší a životní prostředí. Kalů se prodalo okol 50 000 tun, 

hnědého 6 000 tun.  

 

V České státní spořitelně bylo poskytnuto okolo 50 doplňkových a účelových půjček, 80 hotovostních, 

tj. hodnota kolem 1 milionu Kčs, 40 půjček novomanželům.  

 

60) 

Vkladních knížek bylo 3 215 a sporožirových účtů 505, naspořeno bylo kolem 5 milionů korun. 

Spořitelna byla přestěhována do jiné místnosti v budově zámku. Dnes již občané pochopili význam 

spoření a plně této funkce využívají. Vedoucí byla s. Musiolová A. 

 

Poštovní úřad zabezpečoval pro naše občany, instituce a podniky nenahraditelné služby. Za tento rok 

bylo podáno 3 293 doporučených zásilek a 1 643 balíků. Dodáno našimi doručitelkami bylo 6 244 

doporučených zásilek a 191 000 obyčejných zásilek. Bylo podáno 12 275 ks (za 264 800,-) sázenek a 

vyplaceno 1 625 výher. Podaných telegramů bylo 457 a dodaných 1 099. Telefonních hovorů u 

přepážky bylo 2 304. Bylo přijato 19 272 a vyplaceno 6 023 poštovních poukázek. Měsíčně pošta 

vyplácela 720 důchodů v hodnotě asi 860 000 Kčs. Za měsíční inkaso (1 200 ks) vybíráno 140 000 Kčs. 

Za noviny a časopisy vybráno 200 000 Kčs. Vedoucí pošty byla s. E. Beková. 

 

61) 

Počasí roku. Rok 1984 byl celkově studený a suchý. Projevil se velký nedostatek spodní vody. Jaké 

byly průměrné teploty ranní a odpolední? 

Leden   -1,5°C ráno 3,5°C odpoledne 

Únor   -2,9  2,5      

Březen   -2  6,5 

Duben - 2,7  14,3 

Květen   +5  16,5 

Červen   11  19 

Červenec  11,1  29,6  

Srpen   11,4  22,2 

Září   6,7  11,8 

Říjen  6,7  15,3 

Listopad 1,6  6,4 

Prosinec -2,2  1,4  



Počátek jarních prací 25. 3., počátek žní 12. 7., počátek setby ozimů 28. 9. Přílet a odlet ptáků jiřička 

12. 3. – 20. 9., skřivan 1. 3. – 24. 9., vlaštovka 20. 4. – 16. 9., špaček 8. 3. – 10. 10. 

 

62) 

Závěr. Uplynulo již více než 39 let života v míru. Všichni poctiví lidé si uvědomují proč tomu tak, že se 

to nestalo náhodou. Přičinila se o to také většina lidí u nás. Dobu, kterou jsme prožili a žijeme 

navzdory dramatickým poryvům a vichřicím, je dobou našeho štěstí. To nespadlo z nebe, za to 

musíme být vděční. Hlásíme se ke slovům básníka „mír není kořist ani dar“ a podporujeme svým 

hlasem všechny, kteří nám jej pomáhají zachovávat.  

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář. Za MNV Šoltys.  



63) 
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67) 

Rok 1985 byl velmi náročný na mezinárodní události a naše československá zahraniční politika v ní 

vykázala velmi dobrou bilanci. Přispěla ke společnému postupu bratrských socialistických zemí 

v zájmu odvrácení nebezpečí jaderné války, při obraně míru a mírového soužití všech států. Byl to 

rok, kdy jsme si s celým mírumilovným a pokrokovým lidstvem připomněli 40. výročí velkého vítězství 

protifašistické koalice, které vyvrcholilo 9. května 1945 osvobozením Prahy slavnou Sovětskou 

armádou. 

 

Nejvýznamnější událostí pro Československo se stalo setkání nejvyšších představitelů zemí Varšavské 

smlouvy po ženevské schůzce Michaila Gorbačova a Ronalda Regana. Za nejzávažnější bylo označeno 

společné stanovisko SSSR a USA o nepřípustnosti jaderné války a o upuštění obou stran od úsilí 

dosáhnout vojenské převahy. Generální tajemník ÚV KSSS s. Gorbačov jednal s generálním 

tajemníkem 



68) 

ÚV KSČ s. Gustavem Husákem v Moskvě a v Praze. Jednání bylo odrazem opakovaného prohloubení 

spojenectví a upevňování přátelství.  

 

Československá zahraniční politika věnovala pozornost všem socialistickým státům a upevňovala 

bratrské vztahy. Dále došlo k úspěšnému rozvoji vztahů s Indií a k rozvoji kontaktů s řadou zemí. 

Jednalo se o Sýrii, Irák, Kuvajt a Írán. Udržovali jsme přátelství s Mexikem, které bylo tak krutě 

postiženo zemětřesením. ČSSR poskytlo humanitární pomoc. Dále pak s Argentinou, Venezuelou, 

Peru a Kolumbií.  

 

Rok 1985 přinesl i řadu pozitivních výsledků i ve vztazích s předními kapitalistickými zeměmi. Náš stát 

aktivně usiloval o přijetí neodkladných opatření, která by vedla ke snížení vojenské konfrontace a 

zejména k přeměně Evropy v kontinent míru. Na shromáždění OSN byl kladen požadavek: zabránit 

militarizaci kosmu a výzva ke zmrazení všech jaderných arzenálů. Věřme, že zdravý rozum zvítězí! 

 

69) 

VO KSČ se zaměřila na plnění úkolů vesnické politiky, záměry XVI. sjezdu KSČ byly naplněny.  

V masově politické práci výchovné působení směřovalo do vlastních řad formou stranického 

vzdělávání, členskými schůzemi, působením na naši mládež prostřednictvími PO SSM, ZŠ a 

společenských organizací NF. Výbor VO KSČ se pravidelně scházel a hodnotil jednotlivé oblasti života 

v obci. Účast na veřejném životě členů i nečlenů KSČ vzhledem k počtu obyvatel byla jen na průměrné 

úrovni. V rámci volebního programu NF na počest 40. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou 

armádou byl splněn závazek obce; byla vyhodnocena řada osobních i kolektivních závazků členů KSČ, 

organizací NF, škol, BSP místních závodů. VO KSČ se zabývala a hodnotila úroveň řídící a 

organizátorské práce na úseku MNV, služeb v obci, závodů, otázkami životního prostředí a životní 

úrovně občanů. Naplňování těchto důležitých úkolů bylo v zájmu všech poctivých občanů.  

 

70) 

Místní národní výbor. Letošní rok probíhal ve znamení oslav 40. výročí osvobození naší vlasti 

Sovětskou armádou a vyvrcholení národně osvobozeneckého boje. V tomto duchu byla činnost NV 

upřena a tak byla prohloubena iniciativa všech orgánů MNV, společenských organizací NF a občanů. 

Při plnění celoobecního závazku v rámci volebního programu NF bylo dosaženo velmi dobrých 

výsledků. Orgány našeho MNV plnily svou funkci výkonnou, iniciativní a i kontrolní.  



Plenární zasedání jako nejvyšší orgán projednávalo a řešilo základní otázky všestranného rozvoje 

obce, otázky politického a kulturně společenského života, oblast sociální a péči o staré občany, 

problematiku boje proti negativním jevům i problematiku služeb a životního prostředí. Důležitost 

jednání PZ by si zasluhovala zvýšenou účast z řad poslanců, členů komisí, občanských výboru a 

občanů.  

 

71) 

Rada MNV jako orgán pracovní s všeobecnou působností, podávala průběžně zprávy plenárnímu 

zasedání. Činnost obsáhla veškeré otázky života obce, řízení komisí rady a občanských výborů. Řešeny 

byly hlavní směry rozvoje obce ve výstavbě, kultuře, sociálních potřeb a služeb pro občany.  

 

Komise pléna plnily svoji funkci iniciativní – podílely se na řešení aktuálních otázek daného úkolu, 

problému – a kontrolní. Pracovaly podle svých plánů a vyřešily řadu úkolů a podaly mnoho 

iniciativních úkolů. Někteří poslanci však nevyužívali své pravomoci a odpovědnosti přenechávali 

funkcionářům NV.  

 

Na počest 40. výročí osvobození naší vlasti Rudou armádou byla uskutečněna řada akcí: pietní 

slavnost s kladením věnců k Památníkům padlých; branné, sportovní a kulturně společenské. 

Pořadatelem byly organizace NF, komise mládeže, ZŠ, JKS, závody.  

 

72) 

Naše obec Bolatice byla osvobozena dne 17. dubna 1945 sovětskou pěchotou a československými 

tankisty jako součást 3. etapy Ostravské operace. Kruté boje si vyžádaly velké oběti. Padlo zde více 

než 600 sovětských vojáků a 22 československých tankistů, kteří jsou pochováni na místním hřbitově, 

kde stojí na znamení díků pomník padlým. Sovětští vojáci jsou pochováni na hřbitově v Hlučíně. Na 

jejich počet, statečnost a chrabrost byl postaven „Památník Rudé armády“ u Výhody a vyhlídková 

terasa, která je situována místo původní pozorovatelny velitele 4. ukrajinského frontu generála 

armády Jeremenka. Z válečných trosek vyrostly nové Bolatice. Po letech mírového života 

zaznamenala obec převratné změny.  

 

Vše se změnilo. Od výstavby rodinných domků, elektrifikace, komunikací, veřejných budov, obchodní 

sítě a služeb, telefonní sítě; buduje se vodovod, postavil se závod Juta, JZD Budovatel. Naše 

společnost a přičinlivé ruce obyvatel vytvářejí nové hodnoty pro budoucí pokolení.  



73) 

Posláním MNV bylo také zajišťovat úkoly výkonu státní správy, které vyplynuly ze zákona o NV. 

V tomto roce bylo učiněno kolem 2 000 různých podání a bylo vydáno kolem 300 rozhodnutí. Nejvíce 

rozhodnutí bylo podáno ve stavebním řízení. Byla podána 3 odvolání a 1 stížnost.  

 

Národní výbor také připravoval občany k civilní obraně. I když je mezinárodní situace neutěšená, 

někteří občané úkoly k zajištění obranyschopnosti a tím i sebe, berou na lehkou váhu.  

 

Národní výbor provedl údržbu budov a zařízení, které spravoval. Tyto práce si vyžádaly finanční 

náklad ve výši 414 tisíc korun. V technické vybavenosti k RD byly upraveny komunikace o výměře asi 

3 500 m2. Řešila se problematika pitné vody a budoval se další vodovodní řád. Do vodovodní sítě je 

denně dodáváno asi 110 m3 upravené vody. Na tomto úseku bylo proinvestováno 1 065 000 Kčs. 

Prováděla se přístavba společenského zařízení na ulici Svobody, tzv. kinosál. 

 

74) 

V původní části objektu se provedly práce v hodnotě 63 000 Kčs. Pak se provádí nová přístavba, kde 

bylo proinvestováno 500 000 Kčs. Problémy byly s nedostatkem pracovníků. Dost důchodců odjíždělo 

pracovat do jiných, i dalekých obcí a svou opomíjeli. Na Borové byla upravena plocha bývalého hřiště 

ke spokojenosti všech, kteří si rádi zasportují.  

 

Byla položena kanalizace a vedení vodovou na cestě k lesu. Občané zde odpracovali tisíce 

brigádnických hodin bezplatně. Celoobecní závazek na tento rok byl splněn, v ekonomické části 

překročen.  

 

V tomto roce se konaly 2 jarní a 2 podzimní veřejné schůze za průměrné účasti občanů. Byla 

nadnesena řada námětů a připomínek, které se týkaly skládky a odvozu PDO (pevného domovního 

odpadu), znečišťování komunikací ze strany JZD, špatný stav hřbitova a potřeba smuteční síně, 

veřejného osvětlení a opravy pohostinství na Borové.  

 

75) 

Spolupráce s místním závodem Juta po stránce politické byla velmi dobrá, na druhé stránce však 

vedoucí činitelé Juty doposud nepochopili spolupráci formou sdružování finančních prostředků. To, 

co se vybuduje, bude sloužit i zaměstnancům Juty. Naopak JZD Budovatel přispěl 250 000 Kčs na 

výstavbu společenského zařízení, 20 000 pro dechový mládežnický soubor, Lisovny nových hmot 



v Chuchelné přispěly 500 000 Kčs a Plemenářský podnik Albertovec 100 000,- na výstavbu téhož 

zařízení.  

 

Je třeba připomenout i cestu výstavby socialismu, kdy náš lid pod vedením KSČ dosáhl obrovských 

úspěchů ve všech oblastech života naší společnosti. Výstavba 4 protipovodňových nádrží, koupaliště 

se saunou, vývařovna pro ZŠ, MŠ s jídelnou, MŠ na Borové, budova MNV, pošta, nákupní středisko, 

dvě požární zbrojnice, přístavba budovy ZŠ, objekt drobných provozoven, autobusové nádraží, 

prodejna zeleniny, na Borové věžový vodojem.  

 

76,77) 

Tyto byly provedeny převážně v období 5. a 6. pětiletky formou akce „Z“. U těchto akcí byla 

vytvořena hodnota díla více než 50 milionů korun. Tehdejší příznivé podmínky i vysoká aktivita 

občanů přinesly dobré výsledky.  

 

Prvořadým úkolem v dnešní době byl boj o zachování světového míru. Po 40 letech od skončení 

druhé světové války hrozí imperialistické státy v čele s USA novou světovou válkou. Síla a jednota 

socialistického společenství a protiválečných sil ve světě dává reálnou možnost uhájit mír.  

 

Jaké příjmy a výdaje měl MNV v roce 1985? 

Příjmy 

Daň zemědělská   20 869,- 

Daň domovní    130 463,- 

Poplatek ze psů    10 400,- 

Z příjmu obyvatel   8 672,- 

Správní poplatky   20 462,- 

Stavební místa    3 762, - 

Stravné     466 712,- 

Školství     28 874,- 

Kultura     1 090,- 

Vodné     53 768,- 

Dotace ONV    1 546 000,- 

Ostatní činnost NV   761 000,- 

Stavební práce    2 107 596,- 

Příjmy činily celkem    4 626 229 Kčs. 

Výdaje  



Vodní hospodářství   154 369,- 

Doprava     28 837,- 

Školství     1 509 243,- 

Kultura     32 473,- 

Vnitřní správa    204 240,- 

Sociální péče    102 000,- 

Místní hospodářství   121 483,- 

Stavební práce    2 107 596,- 

Vydání činila     4 456 722 Kčs.  

 

Z prostředků údržby bylo provedeno: přestavba staré části budovy kina 83 926,- z prostředků akce 

„Z“ přístavba kina 590 403,- z prostředků TVRD (technická vybavenost RD) komunikace na ulici 

Jasanové 596 825,- na ulici u koupaliště 216 080,- vodovod na Školní ulici 620 362,-. Dokumentace za 

projekt Smuteční síně u hřbitova 70 000,- další dokumentace kina za 26 000,-. Plánované úkoly byly 

splněny a v mnoha ukazatelích překročeny.  

 

78) 

Údaje o obci Bolatice. MNV obhospodařoval katastrální území o rozloze 1 320,156 ha, z toho 

zemědělské půdy bylo 859,71 ha. V obci bylo evidováno 819 popisných čísel domů, v části Borová 160 

čísel, z toho 891 rodinných domků, 156 v části Borová, 10 obytných domů v Bolaticích. Ostatní 

budovy byly účelové.  

 

Středisková obec Bolatice měla na konci roku 1985 4 128 obyvatel, z toho na Borové 678. NV čítal 73 

poslanců, z toho 13 z Borové, 11 komisí pléna NV a 2 komise rady NV, dále Sbor pro občanské 

záležitosti a tři občanské výbory. Rada NV měla 11 členů.  

 

Během roku se konalo 6x zasedání pléna MNV a 16x zasedání rady, komise zasedaly 1x měsíčně. 

Aparát MNV měl celkem 6 pracovníků a 2 volební funkcionáře. Při MNV byl stavební úřad pro oblast 

střediskových obcí Bolatice a Chuchelná s přidruženými částmi Borová, Bělá a Strahovice.  

 

79) 

Byl zřízen výbor lidové kontroly. Během roku 1985 bylo u MNV přijato celkem 1 697 podání, z toho 

pro stavební úřad 400. Hospodářsko-správní odbor vydal na doporučení komisí na 250 rozhodnutí, 

např. 134 rozhodnutí na přiznání sociálních příspěvků, 30 rozhodnutí o výplatu pohřebného. Bylo 

vyřízeno 46 připomínek a nebyla řešena žádná stížnost. 



Matriční úřad zaznamenal, že v roce 1985 se do Bolatic přistěhovalo 66 osob a odstěhovalo 69 osob. 

Narodilo se 75 dětí (50 chlapců a 25 děvčat), zemřelo 42 osob, z toho 25 mužů. Matriční úřad vydal 

40 druhopisů dokladů, 194 potvrzení, 106 ověření, 3 rozhodnutí o počeštění jména, 1 změnu příjmení 

a 11 dokladů pro cizinu. V roce 1985 bylo uzavřeno 26 manželství a v 5 případech byly vydány 

povolení pro uzavření sňatku u jiných národních výborů.  

 

80) 

Stavební úřad. Posláním stavebního úřadu bylo plánovitě řídit výstavbu obce a přispívat ke zkrášlení a 

ochraně přírody. Stavební úřad povolil tyto stavby: novostavby RD Bolatice 11, Borová 2. Nástavby a 

přístavby RD se vznikem bytové jednotky Bolatice 5, Borová 2, bez vzniku bytové jednotky Bolatice 9, 

Borová 1. Hospodářské budovy 3, demolice 3, studny 6, garáže 2 a jiné stavby 14. Bylo ohlášeno 70 

drobných staveb nebo úprav.  

 

V roce 1985 bylo kolaudováno 11 novostaveb, 14 rekonstrukcí, 5 garáží, 8 hospodářských budov, 

ostatních staveb 6. V celém obvodu bylo zkolaudováno 67 staveb. Z tohoto přehledu můžete usoudit, 

že byly podmínky pro výstavbu a přestavbu RD a jiných staveb. Náš stát tuto soukromou výstavbu 

podporoval zajišťováním matriálů a finančními dotacemi pro stavebníky.  

 

81) 

Činnost komisí Národního výboru. Komise finanční měla 8 členů a na svých pravidelných jednáních se 

zabývala plánováním, rozborem a hospodařením s finančními prostředky MNV. Do této činnosti také 

patřila kontrola účetních dokladů NV, hodnocení inventarizace MNV a podřízených organizací NV, 

vyměření daní z příjmu obyvatelstva, plnění akce“Z“ a revize v jednotlivých zařízeních. Nebyly 

shledány závažné nedostatky a plánovaný finanční rozpočet na rok 1985 byl rovnoměrně čerpán a 

naplněn v příjmové i výdajové části.  

 

Komise výstavby a plánování schůzovala a projednávala bohaté úkoly 1x měsíčně. Problémem číslo 

jedna bylo zásobování pitnou vodou, protože pokles spodních vod nadále trval, dále odvoz pevných 

domovních odpadů. Hospodářsko-správnímu odboru komise předložila 

 

82) 

K rozhodnutí stavební povolení všeho druhu, návrhy na kolaudaci staveb, žádosti o stavební místa a 

další návrhy pro výstavbu v 8. pětiletce. Úkolem bude pokračovat v rozšiřování vodovodního řádu, 

výstavbu smuteční síně a hřbitova a přestavba kinosálu. Na odvoz popela bude zajištěn kuka vůz. 



Další činnost komise byla zaměřena na údržbu veřejných budov, výstavbu sauny v MŠ, údržbu 

chodníků a opravu a údržbu koupaliště.  

 

Komise školská a kulturní. Práce členů komise byla pravidelná, většina pravidelně navštěvovala 

zasedání komise a svěřené úkoly jednotlivými členy byly splněny. Činnost spočívala na plánování 

kulturně politické práce obce, řízení a hodnocení všech úseků této práce. Komise projednala činnost 

JKS, místní knihovny, kina, kulturně výchovnou práci společenských organizací NF, PO SSM a 

školských organizací.  

 

83) 

Propracováno a schváleno politicko-organizační zajištění oslav v obci jako 1. máj, 40. výročí 

osvobození naší vlasti Sovětskou armádou, MDD, VŘSR a další kulturně společenské akce. Důležitou a 

významnou událostí roku byla „Spartakiáda 85“, které se účastnila naše mládež a mohli jsme je 

zahlédnout i v živém vysílání ČST na Strahově. Komise kladně hodnotila činnost PO SSM, ZŠ, MŠ, MLK, 

JKS, poukázala na některé nedostatky v kulturně výchovné práci složek NF a ve výzdobě propagačních 

skříněk. Bylo také konstatováno, že v době konání plesů se nevyskytly žádné negativní jevy. 

Výstavbou nového kulturního střediska se jistě práce zkvalitní a nabude profesionálního rázu.  

 

84) 

Komise sociální a zdravotní na svých pravidelných jednáních prošetřila a doporučila 134 příspěvků 

sociálně potřebným občanům, výše činila 67 000 Kčs, na potřebné 30 000,- a třem občanům 

jednorázový příspěvek ve výši 5 000 Kčs. Částky schválil „Hospodářsko-správní odbor“. Výpomoc byla 

také poskytnuta občanům při onemocnění cukrovkou nebo TBC – částka činila 7 120 Kčs. Z toho 

můžeme vyvodit, jakou sociální politiku naše společnost uskutečňovala. V naší obci bylo 750 

důchodců a vyplácená měsíční částka byla 950 770 Kčs, což bylo v průměru 1 267,- na 1 důchodce. 

Pečovatelská služba pro osamělé občany se nadále zajišťovala u osmi nemocných nebo přestárlých. 

V tomto směru byla spolupráce s Ústavem sociálních služeb v Opavě, s obvodním lékařem Dr. 

Kavanem. Komise uskutečnila 2 zájezdy pro důchodce do Velkých Losin a Gottwaldova.  

 

85) 

Čtyři důchodci byli vysláni na rekreaci. Ve spolupráci s ČČK a ČSŽ byla zajištěna beseda s lékařem na 

téma „Lékař radí ženám“. Byla provedena hygienická kontrola v sauně a v pohostinství Jednoty na 

ulici Hlučínské. Komise také spolupracovala s komisí „Péče o rodinu a dítě“. Uskutečnila se 2 společná 

jednání, na kterých byl projednán postup týkající se obou komisí. Do komise byli pozváni lékaři, 



zdravotní sestry, zástupci Juty, MNV, Svazu invalidů, ČČK, ČSŽ, aby problémy zdravotní a sociální byly 

fundovaně vyřešeny.  

 

Komise pro rodinu a děti měla pravidelnou činnost. Mimo schůzové činnosti bylo provedeno 10 

návštěv ve vytipovaných rodinách. Hlavně byly sledovány 4 rodiny s méně podnětným výchovným 

zázemím, nebo otec alkoholik. Navrženy byly jednorázové příspěvky ve výši 2 500,- a pravidelný 

příspěvek 950,- měsíčně matce s trojčaty.  

 

86) 

Komise sledovala situaci v rodinách rozvedených. Úspěšná byla spolupráce s dětským lékařem. 

Členové se svých úkolů zhostili velmi dobře a pomohli tak rozvíjet další pokrok v oblasti péče o 

mládež a rodinu, která zasluhuje pozornost. 

 

Komise místního hospodářství, bytová a dopravy se scházela 1x měsíčně s 84% účastí poslanců. 

Projednána byla: bytová výstavba, údržba bytového fondu v majetku a správě MNV. Ve státní správě 

bylo 49 budov, z toho ve správě NV 16 budov – 2 obytné. MNV disponoval se šesti byty v bytovce 

MNV, u ZŠ tři byty a na Borové se 2 byty. V dalších 61 bytových jednotkách měly dispoziční právo OSD 

Opava, JZD Budovatel, Juta Bolatice, ČSAD Ostrava a další.  V rodinných domcích bylo 62 bytů 

volných. To již rodiče počítali pro děti.  

 

87) 

Komise se dále zabývala hospodářskými výsledky místního hospodářství, skládkou domácího odpadu, 

nepovolenými skládkami před RD, zajišťováním služeb pro občany. Tak např. DPMH zajistily 225 aut 

kalů pro ústřední topení v RD.  

 

V roce 1985 bylo 40 slunných dnů a návštěvnost na koupališti byla 29 593 osob. Tržby činily 50 982,- 

vyplacené mzdy 18 466,- a náklady 174 890 Kčs. V sauně byla návštěvnost 3 338, tržby 17 402,- mzdy 

28 238 Kčs. 

Byly vzaty v úvahu a podány ČSAD a ČSD připomínky k dopravním řádům a projednána byla údržba 

místních komunikací. Kontrolní činnost byla provedena u Drobných provozoven. Komise splnila 

vytyčený plán pro tento rok a dobrovolnou činností její členové přispěli k rozvoji obce a podíleli se na 

řízení a správě MNV.  



88) 

Komise ochrany veřejného pořádku vyvíjela pravidelnou činnost dle plánu práce. Hlavním úkolem 

byla prevence proti narušování socialistického soužití, porušování zákonů, ale také starost o 

bezpečnost dopravy, požární ochranu. Proto členové komise prováděli prověrky a kontroly při 

společenských akcích, na koupališti, v pohostinství. Spolupracovali se Svazem požární ochrany, 

s Pomocnou stráží VB, se společenskými organizacemi NF a příslušníky VB.  

 

Přesto však komise OVP a správní komise pro projednávání přestupků zaevidovala 28 přestupků, 

z toho 15 případů proti socialistickému soužití, ve třech případech za podávání alkoholu, 1 případ za 

opilství a pohoršování, 3 případy za stavební přestupky. V 16 případech byla uložena pokuta ve výši 

2 250,-, v ostatních bylo dáno napomenutí. Výchova za socialistického člověka je v současné době na 

prvořadém místě politiky naší komunistické strany, neboť to je základ k budování rozvinuté 

socialistické společnosti.  

 

89) 

Komise mládeže a tělovýchovy. Činnost komise se hlavně vyvíjela na organizování a spolupráci 

společenských organizací NF v tělovýchovné a sportovní oblasti. Sportovní a tělovýchovné akce 

probíhaly ve znamení 40. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou a Čs. spartakiády 85, 

Mezinárodního roku mládeže 1985. K těmto událostem bylo organizováno: nácvik na spartakiádu 

1985, turnaje v odbíjené a stolním tenise ve spolupráci se SSM Juta, VO SSM a SSM JZD, turnaje 

v kopané za účasti složek NF, turistické pochody a běhy, hlavně pak tradiční „Bolatická 20“, které se 

účastnili běžci z celého kraje, oslava MDD, Bolatické léto 85 – soutěže, módní přehlídka, koncert, 

branný Sokolovský závod PO SSM, přebor ve střelbě pod patronátem Svazarmu, Hovory s mládeží 

spojené se společenskou zábavou. V průběhu roku byla činnost pravidelně hodnocena, plnění 

dětského odznaku zdatnosti a využívání tělovýchovného zařízení.  

 

90) 

Komise pro obchod a cestovní ruch pracovala podle plánu činnosti; hlavním cílem bylo neustálé 

zdokonalování zásobování obyvatel a poskytování dalších služeb.  

 

Kontroly byly provedeny v Uhelných skladech, v Nákupním středisku, v pohostinství, na koupališti a 

v sauně. Schváleny byly změny a úpravy pracovní doby v jednotlivých prodejnách. O roce 1985 

můžeme říci, že zásobování našich občanů bylo velmi dobré, že služby byly na dobré úrovni a sloužily 

spotřebitelům.  



Komise JSBVO (Jednotný systém branné ochrany obyvatel) se starala o výcvik branců a civilní ochranu 

obyvatel. Proběhly přednášky a besedy k mezinárodní politické situaci a praktická zaměstnání pro 

občany. Protože se občané mají velmi dobře, o přípravu k civilní obraně nemají zájem.  

 

91) 

Občanské výbory. U MNV pracovaly tři občanské výbory, které pravidelně projednávaly záležitosti 

obce 1x za dva měsíce. Jejich činnost spočívala hlavně v organizování a aktivizování občanů k veřejně 

prospěšné práci a společensko-kulturnímu programu. Podílely se na zajišťování směn NF, veřejných 

schůzí a oslav, brigád při úklidu a drobné údržbě.  

 

Občanský výbor na Borové byl zvláště aktivní a spolu se ZO SPO zajistil řadu drobných kulturně 

společenských akcí. Veliké úsilí občanů bylo vyvinuto při výměně vodovodního řádu k lesu. Občanské 

výbory poukázaly na řadu věcí, které potřebují řešení, ale také částečně jim chyběla vlastní iniciativa 

a mnoho drobných nedostatků mohly odstranit za pomoci občanů samy. Ocenění však zasluhují 

aktivní členové, protože záslužnou práci pro všechny občany vykonávají navíc a dobrovolně.  

 

92) 

Místní knihovna svou činnost zaměřila nejen na odborné úkoly jako půjčování knih, ale také na 

kulturně výchovnou a vzdělávací činnost. Tato byla zaměřena především na významná kulturní a 

politická výročí roku, jako 40. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou, 40. výročí znárodnění 

klíčového průmyslu, 65. výročí založení Rudého práva, 7. celostátní spartakiádu, dále 115. výročí 

narození V. I. Lenina, 100. výročí narození E. E. Kische, 90. výročí narození L. Svobody, B. Engelse a 

další. K těmto výročím bylo instalováno 14 tematických nástěnek, 29 výstavek knih a provedeny 3 

rozhlasové relace. Pro Český svaz žen proběhla úspěšná beseda o knize Ludvíka Svobody „Z Buzuluku 

do Prahy“, pro žáky ZŠ bylo provedeno 22 knihovnických lekcí, 9 besed o knihách z doplňkové četby, 

3 soutěže „Každý žák čtenářem knihovny“, kde se ZŠ umístila na 5. místě, dále soutěž „Bojovali za naši 

svobodu“ a soutěž „40 let života v míru“.  

 

93) 

K 31. 12. 1985 měla knihovna 12 782 svazků, odebírala 41 druhů časopisů a v průběhu roku byly 

půjčeny 3 569krát. Bylo zapsáno 1 030 čtenářů – 548 dětí a 382 dospělých a 100 dospívající mládeže 

od 15-19 let. V tomto roce bylo vypůjčeno 31 594 svazků. Byl zaznamenán pokles výpůjček z důvodu 

dvouměsíčního uzavření knihovny v důsledku revize, ale také malou nabídkou knižního trhu. 

Knihovna obdržela čestné uznání místního výboru za výsledky v soutěži aktivity veřejných knihoven k 



40. výročí SNP a k 40. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou. Na závěr přehled hlavních 

ukazatelů MK: 

 

% čtenářů z počtu obyvatel   26,56% 

Počet výpůjček na 1 obyvatele   8,15 

Počet výpůjček na 1 čtenáře   30,67 

% výpůjček naučné lit. z celkových výpůjček 30,24% 

% výpůjček NL  z oddělní pro dospělé  32,07% 

% výpůjček NL pro mládež   28,61% 

% výpůjček časopisů z celk. výpůjček NL  33,46% 

 

94) 

Jednotní kulturní středisko při MNV plnilo své poslání na základě připraveného „Jednotného plánu 

kulturně výchovné činnosti“. Veškerá kulturně výchovná činnost byla řízena JKS. Na plnění plánu a 

rozvoje kulturně výchovné činnosti se podílel aktiv dobrovolných pracovníků, členové organizací NF a 

místní závody. Z bohaté činnosti lze vyzvednout slavnost na počet 40. výročí osvobození naší vlasti 

Sovětskou armádou, která byla zahájena slavnostní schůzí, pak byl lampionový průvod, pietní 

vzpomínka u památníku „Osvobození“ před zámkem. Tyto akce doprovázela hudba, kulturní program 

a slavnostní referát. Také výzdoba obce byla pěkná, slavnostní. Všechny významné dny byly důstojně 

oslaveny – 1. máj, MDD, MDŽ, VŘSR a Vítězný únor. V rámci 40. výročí osvobození Československa se 

konala již tradiční „Bolatická 20“, pořadatelem byl TJ Sokol Bolatice a JZD Budovatel. Ve spolupráci ZŠ 

a Svazarmu proběhl Dukelský závod branné zdatnosti.  

 

95) 

Do kulturně společenských událostí musím také zahrnout dvě významné akce – Svaz požární ochrany 

v Bolaticích oslavil 80. výročí založení požárního sboru a TJ Sokol 60. výročí založení kopané 

v Bolaticích. Obě akce, které proběhly za účasti členstva a významných hostů, byly velkou událostí 

v obci. Potvrdily velký rozvoj a pokrok v činnosti a vybavení jednotlivých společenských organizací NF. 

V oblasti mimoškolní výchovy a vzdělávání proběhly cykly: Osvobození Opavska, Ostravská operace a 

Z Buzuluku do Prahy a malý cyklus k Roku mládeže – Mládež ve společnosti aneb společenská 

výchova, Mládež a výtvarné umění a Cestopisné přednášky doplněné diapozitivy. Přednášky byly dále 

zajištěny a uskutečněny- pro rodiče Ateistická výchova dětí v rodině, pro novomanžele Beseda 

s psychologem a gynekologem, pro brance u příležitosti předávání vojenských průkazů „Vojenské 

aspekty současné mezinárodní situace“.  



96) 

Český svaz žen uspořádal přednášku o správném saunování a Český svaz zahrádkářů 4 odborné 

přednášky pro celou veřejnost. Celkem se uskutečnilo 18 přednášek s účastí 886 občanů. Mnohdy vak 

vynaložené úsilí na pořádání těchto akcí neodpovídá účasti občanů. Lidé se nechtějí nechat rušit ze 

své spokojenosti. Mají se dobře, kulturu mají doma – televizory, magnetofony, začínají 

videotelevizory.  

 

V oblasti zájmové umělecké činnosti vystupoval u příležitosti oslav mládežnický dechový soubor. 

Účastnil se koncertů i v okolí, krajské přehlídky dechových hudeb v Pavlovicích, Bruntále, Opavě, Háji 

ve Slezsku. Dalším úspěšným souborem při JKS byl Capitol, vystupoval na akcích JKS a společenských 

organizací NF.  

 

Při JKS pracoval recitační kroužek, který vystupoval u příležitosti veřejných plenárních zasedání MNV, 

schůzí a významných výročí.  

 

97) 

Naši občané byli informováni o kulturních, politických a společenských událostech prostřednictvím 

vývěsních skříněk i autobusového nádraží. Propagační skříňky jednotlivých organizací NF ale nebyly 

včas měněny, prostě někdy nesloužily svému účelu. Pochvalu však zaslouží rozhlasový kroužek při 

JKS, který v místním rozhlase odvysílal 162 relací a hudebních blahopřání.  

 

Na poli společenských zábav a kulturních akcí se dále uskutečnilo 9 plesů, 5 nočních karnevalů, 4 

společenské večírky pořádané společenskými organizacemi NF, maškarní reje pořádané pro mládež 

PO SSM, dále velmi připravovaný soutěžní večer pro společenské organizace NF pořádaný JKS spolu 

s OKS Opava, JKS připravil 2. ročník „Bolatického léta“ na koupališti s velkým kladným ohlasem, 

koncert dechové hudby, módní přehlídka apod. A také top byly organizované zájezdy do SD v Ostravě 

pořádané JKS a Jutou Bolatice. Místní kino pro rekonstrukci nevyvíjelo činnost.  

 

98) 

Sbor pro občanské záležitosti zajišťoval 3x Vítání občánků, kde ze 75 narozených dětí bylo v obřadní 

síni uvítáno 66 dětí. Organizoval 26 svatebních obřadů a 1 jubilejní 60 let manželství (Stavařovi). Dále 

bylo uskutečněno: 1 beseda se snoubenci, slavnostní předání OP 10, slavnostní zakončení školního 

roku s 66 vycházejícími žáky, vydávání povolávacích rozkazů brancům. Smuteční řečník byl zajištěn u 

31 smutečních obřadů a bylo odesláno 42 kondolenčních listů pozůstalým.  



Proběhla dobře navštívená beseda pro důchodce s kulturním programem a byly pro ně zajištěny 

zájezdy do Velkých Losin, Šumperku a Lesné, Luhačovic, Gottwaldova. Členové sboru uskutečnili 37 

návštěv k životním jubileím.  Slavnostní akce byly provedeny u příležitosti nástupu žáků do 1. tříd ZŠ – 

91, pionýrského slibu (102), besedách s branci (39).  

 

99) 

Školství. Základní školu v Bolaticích navštěvovalo v roce 1985 617 žáků – 1. -4. ročník 336 a 5. – 8. 

ročník 281 žáků. Z 617 žáků bylo 313 chlapců a 304 dívek. Na škole pracovalo 27 pedagogických 

pracovníků. 12 učitelů bylo z místa, 8 dojíždělo z Opavy, 3 z Ostravy a 4 z okolních vesnic Kravař, 

Strahovic, Kozmic a Zábřehu. Ve školní jídelně se denně stravovalo 355 žáků, tj. 57,5%. Ve školní 

družině pracovaly 2 vychovatelky. O pořádek a čistotu pečovalo 7 provozních zaměstnanců.  

 

Ve třídách 1. – 4. ročníku bylo vyučováno 11 předmětů a v 5. – 8. ročníku 18 předmětů – 13 

povinných a 5 povinně volitelných. Na škole se vyučovaly 2 nepovinné předměty – sborový zpěv a 

sportovní hry. Při hodnocení výchovně vzdělávacích výsledků školy bylo konstatováno další zlepšení 

práce školy. Byl vyčíslen průměr klasifikace všech předmětů 1,84; z toho průměr klasifikace na nižším 

stupni byl 1,62 a na vyšším 2,06.  

 

100) 

Z celkového počtu 617 žáků školy prospělo: s vyznamenáním 63 žáků (10,21%), velmi dobře 62 

(10,04%), prospělo 489 (79,27), neprospěli 3 (0,48%). Neprospěch byl v matematice a jazyce českém. 

Z tělesné výchovy nebyli klasifikováni tři žáci z důvodu nemoci (epilepsie, po operaci srdce, leukemie). 

Z části Borová docházelo na ZŠ 97 žáků, z toho 46 chlapů a 51 dívek. Dojížděli autobusem. 

Z celkového počtu 469 žáků 2. -7. ročníku navštěvovalo výuku náboženství 226 žáků (48,3%). V PO 

SSM bylo zapojeno 428 žáků, z nich bylo 119 jisker, 145 mladších a 164 starších pionýrů. 

Organizovanost dětí byla 69,4%. V PO SSM pracovalo 17 zájmových oddílů a 3 všeobecně zaměřené 

oddíly. Vedoucí PO SSM byli z řad SSM a dalších společenských organizací NF, mezi nimi 5 učitelů. Ve 

školní družině byly 2 oddělení s maximálním počtem 70 dětí.  

 

101) 

V tomto školním roce ukončilo docházku 66 žáků. Do středních škol bylo umístěno 17 žáků, na střední 

odborné učiliště s maturitou 5 žáků a na odborné učiliště bez maturity 44 žáků. Žáci ZŠ byli vedeni 

k veřejně prospěšné práci, kde bylo odpracováno přes 3 000 brigádnických hodin a nasbíráno přes 20 

t odpadových surovin. ZŠ se úspěšně prezentovala na veřejnosti při veřejných oslavách a schůzích, 

účastnila se okrskových a okresních soutěží matematických, chemických, fyzikálních, výtvarných, 



recitačních, pěveckých. Od roku 1971 pracoval na škole národopisný soubor Borovanka pod vedením 

s. Šimečkové. Dosáhl 1. místa v okrese z folklorních souborů, vystupoval v krajské soutěži, v okresním 

městě a okolí. U ZŠ pracoval 17členný výbor SRPŠ. Řešil výchovné problémy, materiální pomoc a 

brigádnickou činnost. Do trvalého užívání byla dána kotelna, opraveny komunikace ke škole a 

budovalo se sportovní hřiště. ZŠ upevnila své společenské postavení v obci. Ředitelem byl s. Novák 

z Opavy.  

 

102) 

Mateřská škola závodu Juta v Bolaticích měla 5 tříd s kapacitou 165 dětí ve věku 3-6 let. V MŠ 

pracovalo 10 pedagogických pracovnic a 8 správních zaměstnanců. Ředitelkou byla s. Barová z Opavy, 

dále s. učitelky Paverová, Nováková, Ratajová, Gajdečková, Mlýnková, Benschová, Bočková, Hřibková 

a Herudková. Hlavním posláním MŠ bylo plnění programu výchovné práce, aby děti byly připraveny 

pro vstup na ZŠ. Svou práci také uplatnily a předvedly na veřejnosti uspořádáním akademie k VŘSR, 

vítání občánků, zapojily se do soutěží výtvarných a sportovně branných. Pro rodiče byly předváděny 

ukázky z prací žáků, ukázky zaměstnání, radostné odpoledne, MDD apod. Také rodiče s dětmi 

nacvičovali na Spartakiádu 85. V rámci spolupráce se SRPŠ byla zajištěna brigádnická pomoc rodičů 

na výstavbě sauny v MŠ, na budování vzorné zahrady MŠ. Pěvecký kroužek z řad žáků MŠ se stal 

vítězem Dětské lidové tvořivosti o Zlatou snítku v rámci okresu.  

 

103) 

Tento dětský soubor pod vedením s. uč. Bočkové vystupoval i na okresních akcích a na akcích Sboru 

pro občanské záležitosti. MŠ měla 2 pavilony s kuchyní, kde se vyvařovalo i pro MŠ JZD Budovatel na 

Borové. Prováděla se přístavba sauny.  

 

MŠ JZD Budovatel v části Borová. MŠ navštěvovalo 29 dětí, z toho 10 dětí předškolního věku. 

Ředitelkou byla s. Porubová z Dolního Benešova, a dále působila na škole s. uč. Krejčiříková z Bolatic. 

O úklid a přípravu jídel se staraly 2 provozní zaměstnankyně – členky JZD. Výchovně vzdělávací úkoly 

MŠ byly realizovány plněním „Programu výchovné práce“. MŠ spolupracovala s BSP JZD Budovatel. 

Členky BSP se zúčastnily „Radostného odpoledne“ a MDD. Ve spolupráci se SRPŠ byla upravena 

zahrada MŠ, vybudovány průlezky. MŠ připravovala kulturní vystoupení na společenské akce v části 

Borová. Výsledky práce MŠ byly pozitivní a přinesly prospěch dětem, rodičům i naší společnosti.  

 

104) 

Národní fronta v Bolaticích sdružovala společenské organizace, které byly řízeny okresním výborem 

NF a okresními výbory jednotlivých organizací; v místě pak VO KSČ a MV NF. Náplní práce 



společenských organizací bylo uspokojit zájmy členů a podílet se na tvorbě a plnění volebního plánu 

NF ve všech jeho částech. Lze vyzvednout práci aktivních členů výborů složek NF a aktivní činnost 

ostatních členů, protože úkoly volebního programu byly splněny, také byly vytvářeny příznivé 

podmínky pro zájmovou a kulturně společenskou činnost. MV NF sdružoval tyto společenské 

organizace – TJ Sokol, SPO v Bolaticích, SPO na Borové, ČČK, ČSŽ, ČSZ, ČSM, SČSP, SSM, ČSI, ČSDCH, 

ČSH, Svazarm, Dohlížecí výbor, ROH, ČSL. Často o některých nebylo slyšet, protože byly početně slabší 

a organizovaly činnost jen pro své členy, jako Český svaz invalidů, včelaři, holubáři, drobní chovatelé 

domácího zvířectva.  

 

105) 

Také některé organizace sdružovaly členy z okolních vesnic, jako myslivecké sdružení, včelaři, drobní 

chovatelé. Revoluční odborové hnutí jako základní organizace pracovaly v závodě, ve školství, z více 

obcí byli členové sdruženi z MNV a DPMH a z obchodní sítě.  

 

Tělovýchovná jednota Sokol Bolatice byla nejpočetnější společenskou organizací NF. Měla okolo 380 

členů, předsedou byl s. Jirsák. Činnost vyvíjely oddíly kopané, odbíjené, turistiky, stolního tenisu a 

šachu, v zimním období v tělocvičně školy. Nepodařilo se sestavit družstvo pro nácvik na Spartakiádu 

85. V Praze vystupovali naši žáci ZŠ. Jednotlivé oddíly soutěžily v rámci okresních přeborů, kde měly 

průměrné výsledky. Dorost kopané hrál v krajském přeboru.  

 

Oddíl kopané letos oslavil 60. let výročí svého založení. Největší rozkvět kopané a turistiky byl v roce 

1929 za hospodářské krize. Roku 1934 byla založena Tělovýchovná jednota Sokol. Cvičilo se u pí. 

Kramářové v hostinci. Prvním starostou byl zvolen místopředseda J. Sněhota a náčelníkem J. Pavlíček, 

učitel.  

 

106) 

Roku 1938, před záborem Hlučínska fašisty, byly sportovní klub a TJ Sokol spolky, které ve spojení 

s Maticí českou byly pilířem českého života v obci. Hlídky Sokola byly na stráži, nejodvážnější členové 

byli na Sokolském sletu v Praze, který byl výrazem odhodlání bránit republiku.  

 

Po osvobození Československa byla obnovena činnost i sportovního klubu a TJ Sokol. První sportovní 

slavnost se konala 18. srpna 1946. V roce 1948 po sjednocení tělovýchovy proběhla slavnost za účasti 

14 klubů na novém hřišti. 30. října bylo na hřišti vysázeno 160 ks topolů, 32 lip, 10 smutečních vrb a 4 

břízy. Členská základna TJ Sokol se neustále rozrůstala až do dnešní podoby. Činnost byla bohatší a 



dávala všem občanům možnost se zapojit. Ale i po stránce kulturně společenské jednotlivé výbory 

oddílů jsou aktivní a v pořádání společenských zábav, besed, soutěží a turnajů.  

 

107) 

Český červený kříž. Činnost členů byla motivována 40. výročím osvobození Československa Rudou 

armádou. Čítal kolem 270 členů, kteří byli aktivizováni k plnění závazků v akci „Z“, k účasti na 

veřejných akcích, k dárcovství krve, kde se rozmnožily řady zasloužilých a četných dárců krve. 

Naplňováno bylo heslo „Úcta ke stáří“, návštěvami a pomocí přestárlým občanům. Důraz byl kladen 

na zlepšování životního prostředí, vysazování zeleně, pomoc v JZD, sběr léčivých bylin. Výbor ČČK byl 

zapojen do prodeje losů ČČK a zasloužil se o výběr finančního příspěvku na fond solidarity. Ve 

spolupráci s JKS byla uspořádána přednáška a beseda s lékaři. Byla průběžně poskytována první 

pomoc určenými zdravotníky a spolupráce byla prohlubována s místním zdravotním střediskem, kde 

jako dříve ordinoval lékař obvodní, ženský, dětský, zubní.  

 

108) 

Český zahrádkářský svaz odpracoval 1 499 hodin při ořezávání stromů, úpravě a opravě moštárny, a 

při zlepšování životního prostředí. Byla také provedena výsadba růží a květin. Stav členů činil 171. 

Členové do sběrny odevzdali 9 700 kg jablek, 6 884 kg třešní, 1 566 kg angreštu, 625 kg rybízu 

červeného a 496 kg černého. Vymoštováno bylo celkem 5 007 kg ovoce. V kulturně společenské a 

politické práci bylo organizováno: 2 jednodenní zájezdy na hory, 2 odborné přednášky, které byly 

hojně navštíveny, 1 třídenní zájezd do Tater, 1 společenský ples a 1 noční karneval, oslavy MDŽ pro 

členky, společenský večírek pro členy nad 55 let a přátelský večer s patronátní ZO Lubela ze 

Slovenska. Bohatou a pestrou činností tak byl naplněn a překročen závazek k 40. výročí osvobození a 

ke splnění volebního programu NF. Předsedou byl Kupka Karel.  

 

109) 

Svazarm Juta Bolatice měl 112 členů, z toho 6 žen a 8 vojáků základní služby. Činnost ZO Svazarmu 

byla soustředěna do jednotlivých klubů a to dle zájmu členů. Střelecký měl 28 členů, vedoucí s. Vícha; 

kynologický 16, vedoucí s. Kocur; MBS 36 členů, vedoucí s. Lasák; radistický 12 členů, vedoucí s. Rataj; 

Hi-Fi 8 členů, vedoucí s. Škrob, modelářský 12 členů, vedoucí s. Heisig. Z činnosti jednotlivých klubů 

lze vyzvednout účast ve střelecké lize, střelecký den, v MBS (Masově branné sporty) Dukelský závod 

branné zdatnosti, Partyzánský samopal, účast 12 žáků v Budišově a 3 medailová místa. Při MBS 

pracoval klub Maracana, který pořádal turnaj malé kopané. V oblasti politickovýchovné práce se 

uskutečnila 1 přednáška, 2 kulturně společenské akce, dále 3 branně sportovní akce a 4 střelecké 



přebory. Na vlastním zařízení bylo odpracováno 240 hodin, při plnění volebního programu 54 hodin, 

v zemědělství 120 hodin. Předsedou byl s. Zapletal.  

 

110) 

Svaz požární ochrany v Bolaticích oslavil v tomto roce 80 let svého trvání. Při slavnostní schůzi 6. 

července za účasti členů SPO a zástupců OV SPO a požární inspekce a zástupců MNV bylo 

vzpomenuto prvních krůčků v činnosti tehdejšího hasičského sboru a také byla vyhodnocena 

současná činnost SPO. Tehdejší zakladatelé byli Ignác Novák, Fr. Duda, Ad. Sněhota, Mikuláš Bělák, 

Josef Teuer, Jan Jurečka, učitel Ledva a další. Prvním starostou byl Štěpán Kupka. Sbor byl vybaven 

čtyřkolovou pistolovou stříkačkou. Poprvé zasahoval v roce 1907 u požáru usedlosti sedláka Dudy. 

K dalšímu rozvoji dochází až ve 20. letech, kdy do požárního sboru mohli vstupovat i další občané. 

Nastal prudký rozvoj spolkové a kulturní činnosti: cvičení, besedy, divadla. 25. 11. 1925 se sbor 

účastnil likvidace největšího požáru na statku Moravec, kde hasilo 17 hasičských sborů.  

 

111) 

V roce 1932 se provedla výstavba hasičské zbrojnice v současné době v závodě Juta a v roce 1935 

zakoupil hasičský sbor první motorovou stříkačku. Během okupace se činnost nerozvíjela. Po 

osvobození dochází k oživení činnosti. V roce 1948 bylo sboru přiděleno motorové vozidlo „Buik“ a za 

vzornou práci v roce 1952 nový vůz Tatra 805, které sloužilo až do roku 1982. V roce 1983 bylo 

přiděleno vozidlo IFA.  V polovině šedesátých let bylo poprvé v historii požárního sboru založeno 

družstvo žen, které se probojovalo až do krajské soutěže. V roce 1981 byla otevřena nová požární 

zbrojnice. Vystavěna byla v akci „Z“, členové požárního sboru odpracovali 4 500 hodin a hodnota díla 

činila půl milionu korun. Dále pak byla zbrojnice vylepšena ÚT a klubovnou pro mládežnické družstvo, 

které dosahuje velmi dobrých výsledků v soutěži „Plamen“. Požární družstvo pod vedením velitele s. 

Dorušáka dosahuje výborných výsledků. Spolupráce byla velmi dobrá s MNV, JZD, kde podle smlouvy 

se využívá i cisterna CHS-25. V neděli 7. července pak proběhla požární slavnost se soutěžemi. 

Předsedou SPO byl s. A. Slivka.  

 

112) 

SPO – požární ochrana na Borové. Ve výboru SPOZ pracovalo 19 členů, ale ne všichni vykazovali 

potřebnou aktivitu. Při plnění úkolů vycházel výbor z plánu činnosti a socialistického závazku. Při 

údržbě výzbroje a výstroje bylo odpracováno 311 hodin. Při údržbě požární zbrojnice a vodních zdrojů 

273 hodin, 62 hodin při úklidu okolí zbrojnice, získáni 3 dárci krve, dále proběhly 4 přednášky. Po 

odborné stránce byly provedeny preventivní prohlídky veřejných budov a RD. Ke zjištění 

akceschopnosti bylo vyhlášeno námětové cvičení. Mladé družstvo se zúčastnilo soutěže okrskové a 



umístilo se na 2. místě. Mládežnické družstvo ve hře „Plamen“ skončilo v okrese rovněž na pěkném 2. 

místě z 22 družstev. V kulturně výchovné a společenské činnosti byl uspořádán ples mladých, 

společenský večírek, 2 noční karnevaly, tradiční požární slavnost, turnaje ve stolním tenise, branný 

závod.  

 

113) 

Postaráno bylo o materiálně technické vybavení a o doplňování majetku SPOZ. Jaké akce proběhly na 

požární zbrojnici na Borové? 9x výborová schůze SPO Borová, 1x večírek OV Borová, 2x členské 

schůze SPO, 3x večírek mladých, 1x schůze svazu žen, 1x ples mladých, 1x veřejná schůze MNV, 1x 

večírek požárníků, 1x schůze Jednoty, 3x životní jubileum, 1x schůze rady MNV, 2x večírky BSP, 5x 

schůze OV Borová, 1x oslava MDŽ, 1x maškarní rej pro děti, 1x turnaj ve stolním tenisu. Předsedou 

SPO na Borové byl s. Hluchník R.  

 

Český svaz žen, předsedkyní byla s. Jochimová K. Činnost ČSŽ byla ve spolupráci s SPOZ, ČČK, neboť 

v těchto složkách převládají ženy a společnými akcemi byla zajištěna i účast. Byly to přednášky, 

besedy a plnění socialistického závazku k 40. výročí osvobození naší vlasti. Také to byla spolupráce 

s JKS a dohlížecím výborem, kde členky výboru byly zastoupeny.  

 

114) 

Řadou podnětných připomínek bylo odstraněno mnoho nedostatků jak na veřejnosti, tak i v obchodní 

síti. Svou účastí členky podpořily akce, jako byla přednáška s lékaři, besedy v MK apod. Při plnění 

volebního programu NF na přestavbě kinosálu bylo odpracováno 50 hodin, při zlepšování životního 

prostředí 540 hodin, v zemědělství při jednocení cukrovky 500 hodin, usušeno 15 q sena. Výbor ČSŽ 

měl podíl na získání 4 dobrovolných pečovatelek, 1 cvičitelky, která vedla cvičení pro ženy 

v tělocvičně ZŠ. Pro děti uspořádal ČSŽ 3 akce, besedu se soutěžemi, zábavné odpoledne. Bylo 

získáno 6 nových členek, takže počet členek byl rovných 100. Zajímavé bylo i věkové složení – do 25 

let 6 žen, do 30 16 žen, do 35 15 žen, do 50 let 49 žen, do 60 let 11 členek a nad 60 let 3 ženy. Za 

dobrovolnou činnost, aktivitu s jakou k jednotlivým problémům přistupují, zasluhuje ČSŽ pochvalu.  

 

115) 

Český svaz včelařů měl hlavní zásluhu na odevzdání 1 600 kg medu a přistavení 662 včelstev 

k zemědělským kulturám. Včelaři se tímto umístili na 2. místě v celorepublikové soutěži a byli oceněni 

peněžitou částkou 9 000 Kčs. Předsedou zůstával s. Vitásek Adolf. Při plnění volebního programu 

členové svazu vysázeli 1 500 stromků a uspořádali 4 přednášky. Jako lektora měli i mezinárodního 

člena Švéda Kromwalda.  



Český svaz invalidů čítal 32 členů a předsedou byl s. Vaga B. Na svých členských schůzích byla 

probírána problematika týkající se členů svazu, zájmová a kulturně výchovná činnost. Byly 

uspořádány besedy a dle možností a zdravotního stavu se členové zapojili do veřejně prospěšných 

prací a pomoci v akci „Z“. Upravili veřejná prostranství a sbírali druhotný materiál.  

 

116) 

Svaz československo-sovětského přátelství uspořádal besedu s účastníkem zájezdu do Sovětského 

svazu, propagoval přátelství a spolupráci se Sovětským svazem, vyzvedl jeho mírovou politiku. Bylo 

využito vysílání místního rozhlasu, propagační skříňka SČSP, promítání filmů a besed pro členy i 

veřejnost.  

 

Český svaz poštovních holubů zaznamenal v tomto roce pozoruhodné úspěchy. Z 21 členů se 19 

účastní závodů. Na okresní přehlídce poštovních holubů získal 1. místo s. Bečica, 2. místo Konečný K. 

a 3. místo Florián P., všichni z místní organizace. V celostátní soutěži se dobře umístil Florián Pavel. 

Na počest 40. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou se členové účastnili hvězdicového 

závodu – Minsk – SSSR – 1. místo E. Vitásek, Oravica – Rumunsko – 1. místo Nevřela Max, Gdyně – 

Polsko – 1. místo získal Florián P. a Rena – NDR – 1. místo Konečný K. Členové svazu prováděli 

společné besedy a na vlastním zařízení odpracovali 250 hodin. Scházeli se v požární zbrojnici na 

Borové. Předsedou byl s. Hluchník H.  

 

117) 

Juta, národní podnik, výrobce jutařské příze, pytlů, šňůr, lan, provaznického zboží a řemenů splnil 

celkový plán pro tuzemské odběratele i zahraničí na 100,14%. Zaznamenal další rozkvět, zvýšení 

výroby a kvality, ale také zajišťoval zlepšení pracovních a sociálních podmínek pro zaměstnance. 

Přehled úkolů a jejich plnění: výroba zboží 124 277 000,- čistý hospodářský výsledek 8 932 000,-. 

Jmenovité úkoly: jutařská příze 323 t, lana 903 t, pytle 4 774,2 t, provaznické zboží 1 115 t, šňůry 463 

t, řemeny 1 617 km. Jak byl plněn socialistický závazek na počest 40. výročí osvobození naší vlasti: 

výroba zboží plněna na 100,14%, zisk na 144%, snížení materiálních nákladů na 115,76%, úspora 

pohonných hmot 94,18%.  

 

118) 

Odvod odpadu druhotných surovin splněn na 274%. Podáno bylo 16 zlepšovacích návrhů, přijato 9. 

Realizováno bylo 11 zlepšovacích návrhů. Jednotlivé složky v závodě a také vedení podniku dalo 

impuls k internacionální pomoci, kde na fond solidarity bylo dáno 6 600 Kčs a 2 015 Kčs na pomoc 

postiženému Mexiku zemětřesením.  



Pracující závodu byli aktivizováni na plnění volebního programu NF, kde na zlepšení pracovního 

prostředí bylo odpracováno 1 778 hodin, na vybudování sauny v MŠ 1 920 hodin a na zlepšení 

sociálního zařízení 2 050 hodin. Na akci „Z“ v obci bylo odpracováno celkem 10 985 hodin, 

v zemědělství 2 500 hodin a na pomoc výrobě technicko-hospodářskými pracovníky 290 hodin. 

V závodě bylo do soutěže zapojeno 17 BSP. CZU ROH se staral o kulturní a sociální zabezpečení 

zaměstnanců. V květnu byla ukončena výstavba kotelny, jejíž náklady činily 10,5 milionu Kčs. 

Ředitelem závodu byl s. Jedlička.  

 

119) 

Zemědělství. Na katastru byla výměra veškeré půdy 1 320 ha 15 ar 66 m2, z toho zemědělská půda 

má 792 ha 10 ar 58 m2, louky 18 ha 63 ar 32 m2, zahrady 46 ha 49 ar 28 m2, pastviny 2 ha 47 ar 72 m2. 

Celkem bylo zemědělské půdy 859 ha 71 ar 29 m2. Nezemědělská půda lesy 348 ha 18 ar 38 m2, 

ostatní vody 1 ha 69 ar 98 m2, zastavěná plocha 43 ha 53 ar 66 m2, ostatní plochy a cesty 67 ha 2 ar 

35 m2. Celkem 460 ha 44 ar 37 m2.  

 

Zemědělskou i nezemědělskou půdu na katastru obce užívali: Juta Bolatice, JZD Budovatel, Státní 

dráhy, Albertovec, OKR Správa silnic, Státní lesy, TJ Sokol, MS, včelaři, Jednota, OÚNZ, Bytová správa 

Kravaře, uživatelé RD, MNV Bolatice a Dolní Benešov.  

 

120) 

Jednotné zemědělské družstvo Budovatel se sídlem v Bolaticích jako ekonomický celek hospodařilo i 

na katastrálním území obce Dolní Benešov, Bohuslavice, Píšť. Rok 1985 jako poslední rok 7. pětiletky 

by l z pohledů ekonomických u výrobních kategorií úspěšný. Hrubá zemědělská produkce byla 

splněna na 103,9%, tržní zemědělská produkce na 104,2%, výkony na 102% a zisk na 146,6%. Zdroje 

k rozdělení byly přiděleny takto: odvody do rozpočtů NV 2 657 000,- odvody do fondu FKSP 2 623 000 

Kčs, odvody do fondu FO 3 000 000,- odvody do fondu rezerv 1 737 000 Kčs, celkem 11 271 000 Kčs. 

Rostlinná výroba. V roce 1985 plán určoval vyrobit celkem 7 752 tun obilovin, ale skutečně bylo 

vyrobeno 7 368 tun – splněno na 95%. Ve středisku Moravec, kde je katastr obce, byla produkce: 

 

21) 

pšenice  418,6 ha ha/výnos 47,59 q 98% 

ječmen  89,65 ha  43,77 q  93% 

oves  19,29 ha  42,09 q  96% 

celkem  527,14 ha  46,74 q  95% 



Hektarový výnos se nesplnil pro prudké deště, 60-70% ploch obilovin polehlo. Opavice se rozvodnila a 

zaplavila 60 ha obilovin, dále pro nedostatek sklizňové techniky, 1 000 ha nesplnila STS Opava, sklizeň 

se protáhla až na 48 dnů. Nejvhodnější odrůda se jevila Sabina a Regina, ha výnos pře 55 q. Kukuřice 

na zrno vyrobeno 50 tun, ha výnos 50,5 q (143%), luštěniny 626,6 tun, ha výnos 30,6 q (87%), 

cukrovka 18 168 tun, ha výnos51,18 q (135%), řepka ozimá 867 tun, ha výnos 2,89 q (111%), víceleté 

pícniny 4 933 tun, ha výnos 10,92 q (162%), jednoleté 12 735 tun, ha výnos 38,27 q (149%), semeno 

jetele 5 tun, ha výnos 0,17 q (94%). I přes nepřízeň počasí hlavně při sklizni obilovin, rostlinná výroba 

v globálu na procenta byla splněna.   

 

122) 

Jak se plnila výroba živočišná. Stav skotu celkem 3 564 ks, plnění na 96,3%, krav 1 483 (100,2%), 

prasat 1 654 (102,7%), prasnic 141 ks (100,7%), jatečná zvířata 779 tun (116%), nákup mléka v litrech 

5 917 000 (114%), roční dojivost krav 4 073 l (103,3%), denní přírůstky skotu 836 g (111,5%), denní 

přírůstky prasat 618 g (108,4%), narozeno telat na 100 ks 100 (92,6%), narozeno selat na 1 prasnici 

19,6 ks (107,4%). Velkokapacitní kravín v Bolaticích – skot 899 ks, z toho 730 krav, narozeno 751 telat 

a úbytek telat 26 ks, skotu 15 ks. Mléka vyrobeno 2 997 000 l, dojivost na den 10,79 l, dodávka mléka 

2 848 000 l, hovězího masa 1 038 q a připuštěno bylo 679 ks krav.  

 

123) 

V JZD Budovatel pracovalo 650 družstevníků a průměrná měsíční mzda byla 2 722 Kčs, průměrná 

hodinová mzda 14,07 Kčs. Přidružená výroba zajistila tyto vlastní akce: výstavbu seníku u výkrmny 

v Píšti-Hůrkách, cestu Výhoda-Moravec, modernizaci kravína v Bohuslavicích, hnojiště v Píšti a 

provádění údržby k odstranění namáhavé práce. Dále pak PV pracovala pro Státní lesy, Olšanské 

papírny, STS Opava, Teplotechna, Brano Branka, byly postaveny bytové jednotky v Dolním Benešově, 

atd. Investiční dodávky a práce celkem byla za 8 471 000 Kčs, plnění na 113,5%, stavební práce za 

4 796 000 Kčs.  

 

U příležitosti 40. osvobození naší vlasti byla uskutečněna brigáda při úpravě příjezdové cesty a okolí 

„Gottwaldovy vyhlídky“ a zajištěna byla účast družstevníků na oslavách 40. výročí v Bolaticích a u 

památníku Ostravské operace v Hrabyni. SSM zajišťoval spolu s OV SSM sportovní turnaj v kopané na 

počest 12. festivalu mládeže v Moskvě.  

 

124) 

Brigády socialistické práce přispěly na festivalový fond v Moskvě 2 350 Kčs. Pro soutěž složek NF byl 

poskytnut finanční prostředek na zakoupení cen. JZD Budovatel byl spolupořadatelem „Bolatické 



dvacítky“ a „Kondrašovovy 15“ v Bohuslavicích. SČSP při JZD zajistil vstupenky a návštěvu 

galakoncertu v Ostravě a sovětského souboru „Ruma“ v Opavě. Zájezdy byly uspořádány na Floru 

Olomouc, Země Živitelka České Budějovice, Agrokomplex Nitra, Chovatelské dny v Přerově, 

strojírenský veletrh v Brně, tematické zájezdy, zájezdy do hor, na bazén v Opavě.  

 

Pro děti členů byly zajištěny zájezdy o prázdninách, cirkus, divadla, dětské rekreace tuzemské i 

zahraniční. Pro zasloužilé členy zájezd na Kubu. Z dalších akcí to byly plesy, vstupenky do divadel, 

lední revue, oslavy MDŽ, besedy pro důchodce, lázeňská péče a rekreace. Kulturní komise JZS se 

umístila v posledních třech letech 1x na 1. místě a 2x na 2. místě v okrese.  

 

125) 

Jednotně hospodařící rolníci – JHR. V roce 1985 obhospodařovalo 86 záhumenkářů (členové JZD) 6 ha 

19 ar 40 m2, 769 JHR do 0,50 ha 67 ha 37 ar 91 m2, 15 JHR nad 0,50 ha 11 ha 12 ar 13m2 a 3 

zemědělské závody nad 2 ha. JHR byli všichni, jak se říká, kovozemědělci. Jaký byl stav hospodářského 

zvířectva? Drůbež 3 663 ks, koně a hříbata 4 ks, kozy a kozli 20 ks, prasata 96 ks, ovce a berani 34 ks, 

skot 80 ks. V roce 1985 bylo povoleno 168 domácích porážek. JHR odevzdali od 20 krav 55 488 l 

mléka, průměrná dojivost na den a krávu 7,6 l mléka. Vajec dodáno 16 700 ks, masa 16,5 tun. Trvale 

činných osob v zemědělství bylo 11, z toho 9 žen. Pronajato bylo 165 ks ovocných stromů. Dále bylo 

187 držitelů psů. Celkově se rozmohl chov vepřů, kačen, hus a kuřat-brojlerů. 

 

126) 

Služby obyvatelům. Na úseku služeb pro naše občany byly k dispozici Drobné provozovny místního 

hospodářství u MNV. Tvořily nedílnou součást doplňkových služeb a podílely se na zabezpečování 

úkolů MNV v akci „Z“ i na údržbě zařízení. V roce 1985 zajišťovaly služby v 16 provozovnách a 15 

profesích. Celkově tržby byly dosaženy ve výši 4 025 658 Kčs, z toho pro obyvatelstvo 2 315 208 Kčs, 

tj. 57,5%.  

 

Doprava měla 3 nákladní auta T-138, autojeřáb Š1203 a malotraktor. Tržba činila 406 881,- 

Hospodářský výsledek 46 899 Kčs. Pohřební služba tržba 16 172,- HV -816,60,-; výstavba tržba 

465 153, - HV 155 482,-. Doposud není potřebné vybavení – míchačky, lešení, výtah. Zámečnictví 

tržba 346 816,- HV80 958,-; koupaliště-sauna tržba 113 243,- HV -33 386,-. Návštěvnost na koupališti 

za sezonu byla 29 533 občanů, v sauně 3 300 občanů.  



127) 

Údržba si vyžádala nátěr dna koupaliště a vybetonování kolem bazénu. Hrobnictví tržba 8 612,- HV -

7 146,-; štěrkovna tržba 111 086,- HV 48 133,-; holičství tržba 87 000,- HV 4 964,-; pohostinství tržba 

1 151 577,- HV 159 365,-; koupaliště-bufet tržba 497 604,- HV 26 233,-; sklenářství tržba 57 575,- HV 

1 285,-; propan-butan tržba 198 616,- HV 3 541,-; topičská služba tržba 171 272,- HV 13 782,-; 

elektromontážní práce tržba 105 942,- HV 34 052,-; stolařství tržba 185 812,- HV 31 857,-; krejčovství 

tržba 24 626,- HV -11 878,-.  

 

V krejčovství je služba rozšířena o pánského krejčího, prozatím nedostatek zakázek a investice do 

zařízení ukázaly ztrátu. Můžeme říci, že MH rozběhlo služby dobře, na velikost obce dostatečný počet 

a postupem času budou rozšiřovány a zkvalitňovány, aby byly občany ještě více využívány.  

 

128) 

Bohatý sortiment zboží a starost o zásobování mělo Nákupní středisko s prodejnou potravin v roční 

tržbě 14 250 000,-.  

Prodejna masa     6 746 000,- 

průmyslové zboží    12 607 000,-           

obchod se stavebninami a prům. zbožím 2 028 000,- 

mléko a pečivo na ul. Svobody   1 030 000,- 

zelenina     1 274 000,- 

pohostinství Ratibořská    802 000,- 

pohostinství Hlučínská     699 000,- 

občerstvení, cukrárna    470 000,- 

smíšená prodejna Borová   3 274 000,- 

pohostinství Borová    244 000,- 

celkem      43 421 000,- 

 

Změny ve struktuře, rozmístění, zásobování oproti roku 1984 nenastaly. Květena zajišťovala stejný 

sortiment za 172 410,-, nejvíce v měsíci březnu, kdy oslavujeme svátek žen, za květiny 39 000,-. Dále 

máme v obci sběrnu čistíren a prádelen, ovoce, obuvi, elektrospotřebičů.  

 

129) 

Okresní podnik Silesia pak opravené dováží zpět. Uhelné sklady zásobovaly občany kvalitním zbožím 

na objednávku. Byly to kaly, hnědé, černé uhlí, brikety a dřevo. Na autobusovém nádraží byla PNS a 



zajišťován prodej týdenních a měsíčních jízdenek. Časopisů a novin se za rok prodalo za 240 000,- a 

jízdenek za 300 000,-. 

 

V České státní spořitelně v Bolaticích bylo vedeno 3 411 ks vkladních knížek se zůstatkem 32 875 000 

Kčs, sporožirových účtů 538 se zůstatkem 995 696,-. Spořitelna v roce 19858 poskytla půjčky: na 

družstevní byty dvě půjčky částkou 44 000,- účelové a doplňkové půjčky 44 částkou 632 000,- 59 

hotovostních půjček částkou 404 000,- 25 mladým manželům částkou 577 000,- celkem 130 půjček 

částkou 1 657 000 Kčs. V 55 případech v hodnotě 174 000,- byl proveden odpis z novomanželské 

půjčky při dovršení 1 roku dítěte.  

 

130) 

Jaké služby poskytoval Poštovní úřad? Podané peněžní poukázky 19 804 ks, vyplacené 6 474 ks, 

vyplacené důchody 8 817 ks. Měsíčně průměrně to činilo 745 ks za 950 000 Kčs. Vybrané inkaso 

14 565 ks. Měsíční peněžní obrat činil 9-10 mil. Kčs. Dále pošta doručovala zásilky – psaní, balíky, 

cenovky – podaných bylo 5 300 ks, dodaných 12 500 ks. Podané sázenky Sportky – 8 717 ks, Sazky 

2 768 ks, Mates 1 024 ks, vyplacených výher bylo 6 747. Podaných a dodaných telegramů bylo 1 342 

ks. Občané měli předplacené výtisky novin a časopisů, které jim pošta doručovala do domů a bytů. 

Byly to Československá televize 139 ks, Naše rodina 25, Tribuna 20, Vlasta 123, Myslivost 33, Tvorba 

7, Mladý svět 36, Nové Opavsko 80, Rudé právo 210, Katolické noviny 109, NS 391. Celkem shrnuto: 

Pokrok směřuje kupředu! Velký rozvoj služeb pro občany! 

 

131) 

Počasí roku. Rok 1985 byl rokem příznivým jak na srážky, tak i teplotně. V našem kraji byla nepřízeň 

počasí jen při sklizni obilí, kdy byly prudké deště, a řeka Opavice se vylila z břehů a došlo k ztrátám. 

V měsíci lednu byly ranní teploty -10 až -26°C (7. 1.), noční -2 až -12°C. Ke konci měsíce oteplení, přes 

den nad nulou. Sníh roztál. V únoru teplota byla -4 až -24°C, přes den -8°C. Od poloviny února 

oteplení na -4°C, přes den 0°C, taje. V březnu jarní počasí, ráno -3°C, přes den +2°C, 21. 3. bez sněhu. 

Koncem měsíce +17°C, přeháňky se sněhem. Počátek dubna teplý, teplota až +18°C. 2. 4. první jarní 

bouře. V polovině dubna ochlazení na +4°C, déšť. V květnu od 5. teplota 17-20°C, 13. 5. až 30°C, 27. 5. 

30°C. V červnu teplé počasí, srážky, v červenci deštivo a chladno. Srpen oteplení. 15. 8. 33°C, bouřky, 

Opava se vylila. Podzim teplý – září 27°C, dostatek srážek, v říjnu rovněž 26°C. 13. 11. první sníh, 

teplota -3 až -5°C. Sněžení, prosinec mírný. 5. 12. sníh roztál. Mírné mrazy, málo sněhu, náledí, tání.  



132) 

Závěr. Rok 1985 přinesl pozitivní výsledky v rozvoji našeho národního hospodářství. V souvislosti se 

40. výročím osvobození naší vlasti a 40. výročím ukončením 2. sv. války se ukázala síla tábora 

socialismu. Přesvědčení a odhodlání zabránit opakování válečných hrůz je silné, vyslovují je mohutné 

pokrokové síly celého světa.  

 

Ale všímáme si života i kolem sebe. Mnoho lidí svou netrpělivost, zlost a vztek omlouvá „dnešní 

náročnou a uspěchanou dobou“. Myslím, že naše mámy a babičky měly více práce a starostí, ale děti 

od sukně neodháněly. Když táta nebo děda přišel z vícedenní práce, učil kluky řezat dříví. Už naši 

předkové ctili trpělivost.   

Zapsal Ludvík Krejčiřík, kronikář.   Za MNV Šoltys 
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137) 

První rok 8. pětiletého plánu skončil. Celá naše společnost hodnotila výsledky práce v duchu závěrů 

XVII. sjezdu KSČ a přijala úkoly na příští rok a perspektivně do roku 1990. 

 

Mezi nejvýraznější rysy roku 1986 patřil další rozvoj sovětského mírového hnutí. Rok 1986 byl 

vyhlášen Mezinárodním rokem míru. Byla uskutečněna řada akcí a konkrétních činů zaměřených na 

odvrácení nebezpečí jaderné války a záchranu života na této zemi. Nové mírové návrhy Sovětského 

svazu a všech socialistických států se staly mocným impulsem pro mírové síly celé naší planety. Právě 

na počátku roku dal Sovětský svaz jako první návrh, likvidovat jaderné zbraně do roku 2000. Na XXVII. 

sjezdu KSSS byly vzneseny další návrhy, jako likvidace chemických zbraní, zákaz rozmisťování zbraní 

ve vesmíru, odstranění všech raket z Evropy a omezení konvenčních zbraní a počtu vojsk na celém 

světě.  



138) 

V centru pozornosti mírových sil celého světa byla schůzka generálního tajemníka ÚV KSSS M. 

Gorbačova a prezidenta USA R. Regana v Reykjavíku na Islandu. Schůzka ztroskotala na rozdílnosti 

přístupů Sovětského svazu a USA na řešení složitých mezinárodních vztahů. Sovětský svaz předložil 

radikální návrhy k dosažení dohod o snížení stavu strategických zbraní, raket středního doletu, trvání 

smlouvy o protiraketové obraně i návrh na okamžité zahájení rozhovorů o zákazu jaderných výbuchů. 

Pro postoj USA k militarizaci vesmíru skončilo jednání bez dohody.  

 

Rok 1986 přinesl zklamání, ale i naděje. Byl naplněn událostmi, které mírové budoucnosti 

napomáhaly. Byl bojem mezi silami pokroku a míru na straně jedné a silami reakce na straně druhé. 

Významnými událostmi byl XVII. sjezd KSČ, volby do zastupitelských orgánů, 65. výročí založení KSČ, 

které aktivizovaly naši veřejnost k plnění uložených závazků.  

 

139) 

VO KSČ, jejímž předsedou byl s. Vitásek Emil, se aktivně podílela přípravě XVII. sjezdu KSČ a s plnou 

odpovědností postup příprav voleb do zastupitelských orgánů spolu s MV NF. Na svých schůzích 

hodnotila práci MNV, práci poslanců NV, společenských organizací, JZD, závodů a zařízení v obci. Byl 

vyhodnocen volební program a schválen nový na další volební období. Schůzí se zúčastňovali zástupci 

vyšších orgánů – OV KSČ, VO KSČ. V masově politické práci byly úkoly nasměrovány tak, aby každý 

občan byl informován o politice strany, mezinárodních událostech prostřednictvím tisku, televize, 

místního rozhlasu, propagačních skříněk. Byla vyhodnocena řada osobních a kolektivních závazků 

členů strany a společenských organizací NF, poslanců NV. Byla ohodnocena také úroveň řídící a 

organizátorské práce MNV, služeb v obci, závodů a zařízení, řešena byla otázka ochrany životního 

prostředí a životní úroveň našich občanů. Jednotlivé důležité úkoly se dařily naplňovat a byl učiněn 

další krok vpřed.  

 

140) 

Místní národní výbor. Dne 15. dubna 1986 se sešlo poslední plenární zasedání MNV ve volebním 

období 1981-1986, aby zhodnotilo práci NV. Sešli se v době, kdy naši občané vzpomínali 41. výročí 

osvobození naší obce hrdinskou Sovětskou armádou. Ve dnech 24. – 28. března se konal XVII. sjezd 

KSČ a vytýčil další hospodářský a sociální rozvoj na léta 1986-1990. Sjezd potvrdil upevnění autority 

Národních výborů, prohloubení spolupráce s organizacemi NF, závody, dále byly rozšířeny pravomoci 

NV střediskových obcí. Pětileté funkční období NV skončilo a stanovily se nové úkoly v rámci 

volebního programu na období 8. pětiletky. Při volbách v květnu 1981 bylo do MNV zvoleno 73 

poslanců, 11 členů rady MNV a 9 komisí pléna, 2 pracovní komise rady, 3 občanské výbory. K 1. 7. 



1982 byly ustaveny správní komise pro péči o rodinu a děti, pro projednávání přestupků, orgán Hlavní 

správy, komise Veřejné lidové kontroly a stavební úřad pro územní obce Bolatice a Chuchelná. 

 

141) 

Komise pléna i rady MNV se ve své činnosti řídily plány, schůze se konaly pravidelně. Připomínky a 

úkoly byly přenášeny pracovníky MNV na vyšší orgány. Rada MNV se scházela každé tři týdny a 

činnost byla hodnocena na plenárních zasedáních. Nebyla věnována dostatečná pozornost řízení 

občanských výborů a tak jejich iniciativa částečně poklesla. Plenární zasedání byla svolávána 6krát do 

roka. Každé PZ řešilo aktuální úkol k problematice obce za účasti zainteresovaných osob. Zvýšila se 

účinnost PZ, účast poslanců a občanů. Tak byla např. projednána otázka zásobování pitnou vodou, 

oblast kultury, zdravotnictví, služeb. Vždy bylo projednáno plnění volebního programu NF. Bohaté 

byly připomínky poslanců a diskuze občanů.  

 

Celoobecní závazek byl splněn ke dni 7. listopadu finančním nákladem ve výši 1 223 000 Kčs a 

vytvořena byla hodnota díla ve výši 2 548 000 Kčs. Mimoto DPMH provedly opravy vlastního zařízení 

ve výši 250 000 Kčs. 

 

142) 

Přidružená výroba JZD Budovatel v Bolaticích prováděla přestavbu pohostinství na Borové a koncem 

roku bylo zařízení uvedeno do provozu.  

 

Formou investiční výstavby v akci „Z“ se provádělo prodloužení kinosálu. Od počátku tohoto zařízení 

činil finanční náklad stavby 2 077 000 Kčs. Na tuto výstavbu byly poskytnuty do sdružených finančních 

prostředků od JZD Budovatel 250 000,- a od Plemenářského podniku Albertovec 100 000 Kčs. 

 

Na místní vodovod byly připojeny zdravotní středisko, nákupní středisko, pošta, MNV a šatny na hřišti 

TJ Sokol. Pro případ požáru v závodě Juta byla povolena přípojka k protipožární nádrži v Jutě. Odběr 

vody byl umožněn dalším deseti RD, které vodu neměly. Dodáváno bylo přibližně 130 m3 vody denně. 

V plánu je vybudování vodojemu, aby pokračovalo další připojování RD. V popředí zájmu všech byla 

ochrana a péče o životní prostředí. Naše obec je čistá, pěkná a možno říci, že rok 1986 byl úspěšný, 

hlavní cíle byly naplněny.  



143) 

Na úseku investiční výstavby za volební období 1981-1986 si stavby vyžádaly náklad 7 955 000 Kčs a 

vytvořena byla hodnota díla 9 465 000 Kčs, bylo odpracováno 19 420 brigádnických hodin. Jednalo se 

o spojovací trakt v ZŠ, kotelna u ZŠ, rekonstrukce společenského domu, kanalizace, elektrická síť, 

vodovod, opravy objektů, komunikací, koupaliště, autobusové čekárny si vyžádaly 2 758 000 Kčs. 

V investiční části akce“Z“ bylo provedeno: údržba veřejných objektů v užívání společenských 

organizací NF, výsadba a udržování zeleně, úklidové práce v rámci Národních směn NF. V této části 

bylo bezplatně odpracováno 515 450 brigádnických hodin a vytvořena hodnota díla za 3 918 000 Kčs. 

Ve volebním období bylo opracováno celkem 534 870 hodin při finančním nákladu 10 673 000 Kčs a 

vytvořena hodnota díla ve výši 16 148 000 Kčs.  

 

V politicko-organizátorské práci MNV spolu s VO KSČ a společenskými organizacemi NF zajišťoval 

významné akce politického i společenského života.  

 

144) 

Byly to oslavy Vítězného února, MDŽ, osvobození obce, Svátek práce, osvobození naší vlasti, VŘSR. 

MNV věnoval pozornost řízení kulturně výchovné a politické činnosti prostřednictvím svých zařízení 

(JKS, MLK) a všech komisí. I na tomto úseku snaha nebyla marná. Výsledky a účinnost však můžeme 

hodnotit až později.  

 

Komise místního národního výboru se ve své činnosti řídily předem vypracovaným časovým plánem a 

harmonogramem schůzí, které byly svolávány 1x měsíčně. Účast poslanců, členů a aktivistů byla 

velmi dobrá. Náplň práce každé komise byla dána z NV a vyplynula z každodenního života obce. 

Přiblížím vám práci jednotlivých komisí a výboru státní správy a správního řízení v roce 1986. 

Výkonná pravomoc byla prováděna na PZ, v radě MNV, v hospodářsko-správním orgánu a správními 

komisemi. Bylo přijato celkem 1 755 podání. Na úseku výstavby a územního plánování bylo 

evidováno celkem 378 podání.  

 

145) 

Stavební úřad vydal 279 povolení. V pěti případech bylo podáno odvolání. Bylo řešeno 5 přestupků a 

uloženy pokuty v celkové výši 15 600 Kčs. Přijatá rozhodnutí byla správná a vedla občany a organizace 

k dobrovolnému plnění povinností. 



Komise zdravotní a sociální prosadila a navrhla celkem 150 případů jednorázových sociálních 

příspěvků v celkové výši 77 000 Kčs. Bylo vyplaceno 38 000,- na pohřebné. Ve své činnosti se dále 

zabývala kulturním vyžití důchodců (uspořádala zájezd), s úrovní lékařské péče, zdravotnickou 

osvětou, spolupracovala s komisí pro rodinu a děti, která rozhodla vyplatit příspěvek ve výši 14 500,- 

pro čtyři případy. Hlavní náplní byla výchova dětí v rodinách s méně podnětným výchovným 

prostředím a spolupráce s dětským lékařem.  

 

Hospodářsko-správní orgán s komisí finanční prominul daň domovní sedmi žadatelům, vydáno bylo 

18 prohlášení o dani z příjmu obyvatelstva, 9 změn daně zemědělské a 7 změn daně domovní. O 

převodu nemovitostí bylo vydáno 12 rozhodnutí. Komise finanční se zabývala problematikou správy 

příjmů MNV, dohlížecí a kontrolní činností organizací řízených NV.  

 

146) 

Komise školská a kulturní projednala 18 žádostí o povolení konání 18 kulturně společenských zábav, 

jako byly taneční zábavy, plesy, karnevaly a večírky. V její náplni bylo řízení školské a kulturní oblasti 

v obci, kulturní činnost při pořádání zábav a karnevalů, protože negativním jevem bylo nedůstojné 

chování části mládeže při těchto zábavách. Byla to životní oblast kompetence, neboť zasahovala do 

činnosti všech složek a organizací.  

 

Komise místního hospodářství, bytová a dopravy projednala 5 žádostí o přidělení bytů a 9 žádostí o 

zřízení krátkodobých skládek na veřejných prostranstvích. Zabývala se činností Drobných provozoven, 

v oblasti dopravy spolupracovala s odborem dopravy ONV, ČSO a ČSAD, aby byla zachována plynulost 

dopravy občanů do zaměstnání. Připomínky občanů byly postoupeny ONV, oprávněné zařazeny do 

jízdních řádů.        

 

147) 

Komise obchodu a cestovního ruchu spolu s HSO schválila 27 rozhodnutí o úpravě prodejní doby u 

obchodních jednotek a pohostinství. Jednalo se o přizpůsobení k pracovní době pracujících občanů. 

Komise se hlavně starala o kvalitu zásobování, prodej, obsluhu a čistotu v obchodech, spolu s komisí 

dopravy o stav a bezpečnost vozovek. Komise pro projednávání přestupků se zabývala 14 přestupky 

podle zákona č. 60/61 Sb. Finanční pokuty činily 2 600 Kčs. Na tomto úseku pracovala komise 

veřejného pořádku. Hlavním úkolem obou komisí byla preventivně výchovná činnost, avšak část naší 

mládeže i občanů nerespektuje ještě naše zákony, proto ta represivní opatření. Dále bylo spácháno 6 

trestných činů, jednalo se o krádež, opilství, rozkrádání, 2 přečiny proti socialistickému soužití a 3 

dopravní nehody. I když k počtu obyvatel je to mizivé procento, byla snaha o předejití všech 



negativních jevů v obci prostřednictvím osvěty a celé činnosti MNV. Na úseku požární ochrany bylo 

sledování preventivních prohlídek v domácnostech a veřejných objektech.   

 

148) 

Komise pro mládež a tělesnou výchovu řídila a organizovala činnost sportovní a tělovýchovnou ve 

spolupráci se školou, společenskými organizacemi a závody. Byly tradiční turnaje ve stolním tenisu, 

kopané, turistické a branné závody. Snahou komise bylo zapojit do sportovní činnosti co největší 

počet mládeže, ale i všechny občany bez rozdílu stáří. V současné době se zájem zvyšuje a na 

startovní listině jsme mohli číst jména se stářím nad 50 let. Z Bolatic zatím do 50 let.  

 

Komise pro rozvoj a ochranu životního prostředí osvětou, vlastním přičiněním, spoluprací se závody a 

všemi složkami neustále bije na poplach, aby se zachovávala čistota vod a ovzduší. Provozovala plány 

na ozdravění těchto činitelů, které budou postupně zařazovány do činnosti MNV.  

 

O činnost Svazarmu, výchovu branců a přípravu obyvatel k civilní obraně se starala komise o brannou 

výchovu.  

 

149) 

Rozpočet a hospodaření MNV v roce 1986. Oblast příjmů NV se skládal z vlastních příjmů na dani 

zemědělské, domovní, poplatků ze psů, daně z příjmů obyvatelstva a správních poplatků – skutečnost 

činila 193 467 Kčs. Z činnosti NV jako bylo stravné, vodné, nájemné, prodej stavebních míst, 

pronájem hřbitovních míst, příjmy z pokut podle zákona 60/61 Sb., skutečný příjem byl 590 807 Kčs. 

K vyrovnání plánovaných příjmů obdržel NV globální dotaci ve výši 996 000 Kčs. Celkem tedy byly 

příjmy vyrovnány na částku 1 780 000 Kčs.  

 

V průběhu roku obdržel NV mimořádné dotace na údržbu a opravy zařízení DP ve výši 214 500 Kčs, na 

cestu ke skládce 42 000,- na údržbu ZŠ 255 000,- na údržbu veřejného osvětlení 7 000,- na úpravu 

vodního zdroje 10 000,- na akce „Kultura mládeži“ 598,- celkem v těchto položkách 549 298 Kčs.  

Pro konání voleb bylo poskytnuto 20 119,- pro akci „Z“ ze sdružených prostředků 825 844 +150 000.  

 

150,151) 

Oblast vydání        

vodní hospodářství   70 153,- 

doprava    41 724,- 

školství     1 376 568,- 



sbor pro ob. záležitosti   6 284,- 

JKS 62 598,- (hudební nástroje a obleky pro mládežnickou 

dechovou hudbu) 

oprava místního rozhlasu 10 395,- 

požární ochrana 25 798,- 

obřadní síň 4 059,- 

odměny poslancům 44 878,- 

vnitřní správa 220 962,- 

volby 20 119,- 

stavebnictví 4 818,- 

sociální věci 129 450,- 

MH a bytové hospodářství 5 583,- 

tělovýchovná sportovní zařízení 7 905,- 

odvoz komunálních odpadů 55 963,- 

veřejná zeleň 3 133,- 

veřejné osvětlení  139 724,- 

údržba zařízení MH 214 782,- 

výstavba kul.-spol. zařízení 997 287,- 

komplexní bytová výstavba 214 886,- 

příspěvky spol. organizacím 2 000,- 

jiné investice 29 181,- (traktor, vlečka, apod.)   

Příjmy za rok 1986 činily celkem  3 789 000,- 

Vydání dle skutečnosti   3 687 776,- 

Zůstatek ke dni 31. 12. 1986  101 236,- 

Z tohoto přehledu čtenář nabude přesvědčení, že činnost NV byla obsáhlá a náročná. Předně však to 

byla práce s lidmi, která je a myslím stále bude velmi složitá.  

 

152) 

Občanské výbory. Po volbách do zastupitelských sborů nově zvolené OV – jeden na Borové, dva 

v Bolaticích představovaly široké aktivy poslanců a občanů, zástupců společenských výborů NF, kteří 

již samotnou iniciativou dokázali nadchnout a strhnout další občany. Všechny vyvíjely velmi dobrou 

činnost. Zajišťovaly a organizovaly veřejně prospěšnou práci a kulturně společenský život občanů, 

zvláště při národních směnách NF, brigádách v akci „Z“, při výstavbě kulturně-společenského zařízení, 

při údržbě komunikací, veřejných prostranství a při organizování kulturně výchovné a společenské 

zábavy. OV měly vypracované plány činnosti a scházely se 1x za dva měsíce. Účast byla kontrolována 



a prodiskutovány připomínky členů OV a občanů. Přijato bylo organizační opatření o zajištění 

následující akce. Cílem všech OV bylo, aby do společného díla, který určil volební program NF, bylo 

zapojeno co nejvíce občanů; všichni žijeme v jedné obci a chceme ji mít stále krásnější.  

 

153,154,155,156, 157, 158) 

Volby do zastupitelských orgánů. Ve dnech 23. a 24. května 1986 proběhly všeobecné volby do 

zastupitelských sborů a byly důstojnou manifestací našich občanů. Ve volbách dali svůj hlas 

zasvěceným kandidátům NF a postavili se na podporu politiky KSČ. Jednotlivé volební místnosti v obci 

byly důstojně vyzdobeny, první voliče vítala dechová hudba a pionýři. Byly předány kytice prvním a 

nejstarším voličům a těm, kteří v tyto dny oslavili životní jubileum. Většina občanů odvolila již první 

den a všichni navržení poslanci byli zvoleni.  

 

Dne 24. června 1986 proběhlo ustavující plenární zasedání MNV v požární zbrojnici. Přítomno bylo 68 

poslanců NV a 62 občanů. Pět poslanců bylo omluveno. Všichni poslanci složili slib. PZ schválilo 

složení orgánů MNV.  

 

Rada MNV 

Šoltys Gerhard, předseda MNV    Böhm Ladislav, člen 

Ing. Ricka Josef, místopředseda    Florián Pavel, člen 

Ing. Stavař Rudolf, tajemník    Hluchník Günter, člen 

Bočková Ludmila, členka    Kupka Karel, člen 

Pašková Helena, členka     Slivková Adéla, členka 

Pomykal Jaroslav, člen 

 

Komise pléna MNV 

Komise finanční 

Florián Pavel, předseda komise    Sobková Jarmila, člen 

Dudová Alena, člen, tajemník    Peterek Antonín, člen – poslanec 

Halfarová Irena, člen     Boček Josef, člen – poslanec 

Jurášková Magda, člen     Moravcová Anežka, člen – poslanec 

Vavřínková Lydie, člen    

 

Komise místního, bytového hospodářství a dopravy 

Pomykal Jaroslav, předseda    Boček Oskar, tajemník 

Ing. Dřevjaná Eva, člen     Balarin Teodor, člen – poslanec 



Jařab Augustin, člen     Dihel Gerhard, člen – poslanec 

Jurášek Josef, člen     Ratajová Zdena, člen – poslanec 

Tichá Daniela, člen  

 

Komise plánování a výstavby 

Ing. Blahetka Adolf, předseda    Hanzlíková Eva, člen – poslanec 

Rataj Valter, tajemník     Vilém Miloš, člen – poslanec 

Gazda Jiří, člen – poslanec    Vavřínek Josef, člen - poslanec   

Duxa Erich, člen     Němec Jan, člen 

Kocur Adolf, člen     Stoček Pavel, člen 

Konečný Karel, člen 

 

Komise obchodu a cestovního ruchu 

Vitásek Emil, předseda     Bortlíková Věra, tajemník 

Březovská Marie, člen     Potomák František, člen – poslanec 

Koch Karel, člen     Sněhotová Marie, člen – poslanec 

Kocur Josef, člen     Vilímová Eva, člen – poslanec 

Vitásek František, člen   

 

Komise školská a kulturní 

Kupka Karel, předseda     Malchárková Brigita, tajemník 

Hříbková Eliška, člen     Kramářová Anna, člen – poslanec 

Náhlíková Jarmila, člen     Kubná Marta, člen – poslanec 

Nováková Ingrid, člen – poslanec   Potyš Jiří, člen – poslanec 

Krejčiřík Ludvík, člen     Teuer Petr, člen – poslanec 

 

Komise sociální a zdravotní 

Drozdová Helena, předseda    Baránek Alfréd, člen – poslanec 

Hanzlíková Ludmila, tajemník    Dembková Hana, člen – poslanec 

Fojtík Josef, člen – poslanec    Hanzlík Jindřich, člen 

Kolarčíková Helena, člen – poslanec   Kretková Jiřina, člen 

Pašková Dagmar, člen – poslanec   Kučerová Zdeňka, člen 

MUDr. Andreas Jiří, člen    Řehánková Jarmila, člen 

Gazdová Marie, člen 



Komise pro ochranu veřejného majetku  

Ing. Mlýnek Jiří, předseda    Fus Jiří, tajemník 

Boček Oldřich, člen     Halfar Jan, člen – poslanec 

Brzdiak Richard, člen     Boček Robert, člen – poslanec 

Ing. Adamec Vilém, člen    Boček Josef, člen – poslanec 

Král Jiří, člen      Rataj Karel, člen – poslanec 

Švanová Magda, člen 

 

Komise pro mládež a tělesnou výchovu  

Náhlík Rudolf, předseda    Burian Jiří, člen 

Velc Pavel, tajemník     Heider Pavel, člen 

Boček Václav, člen – poslanec    Juková Dana, člen 

Jirsák Jiří, člen – poslanec    Jurášek Rudolf, člen 

Solich Jan, člen – poslanec    Peterková Lydie, člen 

Vavřínek Hubert, člen – poslanec   Vodičková Dana ml., člen 

 

Komise pro rozvoj a ochranu životního prostředí 

Václavík Karel, předseda    Hellebrand Karel, tajemník 

Bečica Josef, člen     Ing. Sněhota Vilém, člen – poslanec 

Ing. Kunc Bronislav, člen    Zajíček Josef, člen – poslanec 

Neuwirth Josef, člen 

 

Výbor lidové kontroly 

Hříbek Karel, předseda     Ing. Kurka Josef, člen 

Fojtík Oskar, místopředseda    Řehoř Max, člen 

Hanzlík Heinz, člen – poslanec    Seidlová Eva, člen 

Moravec Karel, člen – poslanec    Šimečková Irena, člen 

Tvarůžka Vladimír, člen – poslanec 

 

Správní komise MNV 

Komise pro péči o děti a mládež  

Bočková Jiřina, předseda    Stuchlíková Ruth, tajemník 

Peterková Ingrid, člen – poslanec   Jurášková Božena, člen 

Moravcová Marie, člen     Trochtová Ingrid, člen 

MUDr. Pokludová Krista, člen    Vodičková Dana st., člen 



Komise pro projednávání přestupků 

Musiol Josef, předseda     Kapsiová Lydie, člen 

Šimeček Valter, tajemník    Pavelek Petr, člen 

Boček Arnošt, člen – poslanec    Stoček Jan, člen 

Drozd Josef, člen     Vavřínek Reinhard, člen 

 

Pracovní komise rady MNV 

Komise pro brannou výchovu 

Sněhota Josef, předseda    Rataj Milan, člen 

Lasák Richard, člen     Slivka Rudolf, člen 

Liška Albert, člen 

 

Komise politicko-organizátorská 

Hluchník Valter, předseda    Kocur Pavel, člen 

Stočková Irena, poslanec    Majdová Zdeňka, člen 

Bochňáková Marcela, člen    Slaná Edita, člen 

Kolarčíková Vlasta, člen     Složil Bohumil, člen 

 

Sbor pro občanské záležitosti 

Bočková Ludmila, předseda    Felkelová Lydie, člen 

Kocurová Marie, člen     Adamcová Krista, člen 

Musiol Pavel, člen     Řehořová Růžena, člen 

Šoltys Gerhard, člen  

 

159) 

Sbor pro občanské záležitosti stále pronikavěji provozoval svou funkci a bylo znát, že o něm všichni 

věděli. Ve své náročné práci se opíral o zkušenosti předsedkyně sboru a dalších dobrovolných 

pracovníků. Smutečních pracovníků-řečníků bylo 3n (SPOZ 1, Juta 1, JZD 1). Při obřadech a 

slavnostech účinkovalo 5 hudebníků, 6 recitátorů, 10 dětí z MŠ a 2 vedoucí. Celkem bylo v matrice 

zapsáno 58 dětí a z nich bylo na MNV přivítáno 46 dětí. Celkový počet svatebních obřadů činil 20, 

z toho prvosňatků obou snoubenců bylo 14. Již tradičně všichni snoubenci položili kytičku k pomníku. 

Celkem zemřelo 37 osob a všem pozůstalým byly zaslány kondolence. Smuteční řečník měl prostor na 

13 obřadech. Následně uvedu přehled dalších slavností a akcí, kterých se zúčastnil SPOZ.  



Ukončení MŠ 73 dětí   slib jisker, pionýrů 86 dětí 

vítání prvňáčků do ZŠ 92  předání občanských průkazů 19 

zakončení ZŠ 64   besedy s branci 3x, účast 86 

 

160) 

Pro starší občany byla uspořádána 1 akce, které se účastnilo 126 důchodců, osobních návštěv bylo 

uskutečněno 43, písemných blahopřání posláno 12, konána 1 zlatá svatba a v místním rozhlase 

vysíláno 5 blahopřání.  

 

Sbor pro občanské záležitosti se stal významným činitelem života v obci a každého občana. Získává 

stále na vážnosti, neboť kam se obrací člověk při shora vyjmenovaných událostech? Na MNV, který 

prostřednictvím sboru vyjde lidem vstříc. Zvláště u činnosti sboru musíme vyzvednout uspořádání 

Večera hudby a poezie v obřadní síni MNV.   

 

161) 

Volební program NF střediskové obce Bolatice vycházel při sestavování ze závěrů XVII. sjezdu KSČ, 

který schválil Směrnici politického, sociálního a hospodářského rozvoje naší společnosti do roku 1990 

a s výhledem do roku 2000. Je v něm kladen důraz na spolupráci s MNV a podniků na území obce a to 

při sdružování finančních prostředků na investiční výstavbu v akci „Z“ i na sdružování činnosti.  

 

Obsahuje hodnocení výsledků plnění volebního programu NF za období 1981-1985, v I. kapitole 

Základní záměry rozvoje hospodářství na území obce Bolatice, zvláště rozvoj DPMH, JZD Budovatel; 

v II. kapitole Oblast ekonomická a sociální, zvláště péče o člověka, sociální program; v II. kapitole je 

Oblast ideově výchovné činnosti – školství, kultura, společenské organizace NF; ve IV. kapitole 

Politicko-výchovná a organizátorská práce – investiční akce „Z“, neinvestiční části akce „Z“, účast 

občanů na řízení a právě státu.  

 

162) 

Kulturně výchovná činnost vycházela z plnění „Jednotného plánu kulturně výchovné, tělovýchovné a 

branné činnosti na rok 1986“. Úkoly byly zaměřeny k XVII. sjezdu KSČ a k volbám do zastupitelských 

orgánů.  

 

V oblasti mimoškolní výchovy a vzdělávání se uskutečnily 3 vzdělávací cykly – přednášky pro mládež 

k volbám, přednášky v oblasti civilní obrany pro občany, akce pro členy PO SSM. Dále byly 

uskutečněny přednášky zdravotnické, o negativních jevech a o ochraně přírody. Organizace NF 



uspořádaly přednášky a besedy týkající se jejich zájmové činnosti. Celkem se uskutečnilo 83 

přednášek a besed s účastí 3 028 obyvatel.  

 

V oblasti umělecké zájmové činnosti velmi dobrých výsledků dosahoval mládežnický dechový soubor. 

Koncertoval při volbách, v rámci „Kulturního léta“ na místním koupališti. Zúčastnil se okresní krajské 

přehlídky dechových souborů.  

 

163) 

U ZŠ pracuje národopisný soubor Borovanka, který vystupoval při veřejných akcích JKS a na veřejných 

schůzích. Při organizace Českého svazu žen vznikl ženský folklorní soubor, který vystoupil u příležitosti 

výročních schůzí společenských organizací NF v obci. Velkou aktivitu vykazoval hudební soubor 

Capitol, který vystupoval na akcích JKS, hrál na tanečních zábavách a karnevalech v místě i okolí. Na 

úseku agitace a propagace byly vcelku dobře využívány propagační skříňky místními závody a 

společenskými organizacemi. Byl využíván i místní rozhlas. Rozhlasový kroužek a JKS prováděli relace 

a rozhlasová pásma k významným politickým a kulturním výročím. Ve spolupráce se SPOZ byly 

vysílány hudební relace, blahopřání občanům k životním jubileím. Celkem bylo odvysíláno 164 relací. 

Na úseku společenské zábavy a kultury počet tanečních zábav poklesl, protože se prováděla 

rekonstrukce kinosálu. Filmy nebyly promítány.  

 

164) 

Uskutečnilo se celkem 5 plesů, 9 karnevalů a 2 společenské večírky organizací NF. JKS tradičně 

pořádal „Kulturní léto“ na místním koupališti, kde byly soutěže pro mládež, koncertoval mládežnický 

dechový soubor nejlepším pracovníkům Juta, proběhla diskotéka a módní přehlídka. Pro střední 

generaci JKS uskutečnilo „Zábavné odpoledne“, které se setkalo s velkým ohlasem. Tam také hrála 

dechová hudba, vystupoval národopisný kroužek. JKS ve spolupráci se závodem Juta pořádali zájezdy 

do divadla. Kulturní komise při JZD Budovatel připravila pro své členy řadu kulturních akcí – zájezdy 

na koncerty, do divadel a vlastivědné zájezdy. Pro vyznamenané a zasloužilé členy pak i zájezdy, 

rekreace do zahraničí. V rámci systému „Mládež a kultura“ byly uvedeny 4 výchovné koncerty a 2 

představení činohry „Němá barikáda“. Na poli sportovním JKS ve spolupráci s VO SSM a TJ Sokol 

pořádaly turnaje – novoroční v odbíjené a stolním tenise o pohár osvobození, TJ tradiční pochod a 

běh osvobození, JKS a organizace NF sportovní a branné soutěže. Vedoucí JKS M. Bochňáková.  

 

165) 

Místní knihovna. Součástí kulturní fronty byla i místní knihovna, která nabídla čtenářům bohatou 

četbu, ale i naučné, kulturní a zábavné akce. Kulturně výchovná činnost byla zaměřena na významná 



výročí roku a na politické události roku. Celkem proběhlo 38 akcí, z toho 23 knihovnických lekcí 

v Bolaticích, 4 lekce v Sudicích a Chuchelné. Byly provedeny besedy k doplňkové četbě pro žáky ZŠ o 

knize Honzíkova cesta, Malý Bobeš, besedy k volbám, přijata exkurze dětí z MŠ. Bylo instalováno 40 

výstavek a 24 nástěnek k výročím roku. V soutěži „Každý žák čtenářem knihovny“ se MK umístila na 8. 

místě. Během roku 1986 bylo knihovně dodáno 439 nových knih z okresní knihovny Opava. K 31. 12. 

1986 bylo v MK 13 221 svazků. Knihovna odebírala 51 druhů časopisů, které byly v průběhu roku 

vypůjčeny 3 687krát, což činilo z celkových výpůjček naučné literatury 33%.  

 

166) 

Během roku se průběžně budovaly služební a čtenářské katalogy, byla poskytována bibliograficko-

informační služba, zhotovovaly se letáky novinek a ze SV knihovny ČSR bylo zprostředkováno 31 

výpůjček.  

 

Služby čtenářům uvedu v tabulce pro porovnání s rokem 1985.  

Hlavní ukazatele    1985   1986 

% čtenářů z počtu obyvatel   26,56   28,2 

Počet výpůjček na 1 obyvatele   8,15   9,12 

Počet výpůjček na 1 čtenáře   30,67   32,25 

% výpůjček naučné literatury   30,23   28,78 

% výpůjček časopisů z NL   33,46   33 

 

Plán výpůjček na rok 1986 byl stanoven na 33 000, skutečnost byla 35 478. Plán čtenářů na rok 1986 

byl 1 035, skutečnost činila 1 100. Vedoucí knihovny byla s. Řehořová. Knihovna byla v budově MNV, 

bylo dbáno na pěkné prostředí, účelnost a spokojenost čtenářů.  

 

167) 

Školství. ZŠ – její ideově výchovná práce byla také zaměřena na politické události roku – XVII. sjezd 

KSČ, na volby do zastupitelských orgánů ČNR, SL, SN, KNV, ONV, MNV. V Bolaticích bylo zapsáno 

2 756 voličů ve čtyřech volebních okrscích – zasedací místnost MNV, požární zbrojnice na Borové a 

v Bolaticích, ZŠ. Zvoleno bylo 73 poslanců. Do příprav byla zapojena celá ZŠ. Národopisný soubor 

Borovanka přispěl k zdárnému průběhu. S hlavními úkoly byla těsně spjata politicko-výchovná a 

ideologická práce. Její pevnou součástí je orientace na světonázorovou, morální a pracovní výchovu. 

Ředitelem školy byl s. Vilém Novák, zástupce ředitele školy Josef Neuwirth, výchovná poradkyně 

Milada Rosenzweigová, předseda ZO KSČ Helena Drozdová, předseda ZO ROH Václav Očenášek. 



Celkem na škole pracovalo 30 pedagogických pracovníků. V pionýrské organizaci bylo zapsáno 428 

žáků.  

 

168, 169) 

V PO SSM pracovalo 28 oddílů. Nejlepší práci odvedl kroužek turistický, šachový, praktická dívka a 

raketo-modelářský. Škola měla uzavřenou patronátní smlouvu se závodem Juta a JZD Budovatel. Jaké 

byly nejzajímavější akce v PO SSM? Sběr „Na pomoc Mexiku“, Dukelský závod branné zdatnosti, 

Partyzánský samopal. 52 pionýrů složilo slib v obřadní síni MNV. Proběhly besedy s příslušníky 

Lidových milic, soutěž Mladých historiků, ve střelbě ze vzduchovky, 100 jarních kilometrů, galerie 

mladé módy – dívky se umístily na 4. místě v okrskové soutěži a 1 výrobek postoupil do okresního 

kola, žáci a pionýři byli zapojeni do sběru odpadových surovin a léčivých bylin.  

 

Přehled rozmístění vycházejících žáků 

Gymnázium Opava 1 dívka  gymnázium Hlučín 3 dívky a 2 chlapci 

SPŠ strojní Opava 1 chlapec  SPŠ stavební Opava 1 chlapec 

SZeŠ Opava 1 chlapec 1 dívka  SEŠ Opava 1 dívka 

SHŠ Opava 1 dívka   4leté učební obory s maturitou 3 chlapci 

2,5leté učební obory 4 dívky  3,5leté učební obory 22 chlapců a 14 dívek 

Pro důlní profese bylo získáno 5 žáků, tj. 250%.  

 

Školní družina. Zapsáno bylo 62 žáků. Ve výchovné a veřejně prospěšné práci se žáci účastnili 

branného závodu v Háji, dopravní soutěže v Kravařích, akademie školních družin v Dolním Benešově, 

připravili 100 ks dárků k zápisu do 1. tříd, výstavky k volbám, přebory ve stolních hrách.  

 

Kulturní akce. Žáci ZŠ se zúčastňovali akcí MaK (Mládež a kultura) – 4 divadelní představení, 2 

výchovné koncerty, 1 literární pásmo, navštívili MK, sovětský národopisný soubor Choror, skupina 

Elán, žáci 6. – 8. ročníku besedovali s představiteli obce na Hovorech s mládeží.  

 

170) 

Školní soubor Borovanka vystupoval při slavnostních akcích, při volbách, na veřejných schůzích, 

národopisné přehlídce v Opavě a v Hradci nad Moravicí na setkání pionýrů. V ZŠ byla přebudována 

odborná učebna F-CH a školní hřiště, kde byla vybudována běžecká dráha a tribuny.  



Přehled klasifikace žáků    

1. -4. ročník Č 2,16 M 1,96  Vl. 1,68  Př. 2,2  ø 1,68 

 5. – 8. ročník Č 2,58 R 2,26  D 2,29  Z 2,4 M 2,6 Př., Ch 2,3 ø 1,98 

 

Přehled prospěchu 

Ročník  počet žáků prospěli %  neprospěli %  celkem žáků 

1. -4.  335  329 - 98,21%  6 - 1,79%   

5. -8.  281  281 – 100%  0   616 

 

S vyznamenáním 76, velmi dobře 60. Druhý stupeň z chování měli 3 žáci. Z Borové dojíždělo 46 žáků 

autobusem. Ve školní jídelně se stravovalo z 616 žáků 281 žáků, tj. 59,5%. 

 

171) 

V kroužcích pracovalo 79 žáků – mimo kroužky PO SSM, to bylo 22,8%. V PO SSM pracovalo 462 žáků, 

tj. 75%.   

 

ZŠ přispěla ke společenskému a kulturnímu životu v obci. Měla velmi dobrou úroveň, pověst a získala 

velmi pěkných výsledků. Žákům bylo rozdáno 52 knižních odměn a 31 diplomů.     

 

MŠ Juta Bolatice. Předškolní výchova se stala součástí systému komunistické výchovy a plní 

významné úkoly. Obsah a metody práce přispěly k připravenosti dětí do ZŠ. Kapacita v MŠ však 

nebyla dostačující pro všechny děti předškolního věku, proto docházely 1x v týdnu na 2 hodiny. MŠ 

byla ve správě závodu Juta n. p., měla 5 tříd, zapsáno bylo 165 dětí. Na škole působilo 10 

pedagogických pracovnic a 8 správních zaměstnanců. Závod přispíval na provoz MŠ, ZO ROH na 

zakoupení hraček. Jedna z velkých výhod byla okamžitá pomoc závodu při zajišťování údržby.  

 

172) 

V letošním roce zajistil závod Juta výstavbu sauny pro děti ve spolupráci s JZD a MNV. Byly vytvořeny 

příznivé podmínky k otužování dětí. Ředitelkou školy byla s. Bárová.     

 

Mimoškolní činnost MŠ. Pěvecký sbor MŠ „Skřivánek“ vystupoval na veřejných akcích, v soutěži „O 

zlatou snítku“ získal 2. místo, vystupoval na ideologické konferenci, na akcích SPOZ, folklorní soubor 

se umístil v okrsku na 2. místě. Pedagogické pracovnice s dětmi připravily oslavy MDŽ, Radostné 

odpoledne, MDD. V rámci Kultura mládeži navštívila MŠ akce v Dolním Benešově a 1x měsíčně vlastní 

loutkové divadlo. Vedení školy a s. učitelky organizovaly a aktivizovaly členy SRPŠ při budování sauny 



a úpravě prostranství MŠ. MŠ dosáhla pozitivních výsledků, pilíř základů správné výchovy byl položen 

a vynaložené úsilí bude nadále rozvíjeno.     

 

173) 

MŠ JZD Budovatel na Borové. Měla stejné poslání a úkoly při výchově nejmladšího pokolení. MŠ měla 

jedno smíšené oddělení od 3 do 6 let. Zapsáno bylo 29 dětí, práce byla složitá, protože se musela 

přizpůsobovat věkovému rozdílu dětí. MŠ organizovala Radostné odpoledne, oslavy MDŽ, za účasti 

SRPŠ MDD. Žáci MŠ připravili kulturní program pro veřejné akce na Borové – schůze Jednoty, veřejné 

schůze občanů, schůze SPO.  

 

Brigádnická činnost byla organizována při údržbě zařízení a okolí školy za pomoci členů SRPŠ. Na MŠ 

působily 2 pedagogické pracovnice a 2 provozní zaměstnankyně. JZS dobře zabezpečovalo chod školy. 

Do důchodu odešla 1 pedagogická pracovnice, byla oceněna SRPŠ a vedením JZD Budovatel. 

Nastoupila mladá s. učitelka ze Strahovic. Ředitelkou MŠ byla s. Hana Porubová.  

 

174) 

Národní fronta. Činnost organizací byla řízena Místním výborem Národní fronty, jejímž předsedou byl 

Emil Vitásek. Jejich činnost vycházela z plánu každé společenské organizace. Koordinována byla 

oblast kulturně výchovné, masově politické a zájmové práce „Jednotným plánem kulturně výchovné 

činnosti“. Společenské organizace NF se podílely na výstavbě obce, a to jak v části investiční, tak i 

neinvestiční akce „Z“ činností brigádnickou, ale v rámci svých finančních prostředků při údržbě svých 

zařízení. V tomto roce byla pozornost zvlášť věnována vyhodnocování poslanců za volební období a 

výběr nových poslanců do nového volebního období, návrh volebního programu a účast při jeho 

naplňování. Jakou činnost vyvíjely v tomto roce? 

 

175) 

TJ Sokol. Svým počtem členů je největší organizací NF v obci a její podíl při naplňování volebního 

programu byl významný. Tělovýchovná jednota měla 380 členů, předseda byl Jiří Jirsák. V tomto roce 

činnost vyvíjely tyto oddíly: kopané, turistiky, stolního tenisu, odbíjené a šachu. Kopaná oslavila 

v roce 1985 60 let svého trvání. I. mužstvo kopané hrálo v krajské soutěži, na jaře uhrálo 1. místo, na 

podzim 2. místo. II. mužstvo bylo účastníkem okresní soutěže, dorost vybojoval postup do krajské 

soutěže, 2 družstva žáků hrála v okresní soutěži. Oddíl měl 82 členů a 5 družstev. Vedoucí oddílu byl 

Jiří Burian. Oddíl kopané a jeho příznivci vybudovali v tomto roce panelovou cestu na hřišti, dokončili 

oplocení kolem hřiště, vykopali odvodnění části hřiště a zavedli vodovod do šaten napojením na 

obecní. Při těchto akcích odpracovali 1 200 brigádnických hodin. Velkou událostí byla v červenci 



„Sportovní slavnost“, které předcházel karneval, v neděli pak kopaní Bolatice-Baník Ostrava 1:4. Za 

účasti 16 družstev byl uspořádán turnaj v malé kopané, 1. místo získal klub Maracana Svazarm 

Bolatice. V akci „Z“ na výstavbě kulturního domu fotbalisté odpracovali 120 hodin a při sběru slámy 

v JZD 80 hodin.  

 

176) 

Oddíl turistiky – vedoucí s. Věra Bortlíková, organizoval tradiční běh pochod osvobození, turisté se 

účastnili okresních, krajských i celostátních akcí, jako byla Jizerka, Bílá stopa SNP, organizovaly zimní 

srazy turistů. Uspořádali 2 karnevaly, letní brigádu v Jeseníkách, stavěli voliéry na Albertovci.  

 

Oddíl stolního tenisu (vedoucí K. Vavřínek) měl 3 družstva a A družstvo se probojovalo do krajské 

soutěže. Trénovali v tělocvičně ZŠ.  

 

Odbíjená měla mužstvo mužů i žen, hráli v okresní soutěži. Vedoucím byl Zajíček Josef.  

 

Šachový oddíl čítal 20 členů, kteří se prezentovali v okresní soutěži. Vedoucím byl Stareček Josef.  

 

V rámci rozvoje tělovýchovy a sportu bude nadále cílem všech oddílů zapojit do tělovýchovné 

činnosti co nejvíce mládeže i občanů.  

 

177) 

Svaz požární ochrany v Bolaticích spatřoval svou činnost v podílu na ochraně ekonomiky před požáry, 

výbuchy a jinými živelnými pohromami. Převážná část členů SPO tento úkol naplňuje každodenní 

prací. Stav členské základny byl 198 členů, z toho 26 žen. Mimo členskou základnu pracovalo 15 

mladých požárníků při PO na ZŠ. Předsedou byl Alois Slivka, ulice Svobody. Bylo provedeno 720 

preventivních prohlídek v RD a 20 prohlídek veřejných budov – DPMH, ZŠ, Jednota a MNV. Velmi 

aktivní byla činnost zásobovacího družstva, které mělo 12 členů, z toho 2 dívky. Družstvo provedlo 

brigádu při čištění koupaliště, v okrskové soutěži bylo na 3. místě.  

 

Družstvo mužů zasáhlo při likvidaci následků povodní, které v letošním roce postihly naši obec. 

Čerpalo se ze sklepů, studní a čistily se zablácené ulice. Práce trvaly 4 dny. Družstvo mužů se 

zúčastnilo 22 soutěží požárních družstev. Dosáhlo velmi dobrých výsledků. Zásluhu na tom měl i 

velitel s. Dorušák. Mladí požárníci – 15členný kolektiv – soutěžili v okrscích i okrese, v soutěži 

Partyzánský samopal získali 2. -7. místo.  



178) 

Za jejich bohatou činnost byla jako odměna návštěva mezinárodní výstavy Pyros v Ostravě. Na úseku 

kulturně výchovné práce byl uskutečněn společenský ples, ZO SPO byla předána putovní standarta za 

1. místo v okrsku. Tradičně byla připravena oslava MDŽ pro ženy požárnice, na prvomájový průvod 

poprvé vyrukovaly ženy v uniformách. Byl uspořádán karneval a slavnost – 2. ročník Memoriálu 

Ericha Stuchlíka. Na úseku CO spolu s MNV získala organizace 2. místo v okrese. Ženy byly aktivní při 

úklidu požární zbrojnice a odpracovaly 128 hodin, další hodiny členové odpracovali při akci „Z“ na 

výstavbě společenského domu a při údržbě vlastního zařízení. Požární zbrojnice sloužila nejen ZO, ale 

i MNV, organizacím NF a široké veřejnosti. Konala se tam plenární zasedání i veřejné schůze, školení 

CO, volby, burza odívání. Byla provedena velká údržba požární zbrojnice jako kanalizace, pokrytí 

střechy, malování, studna, darling, úprava okolí. Zásluhou dobrovolných členů bylo vykonáno hodně 

obětavé práce.  

 

179) 

Svaz požární ochrany na Borové. V činnosti SPO na Borové se odrážel kulturní, sportovní život, ale i 

prevence požární ochrany. Ve výboru SPO pracovalo 18 členů, sešel se 13x a předsedou byl s. 

Hluchník Günter. V prevenci bylo prohlédnuto 154 domů a 3 provozovny. Závazek 230 hodin na 

údržbě techniky, výzbroje a výstroje byl splněn. Opravena byla střecha a vnitřní zařízení požární 

zbrojnice – 365 hodin odpracováno při údržbě. Získáni byli 3 dárci krve, odevzdáno 23 q sena. Mladí 

požárníci provedli nátěr autobusové čekárny, úklid prostranství PZ. K zajištění akce schopnosti byla 

vyhlášena 2 námětová cvičení. Na Borové vznikl požár zapařením sena, kde se pohotovost požárního 

sboru prověřila. Paradox byl ale ten, že neznámý pachatel odřezal stříkací hadice, nechal 3 m, zbytek 

odcizil. SPO byl účasten likvidace škod živelné pohromy v Bolaticích v počtu 25 členů. Družstvo mužů 

v okrskové soutěži nedopadlo dobře. Mladí požárníci obsadili 3. a 5. místo v okrskových soutěžích. Při 

oslavách MDD předvedli požární útok. V požární zbrojnici proběhly tyto akce: 

 

180) 

Svatební hostiny 4 školení CO 2  srazy jubilantů 11 

Veřejné schůze 3 večírek mladých 3 ples požárníků 1 

Volby do NV 1  dětský rej 1  schůze ČSŽ 2 

Schůze Jednoty 1 schůze výboru 13 členské schůze SPO 1 

Oslava MDŽ 1 

Spolupráce s OV na Borové a s nově utvořeným SČŽ byl na dobré úrovni.  



Český červený kříž. Organizace čítala 248 členů, z toho 68 mužů. Činnost byla řízena 13členným 

výborem, který se scházel pravidelně 1x měsíčně. Výbor zajistil rozprodej příspěvkových známek a 

losů ČČK. Bylo prodáno 300 ks losů. Členové organizace byli aktivní při veřejných akcích, oslavách a 

při zemědělských pracích, na úseku péče o životní prostředí, údržbě místních komunikací, výsadbě 

květin, keřů a stromů u RD. V tomto roce bylo provedeno 44 odběrů krve, získáno 8 nových dárců. 

Další členové vyznamenáni odznakem „Čestný“ a „Zasloužilý“ dárce krve.  

 

181) 

3 občané byli odměněni Jánského plaketou. Zajišťovány byly zdravotní hlídky u veřejných akcí, u 20 

případů byla poskytnuta první pomoc. Pět členek ČČK účinkuje v nově založeném folklorním souboru. 

Z prostředků organizace byl poskytnut příspěvek ve výši 1 000,- na pořízení národopisných krojů. Byla 

uspořádána zdravotnická přednášena téma „Jak proti stáří“. Na úseku „Úcta ke stáří“ byla zajištěno 5 

návštěv starších členů ČČK. Členové odevzdali 96 kg léčivých bylin. Organizace měla 3 dobrovolné 

pečovatelky, vedoucího mladých zdravotníků. Předsedkyní byla s. Blahetková.  

 

Svaz českých zahrádkářů. V roce 1986 měl 167 členů a předseda byl Karel Kupka. Organizace přispěla 

také velkou měrou ke kulturně společenskému žití v obci. Členky s. Kellerová a Jarkulišová se vzorně 

staraly o moštárnu a okolí, Norbert Mrkva o její provoz. Mimo schůzové pravidelné činnosti byl 

uskutečněn tematický zájezd do Výzkumného ústavu v Prievidzi,  

 

182) 

Zájezd na státní statek Orlová, 2 odborné přednášky a 1 školení, jeden společenský ples, noční 

karneval, oslavy MDŽ v budově moštárny. Členové odpracovali při plnění volebního programu NF 538 

brigádnických hodin. Utvořen byl kroužek žen na vázání věnců, kytic a pěstování květin – vedoucí byla 

s. Matějková Krista. Pracoval kroužek mladých zahrádkářů po d vedením s. Paškové. Členové se 

účastnili výstavy ovoce v Kobeřicích a v Jamnici. Organizaci bylo29 let a možno říci, že členové ČZS 

udělali kus poctivé práce pro rozkvět práce a krásu zahrad.  

 

Český svaz žen. Členky organizace vyjádřily plnou podporu boji za mír a mírové snahy projevily 

materiální pomocí Všeobecnému svazu palestinských žen, připojily se svými podpisy k celosvětové 

kampani „Za právo národů žít v míru“. Vyjádřily také souhlas se závěry XVII. sjezdu KSČ a svou prací a 

jednáním dávaly příklad ostatním.  



183) 

Nasbíraly 174 kg papíru, 373 kg železa, 12 kg barevných kovů. Při úpravě zelených ploch odpracovaly 

500 brigádnických hodin a v péči měly spolu s Dohlížecím výborem Jednoty chodník u Nákupního 

střediska, provedly jarní podzimní úklid. V zemědělství vypomáhaly při jednocení a okopávce řepy a 

při sklizni sena. Odpracovaly 36 hodin při výsadbě stromků – což bylo 600 ks sazenic dubu červeného. 

Už tradičně členky pořádaly „Burzu dětského odívání a sportovních potřeb“. Obrat burzy letos činil 

5 000 Kčs. V oblasti zájmové činnosti ve spolupráci s Dohlížecím výborem uspořádala organizace 

zájezd do restaurace Slezanka v Opavě, kde shlédly ukázky studené kuchyně. Proběhl kurz šití, 

návštěvy divadelních představení v Ostravě, uspořádání dvou zájezdů do divadla pro děti. Založení 

folklorního souboru rozšířil zájem o činnost svazu. Na sportovním poli byla také bohatá činnost – 

cvičení pro ženy při hudbě, běh na lyžích, pochod na 20 km. Velmi dobrou spolupráci se dařilo 

zajišťovat s MK, SPOZ, OV, kde ve funkcích byly členky svazu.  

 

184) 

Zapojenost žen do veřejného života lze dokumentovat volbami do zastupitelských sborů. V naší obci 

bylo zvoleno 22 poslankyň, z toho 10 bylo členkami ČSŽ. V letošním roce došlo k rozdělení 

organizace. Členky z Borové vytvořily vlastní organizaci ČSŽ. ČSŽ se zasloužil o společenské uplatnění 

žen, o rozvíjení masově politické, kulturní a zájmové činnosti v obci.  

 

Svazarm. Organizace oslavila v letošním roce 35. výročí založení. O dobré jméno organizace se 

zasloužili obětaví funkcionáři. Činnost byla orientována s celospolečenským děním a s úsilím KSČ za 

rozvoj socialismu a zabezpečení jeho spolehlivé obrany. Svazarm čítal 114 členů, z toho do 14 let 24, 

do 18 let 13 členů, do 35 let 44, nad 35 let 33 členů. Členové se podíleli na obnově a údržbě vlastního 

zařízení a odpracovali 144 hodin, v akci „Z“ 60 hodin a v zemědělství 216 hodin, pro průmysl 90 hodin 

a pro jiné společenské organizace 90 hodin.  

 

185) 

Svazarm měl tyto kluby: střelecký měl 26 členů, vedoucím byl s. Vícha. Klub pracoval velmi dobře. 

Byly zajištěny 2 střelecké soutěže s účastí 65 občanů. 

Kynologický s 18 členy, vedoucí Oskar Kocur, výcvik a cvičení psů probíhal na Albertovci. Uspořádána 

1 akce pro veřejnost.   

Plastikové modelářství – 15 členů, vedoucí Marek Heisig.  

Radioamatérský – 15 členů, vedoucí Rataj Rudolf. Velmi aktivní, pracoval v radioamatérské dílně.  

Klub Hi-Fi měl 12 členů, vedoucí L. Škrob. Nacvičoval v místnosti staré školy.  



Klub MBS zvaný Maracana, velmi úspěšná masová činnost, do které byli zapojeni i nečlenové. 

V soutěži malé kopané získal 1. místo. Branně sportovní akce byly tři s účastí 38, nečlenové 32, 2 

branné dny s účastí 630 mládeže.  

 

186) 

Podíl Svazarmu byl i pro jiné organizace, kde u příležitosti jejich akcí byla střelnice. Organizace 

vytvářela pozitivní úlohu, což dokázala účast neorganizované mládeže v klubech a na soutěžích. 

Předsedou Svazarmu byl s. Zapletal Milan.  

 

Základní organizace chovatelů poštovních holubů měla 19 členů, předsedou byl Hluchník Gerhard. 

V roce 1986 začala novým výcvikem holubů: 2x Olomouc, 2x Zábřeh na Moravě a 2x Hradec Králové. 

V sezoně členové letěli: 4x Praha, 7x Aš Šverin, Ashen a národní závod ze Šverinu, Gdyně a Osovity. 

Po vyhodnocení nejlepších v rámci OVS byl na 1. místě Bečica Josef, 2. Konečný Karel, 5. Florián 

Pavel, 10. Konečný Jan. Byl to velký úspěch. Organizace byla pořadatelem 2 výstav holoubat a 

limitových holubů. Výstavy se zdařily. ZO Bolatice reprezentovala standardní holubice Karla 

Konečného a nejvýkonnější holubice Pavla Floriána. Do dalších sezon „Letu zdar“.  

 

187) 

Svaz československo-sovětského přátelství se ve své činnosti zaměřil na propagační a osvětovou 

činnost, aby seznamoval širokou veřejnost s mírovou politikou SSSR, s aktuálními návrhy pro mírové 

uspořádání světa, s výsledky jednání nejvyšších představitelů Sovětského svazu Gorbačova a USA 

Regana. Byly využity veřejné schůze, členské schůze KSČ, organizací NF, propagační skříňka a místní 

rozhlas. Předsedou byl s. Gerhard Šoltys.  

 

Český svaz včelařů. Hlavní náplní činnosti členů byla výroba medu, ochrana a rozšiřování včelstev, 

přistavování včelstev k zemědělským kulturám – k porostu řepky, hořčice, bobu a jetele. Celkem bylo 

přistaveno kolem 580 včelstev, do výkupu odevzdáno 1 600 kg medu. ZO čítala 45 členů, předsedou 

byl Adolf Vitásek.  

 

Český svaz invalidů. Předsedou byl s. Rataj, členů 30, kterým byly podávány informace z oblasti 

sociálního zabezpečení a seznamováni byli i s místní politikou.  

 

188) 

Podle zdravotního stavu se členové zapojili do veřejně prospěšné práce. V tomto roce se přihlásili 

noví členové z Chuchelné a Kobeřic, takže počet členů vzrostl na 30. 



Myslivecké sdružení JZD Budovatel mělo 68 členů a předsedou byl s. ing. Kašing Jaromír. Výměra 

honitby byla 2 691 ha, bažantnice byla na výměře 805 ha od Křemének z Bolatic až po rybník 

v Dolním Benešově. Do honitby bylo vypuštěno kolem 1 500 bažantích kuřat. Lov byl pro nízké stavy 

usměrňován, takže kolem 300 ks byl odstřel zajíců, divokých kachen, bažantích kohoutů, srnčí zvěře 

kolem 20. Při myslivecké práci bylo dovedeno mnoho užitečné práce a brigádnické hodiny šly do 

tisíců, dále pak v zemědělství při ošetřování cukrovky a sběru slámy. Vydařily se myslivecké plesy 

s bohatým programem. Aktivně také pracoval kroužek přátel myslivosti a přírody.  

 

189) 

Organizace Socialistického svazu mládeže. Byla to vesnická organizace, u JZD Budovatel a n. p. Juta. 

Závodní organizace měly činnost zaměřenou k plnění úkolů, zapojení do „Reflektoru mladých“, 

zapojení do BSP. V oblasti kulturní a sportovní spolupracovaly s vesnickou organizací. Ta měla kolem 

20 členů, provozovala se klubová činnost. Většina mládeže byla organizována na středních školách a 

odborných učilištích, takže o malé organizaci nebylo tak slyšet. Přesto mládežníci konali klubové 

večery ve spolupráci s JKS a MK k volbám, k problematice dospívání apod. Zapojeni byli do sportovní 

činnost – pořádali turnaje ve stolním tenise, odbíjené, malé kopané. Více snahy by měli projevit ve 

veřejně prospěšné práci, neboť budou nastupující generací. Nejvíce byly navštěvovány noční 

karnevaly, kde část mládeže (kromě z jiných vesnic) byla nevhodně oblečena a nedůstojně se chová. 

Nápravy se děly ze strany MNV a pořádající organizace.  

 

190) 

Juta Bolatice, závod 07 Dvůr Králové. Závod se každým rokem obnovuje, nevyhovující přestavuje, 

zajišťují se lepší sociální a pracovní podmínky lidí v závodě. Tak například ze starého provozu přádelny 

byla nově instalována chemická linka „Barmag“ na výrobu příze pro exportní lana. Zajišťováním a 

plněním výroby zboží se podstatně zvýšily výdělky pracujících, u mužů nad 3 000,- měsíčně.  

 

Výroba zboží  123 400 tisíc 

ČHV   21 300 tisíc 

Odbyt    126 168 tisíc 

 

Jmenovité úkoly 

POP pásek  390 tun 

Pytle   2 265 tisíc kusů 

Šňůry   466 tun 

Lana   1 135 tun 



Provaznické zboží 1 082 tun 

Řemeny  1 880 tun 

 

191) 

Plnění plánu 

Výroba zboží  102,21% 

Odbyt   100,67% 

Čistý HV  98,13% 

Pytle šité POP  100,7%  

Šňůry   100,4% 

Lana   100,2% 

Řemeny  100,7% 

POP pásky  103,6% 

Provaznické zboží 100,9% 

Motouz barevný 107,8% 

Motouz komerční 109,7% 

 

18 kolektivů BSP na počest XVII. sjezdu KSČ a 65. výročí jejího založení vyrobilo zboží za 128 200 tisíc 

korun, nad stanovený plán zajistili pracující závodu překročení o 250 000,- zisk o 100 000,- 

produktivitu práce o 786 Kčs. V oblasti ideově výchovné práce na fond solidarity odevzdáno 7 596,- 

odvoz železného šrotu za 3 718,-. Podáno 38 zlepšovacích návrhů, zavedeno 19, přijato 24. V oblasti 

veřejně prospěšné bylo zdarma odpracováno 3 278 hodin, na zlepšení pracovního prostředí 13 078, 

670 hodin na akci „Z“ – výstavbě společenského domu. V roce 1986 byly instalovány šicí 

poloautomaty firmy Adler na víceúčelové vaky, nový pletací stroj Viking na výrobu lan pro export, 

instalována drahá chemická linka COVEMA.  

 

V oblasti péče o pracující zajišťoval nároky ZO ROH, předsedkyní byla Adéla Slivková. Organizovány 

byly zájezdy do divadel v Ostravě a Opavě, zabezpečována zdravotnická péče závodním lékařem, 

lázeňská léčba a rekreace, pionýrské tábory pro děti zaměstnanců. Oslava MDŽ byla zajištěna 

v kulturním domě v Bohuslavicích a celozávodní aktiv BSP v KD Závodního klubu n. p. Sigma v Dolním 

Benešově. Předsedou SSM byl Kramář Petr, činnost svazu se projevila v Reflektoru mladých a 

sportovních soutěžích. Rozvoj a perspektiva závodu byla určována poptávkou zboží a to se prodávalo 

i do zahraničí.  



193) 

Jednotné zemědělské družstvo Budovatel se sídlem v Bolaticích. V roce 1986 obhospodařovalo 

celkem 3 729 ha zemědělské půdy, z toho 443 ha trvalých travních porostů a 3 286 ha orné půdy. 

Rostlinná výroba byla soustředěna do středisek. Do střediska Moravec spadala obec Bolatice, 

Bohuslavice a Píšť. Živočišná výroba měla středisko: velkokapacitní kravín v Bolaticích, Moravec, 

Bohuslavice, Píšť, Bělá, Zábřeh. Vedení družstva a administrativní budova byly v Bolatiích. Předsedou 

byl ing. Rudolf Hluchník. Přidružená výroba JZD měla středisko v Dolním Benešově. Rok 1986 byl 

rokem úspěšným v plnění výrobních i ekonomických úkolů.  

 

Na úseku rostlinné výroby byla splněna produkce obilovin na 103,4%, překročena byla plánovaná 

sklizeň cukrovky a řepky. Produkce hrachu vinou záplav nebyla splněna. Průměrný výnos byl 

překročen o 2,6q, to bylo o 8,5q vyšší než za rok 1985.  

 

194) 

Výnosy: 

Ozimá pšenice  964 ha  výnos 51,64 na 1 ha  plnění 103,28% 

Jarní pšenice  100 ha  45,51    101,13 

Jarní ječmen   213 ha  42,6    96,9 

Ozimý ječmen  291 ha  51,75    112,5 

   Celkem  50,05q/ha   104,05% 

 

Středisko Moravec vyrobilo 2 241,4 tun s ha výnosem 5,29 tun. JZD bylo zaměřeno na pěstování osiv, 

sladovnického ječmene a potravinářské pšenice. Družstvo také patřilo mezi významné pěstitele 

řepky. Na výměře 300 ha sklizeno 1 057,6 tun a ha výnos byl 3,5 tun – plán splněn na 116,7%, 

středisko Moravec na 117,3%. JZD bylo kromě pícnin zaměřeno na pěstování hrachu, vyrobilo 804 t 

na 95,7% vinou záplav v povodí řeky Opavice. Cukrovka se pěstovala na výměře 355 ha, dodáno 

15 400 tun, výnos 43,4 tun/ha. V rámci okresu se JZD umístilo ve výnosu a cukernatosti na 2. místě.  

 

195) 

Živočišná výroba. Výsledky ŽV byly negativní v plnění dodávky mléka. Ostatní živočišné produkce byly 

splněny a došlo k nárůstu a překročení plánu.  

 

Bylo vyrobeno 6 195 000 l mléka a dluh činil 105 000 l, denní užitkovost 11,1 l, což představovalo 

4 055 l roční produkce na dojnici. Výkup ohodnocoval i jakost mléka, v druhé jakosti např. ztráta 

činila 220 000 Kčs, na druhé straně příplatky za první jakost byly 130 000 Kčs. Velkokapacitní kravín 



v Bolaticích měl denní užitkovost 10,85 l, roční 3 960 l a vyrobil o 137 000 l mléka méně než stanovil 

plán. 1. jakost na 100%, tučnost 3,97, cena za 1 l 4,01 Kčs. Stav krav 735 kusů.  

 

Masa bylo vyrobeno 568,4 t, překročeno o 43 tun, z toho vepřové 206,3 tun. Chováno bylo celkem 

1 528 ks krav, narozeno 1 707 telat, 1 530 odchováno, tj. 100,1 ks  telat na 100 krav. Zapuštěno bylo 

292 prasnic a 39 prasniček. Celkem 318 vrhů, 9,33 ks selete na vrh, na prasnice za rok odchováno 20 

ks selat.  

 

JZD nakoupilo za 3 923 278 Kčs nových zemědělských strojů. Byl stálý nedostatek výkonných traktorů.  

 

196) 

Přidružená výroba JZD se postarala o splněné investičních staveb JZD. Výstavba byla splněna na 

5 650 000 Kčs. Stavěl se seník na Moravci, sociální zařízení v Bolaticích, různé rekonstrukce a opravy. 

Roční HV byl 2 788 000 Kčs. PV zajišťovala opravy a výstavbu i pro jiné organizace v působnosti JZD a 

celého kraje. V JZD soutěžilo 23 BSP, 19 již titul získalo, 10 pracovníků bylo nositeli stříbrných a 217 

pracovníků nositeli bronzových odznaků. 26 technicko-hospodářských pracovníků vykonávalo funkci 

poslanců NV. V průběhu roku bylo přijato za členy 33 pracovníků a 24 jich členství zrušilo. Zemřelo 20 

členů družstva. JZD mělo 650 členů, s průměrnou měsíční odměnou 2 800,-. Kulturní a sociální 

komise zajišťovala pro své členy zájezdy do divadel, kin, tematické, zahraniční, oslavy a slavnostní 

schůze. Členové a vedení družstva vytvořili příznivé podmínky k zabezpečení úkolů pro další rok.  

 

197) 

Na úseku zemědělství dále hospodařili  - 86 záhumenkářů na 6 ha a 19 arech, 769 JHR do 0,50 ha na 

67 ha a 35 arech, 15 JHR nad 0,50 ha na 11 ha 12 arech, 3 zemědělské závody nad 2 ha. Stav 

hospodářských zvířat byl na úrovni roku 1985, domácích porážek bylo kolem 200, dodávka mléka 

okolo 50 000 l mléka ročně, průměrná dojivost oproti JZD velmi nízká – 7 l na ks a den, vajec dodáno 

17 000 ks, masa 17 tun. Trvale činných osob v zemědělství bylo 12, z toho 9 žen. MNV bylo pronajato 

180 ks ovocných stromů. V obci bylo 191 držitelů psů. Občané i bezzemci chovali vepře, kačeny, husy, 

kuřata, slepice, králíky, v menší míře ovce.  

 

198, 199) 

Na úseku služeb pracovaly v obci Drobné provozovny místního hospodářství. Přispěly 

k zabezpečování úkolů MNV v akci „Z“, na úseku údržby a obnově budov ve správě MNV a 

zabezpečovaly služby žádané občany. V roce 1986 DP poskytovaly služby v 19 provozovnách o 16 

profesích. Celkové tržby byly dosaženy ve výši 4 042 360 Kčs, z toho pro obyvatelstvo 2 333 460,- což 



představovalo 57,7%. Celkový počet pracovníků byl 43. Vedoucím provozoven byl s. Vitásek Emil. 

V tomto roce byl ONV poskytnut příspěvek ve výši 217 852 Kčs na obnovu a modernizaci stávajícího 

zařízení. 

 

Výsledky v jednotlivých provozovnách.  

     Tržby   hospodářský výsledek 

Autodoprava    326 342,-  -11 672,- 

 Pohřební služba   15 215,-  2 554,- 

Výstavba    493 3788,-  124 073,- 

Zámečnictví    484 262,-  139 876,- 

Koupaliště-sauna   73 301,-  -17 259,- 

Koupaliště bylo v provozu od měsíce května do června. Navštívilo ho 32 806 občanů, saunu 3 155. 

Hrobnictví    8 730,-   - 8 821,- 

Štěrkovna    110 029,-  48 777,- 

Holičství    96 020,-  8 071,- 

Pohostinství    1 040 106,-  165 664,- 

Koupaliště-bufet   520 786,-  25 527,- 

Sklenářství    67 992,-  8 552,- 

Propan-butan    207 171,-  3 873,- 

Elektromontážní   111 068,-  35 456,- 

Stolařství    171 002,-  - 3 143,- 

Krejčovství    39 735,-  - 9 919,- 

Služby občanům měly kvalitativní růst. K počtu obyvatel měly DP dostatečný provoz, snažily se odvést 

dobrou práci.  

 

Lidové spotřební družstvo Jednota mělo v Bolaticích včetně Borové 11 prodejen. I když se tento počet 

zdá dostačující, nebylo tomu tak. Nákupní středisko ve špičkách nestíhalo.  

 

200) 

Z následujícího přehledu si uděláte obrázek o počtu, druzích, tržbě a plnění v jednotlivých 

prodejnách. 

Potraviny NS  vedoucí I. Musiolová  14 931 000,-  101,35% 

Maso NS  A. Kurka   6 998 000,-  97,21% 

Průmyslové zboží NS P. Volný   13 138 000,-  102,8% 

Stavebniny  M. Březovský   2 018 000,-  96,6% 



Mléko, pečivo  M. Gvoždíková   1 147 000,-  109,4% 

Zelenina  M. Miketová   1 317 000,-  99,3% 

Pohostinství  H. Kalinovská   894 000,-  109,3% 

Pohostinství   E. Vltavská   733 000,-  98,9% 

Občerstvení   A. Šoltysová   524 000,-  109,6% 

Potraviny-Borová V. Jeník    3 393 000,-  101,5% 

Pohostinství-Borová B. Šoltysová   28 000,-  215,4% 

Celkem       45 228 000,-  101,3% 

 

V prostorách stavebnin na ulici Opavské byly zajištěny služby Silesia Opava – opravna obuvi, 

elektrických spotřebičů jako sběrna, pak se vykupovalo ovoce od drobných pěstitelů. V Květeně jsme 

mohli nakoupit květiny, řezané kvítí, semen, hnojiva, věnce. Tržba byla kolem 160 000, vedoucím s. 

Kamrád J.  

 

201) 

Čistírna zajišťovala praní, čištění oděvů, prádla, peří, šití. Obrat činil 70 000,- vedoucí Dudová Anna.  

 

Poštovní novinová služba na autobusovém nádraží utržila za noviny a časopisy 250 000 Kčs, za 

předprodej jízdenek ČSAD 500 000,- vedoucí byla Anna Bravanská.  

 

Uhelné sklady palivy zásobovaly 11 vesnic, což představovalo 5 275 domácností, z toho 929 

domácností v Bolaticích. Bylo prodáno 34 770 q černého uhlí, 424 874 q kalů, 68 771 q hnědého uhlí, 

24 478 q koksu a 4 368 q dřeva. Vedoucí byla A. Sněhotová. US byly na vlakovém nádraží. Přeprava 

osob z našeho nádraží zavedením autobusových linek do Opavy značně poklesla. Nádraží je přece jen 

daleko od středu obce.  

 

202) 

Česká státní spořitelna vedla 3 628 vkladních knížek se zůstatkem 32 998 000 Kčs, sporožirových účtů 

576 se zůstatkem 1 164 248 Kčs. Odpisů z novomanželských půjček bylo 65 v hodnotě 210 000 Kčs. 

Půjčky byly poskytnuty 

na družstevní byt  1 18 500,- 

účelové a doplňkové  29 325 880,- 

hotovostní   44 379 500,- 

mladým manželům  31 699 000,- 

Celkem bylo uzavřeno 105 půjček na 1 442 880 Kčs. Vedoucí pobočky byla Musiolová Anna.     



Poštovní úřad ve svém provozu dodal 

7 041 doporučených zásilek   1 605 na dobírku 

3 498 balíků     1 846 cenného psaní 

3 979 podaných doporučených zásilek  1 575 podaných balíků 

19 857 podaných peněžních poukázek  6 625 vyplacených peněžních poukázek 

9 045 vyplacených důchodů   993 000 Kčs činil měsíční průměr 

14 257 vybraných inkas, měsíční průměr 1 188 ks a vybráno bylo 150 000 Kčs 

 

203) 

Také jsme chtěli vyhrát ve Sportce, Sazce, Matesovi. Bylo podáno 14 341 ks sázenek a vyplaceno bylo 

1 795 výher. Podaných telegramů bylo 424 a dodaných 955. Denní průměr doručených zásilek činil 

680 ks.  

 

Nejen chlebem žije člověk, ale také se vzdělává, chce vědět a něco si přečte. Proto byly odebírány 

noviny y a časopisy. Rudé právo 220 ks denně, Nová svoboda 400 ks denně, Zemědělské noviny 67 ks. 

Vlasta 130 ks   Tvorba 7 ks  Nové Opavsko 83 ks 

Sedmička pionýrů 50 ks  Zahrádkář 62 ks  Katolické noviny 109 ks 

Tribuna 22 ks   Chovatel 21 ks 

Průměrný měsíční obrat pošty byl 10 milionů korun. Vedoucí byla Beková E.  

 

204) 

Počasí roku lze hodnotit kladně, bylo více srážek než v předešlých letech, teplota vzduchu na koupání 

byla v květnu a v červnu. Počátkem ledna sněžilo, ranní teploty byly -5°C až -10°C, ke konci ledna 

mírné mrazy, přes den oteplení. V únoru napadal sníh, ranní teploty -5°C, někdy až -18°C, 8. 2. -25°C, 

silný severní vítr. V druhé polovině mrazy povolily. V březnu se tvořily námrazy na cestách, ranní 

teploty -5°C, denní +10°C, v druhé polovině až 16°C, srážky. Pondělí velikonoční chladné s deštěm. 

Počátek dubna slunečno, teploty až 20°C. V druhé polovině mrazíky -6°C, srážky. 22. 4. přiletěli čápi. 

30. 4. první bouřka. 1. 5. pěkné slunné počasí. V první polovině chladno, pak 27-28°C, bouřky, srážky. 

16. 5. přikročeno k jednocení cukrovky, v druhé polovině až 30°C. V červnu teplo, deštivo. 20. 6. 

padaly kroupy. V červenci pěkné počasí, koupání. 25. -30. 6. prudké deště.  

 

205) 

Zaplaveny byly sklepy v RD v Padolech, ulici Svobody a na Hlučínské. Teplota vystoupila až na 20°C, 

začaly žně. 6. – 7. srpna byly žně ukončeny. Do poloviny srpna vystoupla teplota na 20°C. V druhé 

polovině se ochladilo a pršelo. V září bylo střídavě, s normálními srážkami, ranní teploty 3°C, přes den 



až 20°C. Počátek října velmi teplý až 23°C, srážky, konec měsíce ochlazení. Počátkem listopadu 

teploty prudce klesly až na -20°c, v druhé polovině srážky a oteplení. V prosinci byly ranní teploty -

3°C, přes den 9°C. V druhé polovině ochlazení, teplota -7°C, sníh, při oteplení přes den déšť, koncem 

měsíce -5°C. 

 

206) 

Závěr. Rok 1986 v životě našich lidí byl jistě bohatý, naplněn splněnými tužbami a radostmi. Ale 

v osudové otázce pro celé lidstvo bohužel přidal další ničivé zbraně. Svět vydal na zbraně již 800 

miliard dolarů. Je to nesmyslné plýtvání peněžními zdroji, surovinami a také vědeckými pracovníky. 

Vůle všech rozumných lidí byla zbrojení zastavit. Uvolnit obrovské zdroje a prostředky pro rozvoj 

složitých problémů, jako je boj proti zhoubným nemocem, ochraně prostředí, v němž člověk žije, na 

rozvoj vědy kultury.  

Schváleno radou MNV dne 30. 7. 1987 

Zapsal: Ludvík Krejčiřík, kronikář   Za MNV: Šoltys 
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211) 

Slovo úvodem. Dříve než se začnou odvíjet stránky, jež psal rok 1987, nutno v úvodu uvést jednu 

změnu. Stejně jako v životě dochází k mnoha změnám, tak ani oblast dobrovolné práce a činnosti, 

mezi kterou patří i práce obecního kronikáře, není z tohoto procesu vyloučena. Tím je myšlen vývoj 

nejen vlastní kronikářské činnosti a jejich metod, náhledů na tuto činnost, ale rovněž proces obměny 

lidí zabývajících se touto činností – kronikářů.  



Vzhledem k tomu, že k takové změně došlo i v osobě kronikáře obce Bolatice, je nyní na mé osobě, 

aby se čtenářům soudobým i budoucím alespoň v krátkosti představila. Jak jste se mohli dočíst 

v zápise o jmenování nového kronikáře, mé jméno je Luděk Krejčiřík.  

 

212) 

Nápadná shoda jména se jménem předešlého kronikáře není náhodná, neboť jsem synem 

předchozího kronikáře. Narodil jsem se v Opavě dne 19. 1. 1960 a od svého narození žiji v obci 

Bolatice, která se mne stejně jako mým rodičů trvalým domovem. Zde jsem rovněž získal základní 

znalosti absolvováním místní ZDŠ, které jsem dále rozvíjel na gymnáziu v Hlučíně a na ekonomické 

fakultě při VŠB v Ostravě, kde jsem byl promována a získal titul inženýr ekonomie. Směr vzdělání určil 

mou profesi, a tudíž jsem zaměstnán jako vedoucí odborný ekonom v Severomoravských 

energetických závodech, Rozvodném závod Opava. Bydlím na ulici Lesní, v dvougeneračním domku 

společně s manželkou Danou, dcerou Elen a rodiči.  

 

Podle mého názoru důležitější než vlastní výčet těchto osobních údajů je záměr, respektive 

představy, s jakými předstupuje nový kronikář ke své práci a jak tyto své představy dokáže realizovat.  

 

213) 

Ve chvíli, kdy přistupuji k zápisu za rok 1987, již vím, že práce kronikáře v tak velké obci jako je ta 

naše, není jednoduchá a naplnění záměrů, které jsem si stanovil, bude představovat do budoucna 

zkvalitnění spolupráce s jednotlivými organizacemi a složkami působícími v obci, výsledkem čehož by 

mělo být promítnutí konkrétní práce pro lidi a s lidmi do zápisu v kronice. Kromě stránky obsahové 

chci rovněž přispět ke zvýšení úrovně grafické podoby. To, jak se mi vše podaří uskutečnit, prozradí 

vlastní zápisy budoucích období.  

 

214) 

Politický a veřejný život. Politické události. Při hodnocení politických událostí roku 1987 nemůžu začít 

jinak než tím, že rok 1987 vstoupí do dějin jako mimořádně významné datum odvěkého lidského úsilí 

o odzbrojení.  

 

Právě vzhledem k tomu, že odzbrojení v jaderném věku nabylo zcela nové kvality a staví lidstvo před 

neúprosnost otázky jeho budoucnosti a přežití, je nutno rok 1987 hodnotit jako přelo, který je dán 

první smlouvou o likvidaci jaderných zbraní, prvním skutečným odzbrojovacím aktem v historii lidstva 

vůbec.  



215) 

Prosincová smlouva mezi SSSR a USA o likvidaci raket středního a kratšího doletu podepsaná na 

schůze ve Washingtonu M. Gorbačovem a R. Reganem splnila v tomto směru naděje, které byly do 

tohoto roku vkládány, a zároveň vytvořila nová očekávání, která jsou posilována neutuchající snahou 

SSSR o pokračování procesu uvolňování a odzbrojování a dokumentována dalšími návrhy, z nichž 

nejdůležitější je návrh na snížení a omezení strategických útočných zbraní o 50% v průběhu pěti let 

přednesený v červnu v Ženevě.  

 

Lidstvo se dostalo o kus blíže světu bez válek, tomu světu, který by využitím rychlého tempa rozvoje 

vědy a techniky, objevů a vynálezů, nových technologií pro mírové účely, zajistit dostatek jídla pro 

všechny, možnost důstojné obživy, rozvoj lidské osobnosti, vzdělání a kultury lidstva vůbec.  

 

216) 

Uskutečnění hospodářských reforem a zdokonalení fungování mechanismu politického a 

hospodářského systému socialistického státu, tak jak jej stanovil XVII. sjezd KSČ, je možno realizovat 

jen v době trvalého míru. Tohoto jsou si vědomi všichni občané Bolatic, a proto i my jsme přivítali a 

podpořili při všech příležitostech mírovou politiku SSSR.  

 

Víme, že existují nadále lokální válečné konflikty, živené zájmy vojenskoprůmyslového kapitálu USA a 

západoevropských mocností, ovšem stále více se prosazuje nové politické myšlení, které respektuje 

poznatek, že k novému se dospívá především diskusí a dialogem.  

 

217) 

Ano, právě to „nové myšlení“ je pojem, se kterým jsme se v uplynulém roce často setkávali. Hluboké 

změny, které probíhají v sovětské společnosti, mají velký ohlas v celém světě. Také naše země se 

vydává cestou přestavby, která by měla zrychlit intenzifikaci národního hospodářství, v maximální 

míře využít dovednosti šikovných českých rukou, zabránit tomu, aby lidská síla byla vynakládána 

zbytečně nebo negativně.  

 

Výsledkem tohoto snažení každého z nás a současně celého národa by mělo být širší uspokojování 

lidských potřeb, což v praxi znamená dostatek požadovaného zboží na trhu, a to v rámci možností i 

přímo u nás v Bolaticích na jedné straně, na straně druhé odpovídající koupěschopnost obyvatelstva. 

Je nutno přimět každého z nás, aby se zamyslel nad svou prací, nad tím, zda ji vykonává tak, jak 

nejlépe dovede. A právě na tomto poli čeká naši společnost velký kus práce, který je třeba plnit 

neprodleně, protože jen splnění  



218) 

Náročných úkolů stanovených 8. PLP bez dalších změn a úprav plánů, na které si řada organizací 

zvykla, umožní udržení postavení naší země na mezinárodní scéně a vytvoří předpoklady pro další 

rozvoj společnosti. Osobně si myslím, že právě tato oblast by měla být i polem působnosti nejen 

hospodářských a stranických orgánů, ale rovněž všech organizací a složek NF.   

 

Jubilea, výročí. V průběhu roku jsme si připomněli některá významná výročí a jubilea mezinárodního, 

státního i místního významu.  

 

219) 

Do roku 1987 jsme vstoupili tradičními oslavami Nového roku. I když se vítání roku 1987 obešlo bez 

větších výstřelků, nelze než připomenout, že ačkoliv mi není známo, že bychom měli v obci nějakého 

pyrotechnika, skutečnost se jeví úplně jinak a silvestrovská půlnoc se otřásá ranami petard, světlic, či 

jiných třaskavých přípravků porůznu vyrobených. Ani smutné konce takových způsobů oslav nejsou 

pro některé z našich spoluobčanů dostatečnou výstrahou. Myslím si, že mnohem lepší formou 

projevu prvních radostných emocí z příchodu Nového roku je podělit se s nimi s blízkými, známými, 

sousedy, vzájemným přáním všeho nejlepšího. Tradice vzájemných sousedských novoročních přání je 

velice pěkná a určitou měrou přispívá k utužování dobrých sousedských vztahů.  

 

Zvuk továrních sirén nám připomněl únorové vítězství pracujícího lidu. 39. výročí se rovněž promítlo 

do výzdoby vývěsních skříněk společenských organizací, nástěnek na pracovištích. Nezastupitelnou 

úlohu mají učitelé na ZŠ, kteří využili výročí k podrobnějšímu seznámení nastupující generace 

s historickým zlomem ve vývoji naší společnosti.  

 

220) 

Jako každoročně, tak i letos jsme oslavili svátek pracujících – 1. květen společnou účastí v průvodu. 

Pestrému průvodu, jehož největší část tvořili naši žáci, konečně přálo i sluníčko, které dodalo všem 

účastníkům na veselí a dobré náladě. Průvod, ve kterém nechyběli pracující n. p. Juta, JZD Budovatel, 

společenské organizace NF, naši občané, byl veden po klasické trase a ukončilo svou pouť na hřišti TJ 

Sokol Bolatice, kde po oficiální části byl připraven kulturní a sportovní program. Nutno ještě 

podotknout, že řada našich pracujících a studentů se účastní prvomájového průvodu v místech sídel 

svých organizací – zejména v Ostravě a Opavě.  



Oslavy 1. máje jsou záhy střídány již 42. výročím osvobození naší vlasti slavnou Rudou armádou. My si 

toto výročí poprvé připomínáme 17. dubna v den výročí osvobození Bolatic. K těmto významným 

dnům bylo odvysíláno několik rozhlasových relací a kulturních pásem  

 

221) 

Ve spolupráci JKS a ZŠ, pionýři položili kytici u pomníku padlých příslušníků 1. čs. tankového sboru, 

byl uspořádán běh a pochod osvobození.  

 

Již jsem vzpomněl 70. výročí VŘSR, revoluce, která poprvé nastolila spravedlivý společenský řád, stala 

se impulsem rozvoje dělnického hnutí v boji za nastolení nového společenského řádu. Účast 

v lampionovém průvodu pořádaném na počest VŘSR se závěrečným ohňostrojem patřila i v roce 

1987 k atraktivním a poutavým oslavám.  

 

Samozřejmě k dobovým tradicím patří i tradiční oslavy mezinárodních dnů – MDD, MDŽ. V rámci 

jubileí místního významu oslavili požárníci na Borové 60. výročí založení SPO na Borové. 

 

222) 

Činnost VO KSČ. Proměny, probíhající v sovětské společnosti a KSSS, a zkušenosti, které z těchto 

změn získávají sovětští soudruzi, mají obecnou platnost pro země socialistického tábora při 

respektování specifiky každého státu.  

 

Úkoly stanovené XVII. sjezdem KSČ stanovily směry rozvoje společnosti a ty spolu se změnami 

probíhajícími ve společnosti přinesly i pro naši vesnickou organizaci nové podmínky práce.   

V návaznosti na výše uvedené byl položen důraz na práci s lidmi, na informovanost straníků, ale i 

nestraníků, každého občana o politice strany, záměrech vedoucí síly naší společnosti. V praxi to 

představovalo využití veřejných schůzí, působením ve společenských organizacích, v orgánech NV 

 

223) 

Podpořit zájem a iniciativu občanů k prováděným změnám v naší společnosti tak, aby se formou 

diskuze, návrhů a připomínek k předkládaným zákonům zapojilo do formování nových podmínek 

socialistické společnosti co nejvíce lidí. Naše společnost potřebuje lidi angažované a iniciativní. I tato 

skutečnost se promítla do práce VO KSČ, která se zaměřila na práci s lidmi a mezi lidmi. Tyto záměry 

se odrazily v masově politické práci, kde s využitím televize, místního rozhlasu a propagačních skříněk 

byli občané informováni o všech nejvýznamnějších událostech státního i stranického charakteru, o 

vlastní práci NV.  



Práce s lidmi je současně prací pro lidi, i tak byly formulovány a stanoveny i hlavní úkoly. Konkrétními 

přístupy ve vyhodnocování úkolů, osobních i kolektivních závazků členů strany, práce společenských 

organizací NF, poslanců NV, úrovně řídící a organizační práce MNV, služeb, hospodářských organizací 

 

224) 

Byl proveden další krok k tolik potřebné zdravosti, která v mnoha případech vedla k okamžité 

nápravě, což je podle mého názoru to nejdůležitější.  

 

Ve spolupráci s MNV, společenskými organizacemi NF, hospodářskými organizacemi, se stranická 

organizace podílela na zajišťování a průběhu všech masových a masově politických akcí u příležitosti 

výročí jako oslav osvobození, 1. máje, VŘSR apod.  

 

Jedním z cílů ve vlastní práci OV KSČ byla a je aktivizace členské základny. K 31. 12. 1987 měla VO KSČ 

Bolatice 23 členů, a dále členy neregistrované, kteří pracují v ZO KSČ na svých pracovištích. I když 

mnozí z těchto členů jsou zapojeni do práce v komisích NV, složkách NF, je nutno pracovat 

s registrovanými členy, protože vzhledem k věkovému složení členů to jsou právě oni, kteří mohou 

svým aktivním přístupem k přetváření dnešního obrazu naší vesnice do obrazu nového, lepšího.  

 

225) 

Činnost MNV. Místní národní výbor a jeho činnost v roce 1987 byl ovlivněn základními atributy doby 

– vyvíjel svou činnost a práci v druhém roce osmé pětiletky, tzn. období, kdy před celou naší 

společností byly postaveny mimořádné úkoly spočívající v intenzifikaci národního hospodářství, 

v uplatnění všech záměrů přijatých na XVII. sjezdu KSČ v březnu 1986, které se týkaly všech sfér života 

společnosti a rovněž postavení z práce NV.  

 

226) 

Již ta skutečnost, že místní NV řídí a organizuje život v obci, v obci rozsáhlé, v obci, která stejně jako 

každá jiná má své problémy – stačí vzpomenout vodovodní síť, scházející objekt kulturního zařízení, 

vyřešení prostor nového hřbitova, vyřešení ochrany životního prostředí včetně čističky odpadních 

vod, nedostatky ve veřejném osvětlení (např. u řadové zástavby rodinných domů), v řešení přepravy 

občanů prostředky hromadné dopravy – je zřejmé, že i když NV disponuje rozsáhlou pravomocí 

uplatňovanou jednotlivými komisemi při NV, rozsáhlým počtem poslanců, musí nutně spolupracovat 

se všemi organizacemi hospodařícími na území obce, všemi institucemi i složkami NF.  



Proto MNV spolupracoval a značné úsilí vynaložil na další rozšíření spolupráce s n. p. Juta, s JZD 

Budovatel, v rámci svých pravomocí jednal 

 

227) 

A spolupracoval i s ostatními organizacemi, které vyvíjejí v naší obci činnost (Jednota, spotřební 

družstvo Opava, ČSAD), ať již to bylo za účelem sdružení hospodářských prostředků nebo řešení 

některých problémových oblastí. Spolupráci lze hodnotit jako dobrou, ovšem je nutno také 

konstatovat, a to se také projevuje v hodnocení jednotlivých komisí, že v některých případech ještě 

převládají zájmy jednotlivých organizací nad zájmy celospolečenskými.  

 

Plenární zasedání byla pravidelně svolávána, v roce 1987 bylo provedeno 6 zasedání. Každé PZ řešilo 

aktuální úkoly k problematice obce za účasti zainteresovaných osob. Díky dobré účasti poslanců i 

občanů se zvýšila účinnost PZ.  

 

228) 

Aktuálnost jednotlivých zasedání lze dokumentovat jen pouhým výčtem problémů, se kterými se 

zabývala, ať už to byl program péče o životní prostředí včetně čističky odpadních vod, výstavba 

vodovodu, průběh a zabezpečení výstavby kulturně společenského zařízení nebo plánovaná výstavba 

hřbitova.  

 

Diskuze poslanců a připomínky občanů lze hodnotit jako kladné a podnětné, ovšem při ještě vyšší 

účasti občanů na PZ i na schůzích s občany a zvýšení počtu připomínek by takto nastolené a otevřené 

problémy vedly k významnému osvětlení některých problémů a mnohdy k novým impulsům k práci 

NV. Nezanedbatelný není ani dopad na vyšší informovanost občanů, s kterou se vždy spojuje i větší 

zájem.  

 

229) 

Komise MNV pracovaly podle plánů činnosti a stanoveným harmonogramem schůzí, které byly 

svolávány jednou měsíčně. Účast poslanců, členů i aktivistů byla ve většině případů dobrá. Náplň 

práce byla ovlivňována a formována každodenním životem obce s problémy, které z něj vyplynuly. 

Pro přiblížení práce jednotlivých komisí a dopadu jejich činností na společenské dění a život občanů 

naší vesnice uvedu některé charakteristické znaky v práci jednotlivých komisí v roce 1987 a též 

výkonu státní správy a správního řízení v témže období. O práci komise pro ochranu životního 

prostředí a KMTV bude řeč na následujících stránkách.  



230) 

Výkon státní správy byl realizován v souladu se zákonem o národních výborech. Výkonná pravomoc 

byla prováděna plenárním zasedáním MNV a radou MNV, hospodářsko-správním orgánem a 

správními komisemi. V roce 1987 bylo na MNV přijato 1 811 podání.  

 

Na úseku výstavby a územního plánování bylo evidováno 378 podání a rozhodnuto bylo 305. Stavební 

úřad projednal 5 přestupků proti stavebnímu řádu a uložil pokuty ve výši 500 Kčs. 

 

Komise sociální a zdravotní ve spolupráci s VS posoudila a navrhla celkem 139 jednorázových 

sociálních příspěvků v celkové výši 75 000 Kčs. V dalších 30 případech bylo vyplaceno pohřebné ve 

výši 30 000 Kčs. V sedmi případech byl vyplacen příspěvek pro rodinu a děti. Ve své činnosti se 

zabývala zdravotní situací občanů, úrovní poskytovaných služeb, kulturním vyžitím důchodců, 

některými problematickými případy z hlediska sociálního. V rámci zvýšení sociální a zdravotní péče 

zajistila pečovatelskou službu u 10 občanů.  

 

231) 

Zabývala se rovněž dnes již nedostačenou kapacitou zdravotního střediska v obci a na základě 

zhodnocení situace ve zdravotnictví v naší obci předložila návrh na zlepšení dané situace zejména na 

zubním oddělení, které nestačí pokrýt potřeby našich občanů. Původní návrh na rozšíření zdravotního 

střediska za spoluúčasti organizací Juta, JZD Budovatel, OÚNZ Opava a MNV nebyl z důvodu 

nezajištění finančních prostředků formou sdružení realizován a proto se jeví jako možné řešení využít 

ordinace gynekologického oddělení, které je v současné době využíváno je 1x týdně.  

 

Plně lze kvitovat snahu komise o vyloučení prodeje alkoholických nápojů a zákazu kouření alespoň u 

jednoho zařízení restauračního typu, především „Bufetu“ v objektu „Zelenina, ovoce“. Prozatím tato 

snaha a úsilí nebyla pochopena u spravující organizace – Spotřební družstvo Jednota Opava. Bohužel.  

 

232) 

Komise péče o rodinu se ve své práci zaměřila zejména na řešení vzniklých sociálních problémů rodin 

s dětmi, které se rozhodla řešit ve spolupráci s komisí sociální a zdravotní v 7 případech. Celkem bylo 

v oblasti péče o rodinu vydáno 20 000 Kčs. Osobně si myslím, že velký význam práce komise spočívá 

zejména ve výchovné funkci se zaměřením na výchovu dětí v rodinách s méně podnětným 

prostředím. Ve spolupráci s komisí zdravotní a sociální je rovněž trvale sledována péče rodičů o děti.  



233) 

Určitým negativním zjištěním komise je zvýšení počtu stížností na chování dětí a mládeže na volných 

prostranstvích, zejména v období letních prázdnin.  

 

Ochranou veřejného pořádku se zabývala komise ochrany veřejného pořádku, které ve své činnosti 

vycházela ze souhrnných opatření do roku 1990 se zaměřením na požární prevenci, bezpečnost na 

místních komunikacích, odstraňování špatného stavu vozovek, zabezpečováním snížení rychlosti na 

ulici Ratibořská, kde dochází k nebezpečným situacím zejména v prostoru křižovatky Lesní – Luční – 

Ratibořská při přecházení silnice našimi malými školáky. Členové komise ve spolupráci s dalšími 

komisemi prováděli dohlídky na karnevalech a podíleli se podnětným připomínkami i vlastní činností 

na ochraně majetku, pořádku a bezpečnosti v naší obci.  

 

234) 

Pokládám za správné ovšem podotknout, že stejně jako naše společnost (přebírání některých 

negativních idolů západních zemí určitou částí mládeže), tak ani naše obec se nevyhnula některým 

negativním jevům – vandalství po kulturních akcích, ničení zařízení v autobusové čekárně a 

dopravních značek. Jako nedisciplinovanost a bezohlednost vůči spoluobčanům bych charakterizoval 

umožnění volného pobíhání psů, se kterým jsme se opět shledávali. S těmito problémy se budeme 

muset potýkat i v dalších obdobích.  

 

Komise MH, bytová a dopravy v rámci vymezené oblasti řešila nastalé problémy na pravidelných 

jednáních a některé konkrétní případy na reálném místě- a to stavy vozovek, kanalizační vpusti, 

nedovolené skládky PDD.  

 

235) 

V oblasti bytového hospodářství přijato 35 podání, které byly v témže roce vyřízeny. Ve spolupráci 

s HSD byl sestaven pořadník uchazečů o byty. Členové komise prováděli prověrky služeb obyvatelům 

v DP a dalších obchodních zařízeních. Z oblasti dopravy byly uplatněny připomínky občanů k jízdním 

řádům ČSAD a řešeny vzniklé potíže spoluobčanů zejména při cestování do Opavy. Myslím si, že 

činnost komise přispěla k vyřešení mnoha problémů (i když zejména v dopravě ne všech a ke zvýšení 

spokojenosti občanů).  

 

236) 

Školská a kulturní komise vydaly 12 rozhodnutí o konání společensko-kulturních akcí (zejména 

karnevaly). Vzhledem k tomu, že prozatím není v provozu kulturní zařízení, není k dispozici taneční sál 



potřebné kapacity, což se odrazilo i v nižším počtu realizovaných kulturních akcí a jejich skladbě – 

karnevaly, večírky, které se vesměs konaly v pohostinství na ulici Hlučínské u paní Vltavské. Úloha ŠKK 

roste se zvyšující se potřebou výchovného působení na novou generaci ať na poli školním nebo 

kulturním, což by měla být nějaká nadstavba pro získání etické gramotnosti, umění prožitku krásna 

prostřednictvím duševních a kulturních hodnot. Dluhy na tomto poli výchovy se smazávají velice 

těžce a pomalu a právě zde by měla být působnost ŠKK zaměřena a pokud mohu ze svého pohledu 

konstatovat, že tomu tak bylo, tak je to jen dobře.  

 

Finanční komise v součinnosti s odborem MS projednala celkem 51 případů a vydala 51 rozhodnutí. 

Jednalo se o domovní daň, zemědělskou daň, z převodu nemovitostí. Majitelům nových RD bylo 

přiznáno osvobození od domovní daně na 15 let.  

 

237) 

Komise správní pro projednání přestupků se zabývala 28 případy a v 9 případech vyměřila pokuty 

v celkové výši 1 900 Kčs. Připomínky občanů směřovaly k opravám veřejného osvětlení a k veřejným 

dopravním prostředkům, hlavně k již zmiňované autobusové přepravě. Každému rozhodnutí státních 

orgánů předcházelo mnoho jednání za účelem spolehlivého zjištění skutečného stavu.  

 

Obchod a cestovní ruch upravovala, řídila a koordinovala komise obchodu a cestovního ruchu, která 

projednala 98 žádostí o úpravu pracovní doby a vydala 32 rozhodnutí. Komise sledovala zejména 

zásobování, prodej, obsluhu a čistotu v obchodech, přičemž v některých případech nemohla být 

spokojená se zásobováním.  

 

238) 

Chyba ovšem není v osobách příslušných vedoucích prodejen, nýbrž v nedostatku některých druhů 

výrobků na trhu vůbec.  

 

Občanské výbory. Všechny tři občanské výbory, které prakticky rozvíjí svou činnost a pracují od voleb 

v roce 1986 na širokém poli veřejně prospěšné práce, si stanovily jako jeden ze základních úkolů 

celkové zvelebení obce. Dva občanské výbory pracovaly v Bolaticích a jeden na Borové a snažily se 

zabezpečit výše uvedené jak po stránce politicko-organizátorské, tak i formou kulturně výchovné 

práce.  



239) 

Konkrétní klady práce OV se promítají především v organizování směru mladé fronty, brigádách 

v rámci akce „Z“. Orientace práce vycházela z vypracovaných plánů práce, OV se scházely 1x za dva 

měsíce. Výsledek pravidelné činnosti se dostavil ve formě odvedené práce ve prospěch našich 

občanů jako například vyčištění kanalizací, údržba chodníků a veřejných prostranství, účastní se akcí 

„Z“, směnách NF a dále také projednáním všech připomínek občanů včetně opatření k nápravě. OV 

nepracují v obci dlouho a právě ve využití ještě existujících rezerv a rozšiřováním metod a forem 

jejich práce vidím další krok k našemu občanovi ve smyslu kvalitnějšího a rychlejšího řešení jeho 

problémů a na druhé straně zase krok občana k obci v případě potřeb jejích.  

 

240) 

Volební program, který má náš NV schválen pro toto volební období, tzn. do roku 1990, představuje 

široký okruh náročných úkolů, jak v oblasti zlepšování materiálních podmínek vývoje socialistického 

životního způsobu, sociálního zabezpečení, tak z oblasti politické a ideově-výchovné činnosti.  

Stačí vzpomenout dokončení výstavby společenského zařízení, zahájení výstavby celoobecního 

vodovodu, nového hřbitova a smuteční síně v rámci investiční výstavby v akci „Z“, zkvalitnění 

životního prostředí a služeb občanům v neinvestiční části a je zřejmé, že bez pomoci občanů by 

nebylo možno tyto velké úkoly zajistit.  

 

Jednou z hlavních akcí v rámci plnění volebního programu byly práce na přístavbě společenského 

zařízení, v rámci které byly v roce 1987 dokončeny první dvě etapy. Hrubá stavba celé přístavby je 

dokončena a prakticky až do konce roku probíhaly práce na dokončení interiérů místností a současně 

probíhaly práce na třetí etapě – rozšíření pódia a sálu.  

 

241) 

Celoobecní závazek uzavřený k 70. výročí VŘSR byl splněn a překročen v investiční části akce „Z“ proti 

stanovené hodnotě díla 1 213 000 korun na hodnotu 1 992 000 korun vytvořeného díla při finančních 

nákladech 1 828 000 Kčs.  V neinvestiční části akce „Z“ byla vytvořena hodnota díla ve výši 1 550 113 

Kčs a bezplatně odpracováno 145 520 hodin, zejména při úklidu a zvelebování životního prostředí. 

K financování neinvestičních výdajů bylo použito zisku z hospodaření DP ve výši 120 000 Kčs (místo 

plánovaných 200 000) a tyto prostředky byly použity na opravu požární zbrojnice na Borové, opravu 

areálu koupaliště, opravu místního rozhlasu, chodníků, příkop, přemístění propagačních skříněk.  



242, 243) 

V rámci dodavatelské údržby byla provedena: 

oprava veřejného osvětlení v hodnotě 122 600,- 

obnova zařízení v obřadní síni 25 000,- 

údržba v ZŠ 115 200,- 

oplocení sběrny surovin 18 800,- 

oprava a zařízení v DP 24 100,- 

 

V rámci TVRD bylo provedeno: 

rozšíření vodovou (ulice Polní) 14 000,- 

kanalizace 98 900,- 

rozšíření sítě NN 57 000,- 

komunikace 118 500,- 

 

K 31. 12. 1987 byla tedy v oblasti výstavby a zvelebení obce vytvořena hodnota díla ve výši 2 841 000 

Kčs při finančních nákladech 2 077 000 Kčs. Je nutno uvést, že uvedená hodnota díla byla vytvořena 

pro občany a také za jejich spoluúčasti.  

 

Práce vynaložená při brigádách je především prací pro sebe samotného respektive pro nastupující 

nebo další generace a takhle by to měl každý z nás chápat.  

 

244) 

Obyvatelstvo. 31. 12. 1987 žilo v naší střediskové obci 4 200 obyvatel, z toho v části Borová 685. Naši 

občané žili v 931 RD, zde bylo dále evidováno 35 ostatních provozních budov, z toho v části Borová se 

nachází 159 RD a 4 ostatní provozní budovy.  

 

V roce 1987 se narodilo celkem 71 dětí – 36 chlapců a 35 děvčat, a zemřelo celkem 30 občanů, z toho 

14 mužů. Přirozený přírůstek migrace obyvatelstva činí 31 lidí. Ve struktuře a složení obyvatelstva 

nedošlo k výrazným změnám.  

 

245) 

Životní styl většiny našich občanů vychází z objektivně daných realit na jedné straně – např. nutnost 

dojíždění do zaměstnání mimo své bydliště pro většinu produktivně činných včetně mládeže 

připravující se na budoucí povolání, vlastnictvím RD – a na straně druhé i určitých tradic a mentality 



obyvatel Hlučínska, které se projevují podle mého názoru tou kladnou stránkou a mají příznivý dopad 

na život a zejména naší obce.  

 

Výše uvedené faktory, a řekl bych činorodost naprosté většiny našich občanů, je vlastně předurčuje 

k neustálé pracovní činnosti i po návratu ze zaměstnání, a to buď na svých domcích nebo zahradách, 

nebo při výpomoci sousedům a známým na stavbách, případně při jiných pracích.  

 

246, 247 

Když k tomu připočtu to, že většina ještě chová drobné domácí zvířectvo, je jasné, že mluvit zde o 

nějakém konzumním, měšťáckém způsobu nelze. Je to spíše život poznamenaný činorodou prací jak 

v zaměstnání tak i po něm. A právě ta druhá část se konkrétně projevuje na tváři obce např. 

výhledem RD a úpravou prostranství kolem nich.  

 

SPOZ. Sbor pro občanské záležitosti díky iniciativním členkám a kvalitnímu zabezpečování všech akcí a 

obřadů se stále více dostává do popředí společenského zájmu. V rámci své činnosti zabezpečoval 

širokou škálu akcí, z nichž některé pro demonstraci uvádím.  

občanské sňatky 23   vítání do života 7 (75 účast) 

občanské pohřby 2   slavnosti branců a vojáků 3 (54 účastníků) 

jubilejní svatby 1   beseda se snoubenci 1 (22 účastníků) 

životní jubilea 46   slavnosti pro důchodce 2 (111 účastníků) 

 

Z výše uvedených 23 sňatků bylo 21 novosňatků, všichni snoubenci položili kytici k památníku 

„Osvobození“. Z 30 zemřelých neměly 3 osoby pohřeb v Bolaticích, čistě církevních obřadů bylo 21, tj. 

70%.  

 

Na velmi dobré úrovni práce SPOZ se velkou měrou podílí předsedkyně komise s. Ludmila Bočková. 

SPOU měl 15 členů, 3 oddávající, 2 smuteční řečníky, 5 hudebníků pro obřady a slavnosti, 1 

matrikářku, 1 ceremoniářku, 5 recitátorů, 14 účinkujících, z toho 10 dětí z MŠ.  

 

248) 

Členové SPOZ prováděli osobní návštěvy u příležitosti životních jubileí, zabezpečovali vysílání 

blahopřání v místním rozhlase a zaslali 10 písemných blahopřání. Podíleli se na slavnostním ukončení 

školní docházky 59 dětí do MŠ a jejich uvítání do 1. ročníků ZŠ a 71 žáků do ZŠ, slavnostním složením 

slibu 149 pionýrů a jisker u příležitosti osvobození obce.  



Činnost SPOZ je projevem pozornosti socialistického státu o občana při jeho významných krocích 

životem.  

 

249, 250, 251, 252) 

Hospodářský život. Hospodaření obce. Hospodaření MNV Bolatice v roce 1987 sestávalo z účelného 

investování Ostředků na zajišťování náročných úkolů, jejichž velkou část tvoří akce zahrnuté do 

volebního programu.  

příjmy    rozpočet   skutečnost 

vodní hospodářství  20 000,-   45 000,- 

doprava   20 000,-   1 391,- 

školství    5 000,-    20 516,- 

školství stravné   518 000,-   504 004,- 

výstavka měst a obcí  15 000,-   9 175,- 

místní hospodářství  43 000,-   31 302,- 

daň zemědělská  21 000,-   20 631,- 

daň z příjmu obyvatel  7 000,-    10 549,- 

daň domovní   131 000,-   129 825,- 

poplatek ze psů   10 000,-   11 580,- 

správní poplatky  26 000,-   24 533,- 

vnitřní správa       51 264,- 

ostatní příjmy       29 977,- 

přebytky DPMH   200 000,-   120 000,- 

globální dotace   1 047 000,-   1 047 000,- 

bytová výstavba  450 000,-   382 205,- 

mimořádné dotace  252 000,-   252 000,- 

převody sdruž. prostředků 600 000,-   600 000,- 

převody na „Z“   968 408,-   968 408,- 

investice   401 317,-   401 322,- 

celkem příjmy   4 714 725,-   4 661 648,- 

 

výdaje    rozpočet   skutečnost 

vodní hospodářství  154 000,-   147 929,- 

doprava   89 000,-   38 203,- 

školství    335 000,-   370 431,- 

stravné    904 000,-   903 131,- 



JKS    12 000,-   12 000,- 

SPOZ    6 000,-    6 001,- 

místní rozhlas   7 000,-    5 647,- 

obřadní síň   31 000,-   30 476,- 

poslanci   1 000,-    42,- 

požární ochrana  17 000,-   24 983,- 

vnitřní správa   143 000,-   195 440,- 

péče o staré občany  75 000,-   75 000,- 

pohřebné    30 000,-   30 000,- 

péče o rodinu   20 000,-   20 000,- 

místní hospodářství  272 000,-   253 273,- 

stavebnictví       4 251,- 

investice   401 317,-   401 217,- 

akce „Z“   968 000,-   1 343 217,- 

neinvestiční   200 00,-   131 263,- 

TVRD    450 000,-   382 235,- 

projekty   225 191,-   225 191,- 

vydání celkem   4 340 508,-   4 600 030,- 

Zůstatek na základním účtu 61 617,88 Kčs. Zůstatek na účtu FRR 30,36 Kčs. 

 

Z výše uvedeného rozpočtu a jeho skutečného čerpání je zřejmé, že většinu příjmů činily vlastní 

příjmy NV z jednotlivých daní a poplatků, dále příjmy z vlastní činnosti MNV jako bylo stravné, vodné, 

nájemné, prodej stavebních míst, pronájem hřbitovních míst, příjmy z pokut a konečně příjmy 

z dotací, sdružování prostředků a FRR na akce „Z“ apod.  

 

253) 

O zvýšené aktivitě a rozsahu prováděných prací svědčí např. i následující srovnání skutečných příjmů 

a vydání za rok 1986 a 1987.  

rok  příjmy   výdaje 

1986  3 789 012,-  3 687 776,- 

1987  4 661 648,-  4 600 030,- 

index 87/86 1,23   1,25 

 

Nárůst příjmů a výdajů zhruba o jednu čtvrtinu svědčí o tom, že činnost MNV byla opravdu bohatá.  



V závěru tohoto rozboru chci ještě pochválit náš NV za iniciativu, kterou vynaložilo za účelem vyšší 

informovanosti našich občanů. V roce 1987 začal vycházet „Bolatický zpravodaj“, který je 

distribuován do všech domácností a informuje naše občany o činnosti MNV, jeho hospodaření, úkoly, 

které plní a zajišťuje, problémy, se kterými se potýká. Tudíž o hospodaření a dalších oblastech 

činnosti byli seznámeni touto formou prakticky všichni občané, což určitě přispěje ke zvýšenému 

zájmu o život v obci.  

 

254) 

Juta. Život v obci je ovlivňován činností dvou hospodářských organizací v obci, tj. závod Juta n. p. a 

JZD Budovatel. Toto ovlivnění vidím v tom, že vyvíjí činnost v naší obci, v objektech, které jsou 

umístěny v zástavbě obce, ale i v dopadu jejich činnosti na prostředí, ekologii, v možnostech 

pracovního uplatnění našich kolegů.  

 

Závod Juta zaměstnával 708 zaměstnanců, z toho 305 žen. Většina pracujících je místní a pracuje 

v následujících provozech.  

 

provazárna – 136  chemické linky – 28  tkalcovna – 31 

konfekce – 85   pomocné provozy – 29   kotelna – 6 

stavba – 3   nákladní doprava – 3  kuchyň – 4 

mateřská škola – 8  správa – 75 

 

255, 256) 

Podkladem dobré péče o pracující a vlastně předpokladem této péče v oblasti naplňování zejména 

sociálních programů péče o pracující je úspěšné plnění hospodářských výsledků, a to se závodu Juta 

pod vedením s. ředitele Jedličky v roce 1987 podařilo.  

 

Hlavní ukazatele hospodaření byly plněny následovně: 

výroba zboží na   103,11% 

odbyt    102,84% 

upravené vlastní výkony 100,89% 

hospodářský výsledek  100,33% 

PP a UVV   100,97% 



jmenovité výrobní úkoly 

POP pásky   101,61% 

POP pytle   110,40% 

šňůry    102,34% 

lana    102,08% 

provaznické zboží  104,82% 

řemeny    100,08% 

 

Příznivé výsledky ovlivnilo rozhodující měrou najetí nových výrob v požadovaných provozech – pletací 

stroj VIKING, skací SIMY, nepřetržitý provoz chemické linky. Výsledkem byl nárůst objemu vývozu. 

Uvádím to proto, že získání odbytiště na západních trzích by mělo vést k vyššímu přílivu finančních 

prostředků, což by mělo mít následný dopad na modernizaci strojového parku a tím i na pracovní 

podmínky zaměstnanců.  

 

V oblasti veřejně prospěšné práce nasměrované zejména do oblasti zlepšování životního a 

pracovního prostředí uzavřeli pracující závodu závazek odpracovat 15 000 hodin. Svůj závazek, který 

obsahoval ještě další oblasti a ekonomické cíle, pracující závodu splnili a překročili.  

 

V sociální oblasti byly ukončeny práce na rekonstrukci topení, obnově panelových ploch, přístavbě 

sociální části tkalcovny, dále byl likvidován domek bývalého archivu a na jeho místě zřízena panelová 

plocha, byly zahájeny přípravné projekční práce k výstavbě skladového hospodářství a sociální 

budova.  

 

257) 

Oblast péče o pracující byla zajišťována součinností, vedení závodu a ZV ROH, jehož předsedkyní byla 

Adéla Slivková. V rámci komplexního programu péče o pracující byly zabezpečeny kulturní akce a 

zájezdy, zabezpečována lékařská péče závodním doktorem, lázeňská péče a rekreace, PT pro děti, 

oslavy MDŽ. Nejlepší pracovníci byli odměněni na celozávodním aktivu brigád socialistické práce, 

konaném v závodním klubu ROH Sigmy Dolní Benešov.  

 

Spolupráce závodu Juta s MNV je hodnocena jako dobrá, ovšem přetrvávají některé problémy, 

zejména při sdružování prostředků pro řešení některých komplexních problémů, které mají převážně 

dopad na životní prostředí – jedná se zejména o výstavbu čističky odpadních vod, systém řešení 

vytápění jednou centrální výtopnou.  



258) 

Možná, že větší pozornost si zaslouží i některé provozy podniku, které sousedí nebo hraničí s okolním 

prostorem, např. křižovatka Opavská-Svobody, kde právě v tomto rohu má závod skladovací 

prostory, by výsadba hustého živého plotu určitě udělala své. Podíl závodu na zajišťování poskytování 

služeb obyvatelstvu není dle mého názoru dostačující.  

 

JZD. V roce 1987 obhospodařovalo JZD Budovatel v Bolaticích 8 758 ha zemědělské půdy, z toho 147 

ha pastvin, 293 ha luk, 3 ha zahrad, 3 355 ha orné půdy.  

 

Rostlinná výroba byla rozdělena do následujících středisek – Moravec, Bohuslavice, Píšť, přičemž 

obec Bolatice spadala pod Moravec.  

 

259) 

Rozdělení živočišné výroby ve střediscích – velkokapacitní kravín Bolatice, Moravec, Bohuslavice, Píšť, 

Bělá, Zábřeh. Vedení družstva a administrativní budova byla v Bolaticích, předsedou družstva byl s. 

ing. Rudolf Hluchník. Přidružená výroba JZD měla středisko v Dolním Benešově.  

 

Rok 1987 byl úspěšným rokem v rostlinné výrobě, problémy v živočišné sféře se odrazily i 

v ekonomických ukazatelích.  

 

Efektivní využívání půdního fondu je v současné době základem kvalitního plnění funkce 

socialistického zemědělství. Extenzivní rozvoj národního hospodářští v 60. a 70. letech znamená 

úbytek zemědělského půdního fondu, z čehož vyplývá pro současnost na jedné straně zamezení 

dalšího úbytku půdního fondu a na straně druhé straně již zmíněné efektivní využívání půdního 

fondu, jehož podstatou je intenzifikace celého výrobního procesu v zemědělství.  

 

Z výše uvedeného přehledu o obhospodařování zemědělského fondu je zřejmé, že většinu výměry 

zastupuje orná půda (88,2%), na níž bylo v roce 1987 pěstováno: 

 

260) 

obilniny – 1 580 ha (47,7% orné půdy) 

hrách – 250 ha (7,5%) 

řepka – 300 ha (9%) 

cukrovka – 355 ha (10,7%) 

pícniny – 830 ha (25,1%) 



Převládajícím druhem plodiny jsou obiloviny, z nichž největší podíl má pěstování ozimé pšenice, která 

je pěstována na 62,3% zasetých obilovin.  

 

Plnění plánu nákupu obilovin bylo splněno na 103,2%, ovšem nejvyššího ha výnosu bylo dosaženo u 

ozimého ječmene, který představoval čtvrtinu zaseté plochy. Nákup ozimé pšenice byl splněn na 

100%, což je méně, než činí průměr. Naši zemědělci se snaží zejména u ozimé pšenice využít 

nejnovějších šlechtitelských poznatků aplikovat na naše podmínky nejlepší odrůdu a např. u odrůdy 

Haná byl dosažen průměrný ha výnos 6,11 tun/ha. Celkově hrubá produkce rostlinné výroby byla 

splněna na 104,08%.  

 

261) 

Myslím si, že v souvislosti s rostlinnou výrobou nutno podotknout, že naši zemědělci nezapomínají 

ani na životní prostředí a náhradními rekultivacemi a zdůvodňovacími opatřeními (i když byly v roce 

1987 zaměřeny mimo obec) zvelebují vzhled i užitečnost dosud neobhospodařovaných ploch.  

 

Méně příznivě se rok 1987 vyvíjel v živočišné výrobě, ve které došlo k poklesu užitkovosti prakticky ve 

všech kategoriích skotu. Hlavním problémem bylo plnění plánu výroby a dodávky pro státní nákup, 

což se projevilo v neplnění výroby mléka průměrně o 291 tisíc l mléka a nesplnění dodávky o 289 tisíc 

l mléka. Průměrná denní užitkovost dosáhla 10,56 l a představuje roční dojivost 3 854 l na dojnici. 

Průměrný stav krav činil 1 550 ks, stav skotu k 31. 12 činil 3 718 ks.  

 

Plán výroby masa jak hovězího, tak vepřového nebyl splněn, přírůstky byly splněny na 97,68%. Tržby 

za prodej zvířat byly splněny na 105,3%, ovšem zvýšení tržeb bylo docíleno snížením hodnoty 

základního stáda o 875 000 Kčs. 

 

262) 

Ve vlastní investiční výstavbě bylo prostavěno 8 226 000 Kčs na stavbách – seník a silážní žleb na 

Moravci, sociální budovy v Bolaticích, výstavba hovězího žíru v Píšti-Hůrkách.  

 

V běžném roce bylo přijato celkem 16 pracovníků a u 23 pracovníků bylo zrušeno členství. Výstavba 

sociální budovy znamená další zkvalitnění péče o pracující, kterou dále komise kulturní a sociální 

prohlubovala i v oblasti mimopracovní pořádáním rekreačních, tematických zájezdů, návštěvami 

kulturních představení formou zájezdů do kin, divadel apod.  



Spolupráce JZD s MNV při řešení závažných úkolů má přes určitou úroveň a tradici určité rezervy, 

které by mohly vést k dalšímu zkvalitnění a vyšším formám. Před JZD i MNV jsou společné úkoly dané 

jak volebním programem, tak i ve zpracovaném „Programu péče o životní prostředí na léta 1987-

1990“.  

 

263) 

Na úseku zemědělství dále hospodařili: 86 záhumenkářů na 6 ha a 19 ar, 767 JHR do 0,50 ha na 

rozloze více než 67 ha, 15 JHR nad 0,5 ha na 11,1 ha, 3 zemědělské závody nad 2 ha. Stav 

hospodářských zvířat nezaznamenává od roku 1984-1985 výraznějších změn, domácích porážek 

povoleno téměř 180, při odevzdaných více než 50 000 litrů mléka činí průměrná dojivost 7,3 l, vajec 

dodáno 16 500 ks, masa 16 tun. Trvale činných v zemědělství bylo12 osob, z toho 8 žen. V sortimentu 

pěstování plodin i chovu zvířectva nedochází k výrazným změnám – vepři, kachny, husy, kur – brojler.  

 

264) 

Ochrana životního prostředí. Hospodářský život v obci má na druhé straně ovšem své negativní 

dopady, které se projevují zejména ve zhoršujícím se životním prostředí. Není to samozřejmě pouze 

hospodářský život, ale v současné době téměř každá činnost, která jakkoli zasahuje do okolí kolem 

nás, tzn. i běžný provoz RD. Situace je dnes taková, že již nemůžeme dále otálet, že musíme v celé 

naší společnosti vynaložit maximální úsilí pro zachování životního prostředí.  

 

265) 

Práce komise pro rozvoj a ochranu životního prostředí nebo spíše úroveň, s jakou tuto práci 

vykonávají, udělala z komise vůdčí prvek v boji za zlepšení životního prostředí v naší obci. Svým 

iniciativním přístupem k otázkám životního prostředí usiluje o zpomalení devastace životního 

prostředí. Výsledkem práce komise je zpracování a postupné zajišťování realizace „Programu péče o 

životní prostředí na rok 1987-1990“ v podmínkách naší obce, který si bere za cíl i realizaci tolik 

potřebné čističky odpadních vod, ochranu ovzduší (odlučovače). Samotný program je zpracován 

s konkrétními daty plnění i odpovědnými osobami, a dle těchto termínů bude zařazován do činnosti 

MNV a bylo by pro dobro věci, kdyby byl zařazen i do plánů hospodářských organizací při společné 

odpovědnosti.  

 

266) 

Školství. Výchovná a politická práce učitelského sboru ZŠ byla řízena jednak metodickými pokyny a 

osnovami ministerstva školství a dále byla motivována závěry XVII. sjezdu KSČ, v rámci kterých došlo 

např. k výraznému plnění úkolů komplexního programu elektronizace ve školství. Po celý rok usilovali 



pedagogičtí pracovníci o sjednocení výchovy a vzdělání s cílem zabezpečení pochopení učební látky a 

jejího výkladu a správné interpretace a nastupující mladé generace tak, aby učení správně rozuměli a 

chápali a stalo se jim to vlastní. Zavedení „Hodiny míru“ dne 1. září bylo podporou mírového úsilí 

pokrokových sil světa. Jaká byla organizace školy: ředitel s. Vilém Novák, zástupce s. Josef Neuwirth. 

Výchovná poradkyně s. Milada Rosenzweigová.  

 

267) 

třída třídní učitel  počet žáků chlapci dívky 

1. A P. Jarošová  29  14 15 

1. B J. Náhlíková  27   14 13 

1. C F. Kolarčíková  28  15 13 

2. A E. Seidlová  31  16 15 

2. B J. Bočková  30  15 15 

2. C Z. Absolonová  30  14 16 

3. A M. Březovská  28  13 15 

3. B H. Jägrová  28  14 14 

3. C M. Kremerová  29  12 17 

4. A M. Švidrnoch  28  16 12 

4. B Z. Kozák  28  15 13 

4. C R. Mojková  27  15 12 

5. A V. Zemanová  31  21 16 

5. B V. Očenášek  35  17 17 

6. A D. Tielová  38  19 19 

6. B R. Šimečková  38  19 19 

7. A H. Drozdová  39  20 19 

7. B J. Labuda  39  20 19 

8. A K. Huber  39  19 17 

8. B L. Neuwirthová  35  19 16 

 

Učitelé bez třídnictví – I. Heinzová, A. Návratová, V. Güntherová, P. Karas, S. Halfar. Správní 

zaměstnanci 7. Družina – V. Kolarčíková, B. Jurášková, I. Barancová.  

 

Přehled klasifikace – vybrané předměty a celkem 

třída JČ JR D ON Z M Po F CH TV celkem 

1. – 4. 2,08     1,91    1,29 1,68 



5. -8. 2,52 2,4 2,39 1,78 2,38 2,51 2,36 2,39 2,51 1,4 2,04 

1. -8. 2,3 2,4 2,39 1,78 2,38 2,21 2,36 2,39 2,51 1,34 1,86 

 

268) 

Přehled prospěchu 

ročník  počet žáků prospělo     neprospělo 

    s vyzn.  velmi dobře prospělo 

1. – 4.  341      338 (99,12%) 3 (0,88%) 

5. - 8.  297  70 (23,56%) 75 (25,25%) 152 (51,17%) 

1. – 8.   638  70 (20,97%) 75 (11,75%) 490 (98,60%) 3 (0,40%) 

 

Chování – třídní důtka 11x, ředitelská důtka 9x, 2 stupeň chování 4x, pochvaly 15x, knižní odměna 

63x. Dojíždělo 51 žáků z Borové. Školní jídelna 383 žáků (60,04%). PO SSM 503 žáků (78,84%). 20 

kroužků a oddílů, nejlepší šachový, požárnický, letecko-modelářský.  

 

Významné a zajímavé akce pionýrské skupiny – sběr surovin, drakiáda, oslavy politických a 

společenských událostí, exkurze kasárna, Dukelský závod BZ (120 pionýrů), soutěž Partyzánský 

samopal – 2. a 3. místo v okrese.  

 

Jak se umístili vycházející žáci v životě.  

školy    SOU 

gymnázium Opava 2  4leté učební obory 1 

gymnázium Hlučín 10  3leté učební obory 45 

SEŠ Opava 2    2,5leté obory 1 

SZŠ Opava 2   celkem 47, z toho 17 dívek 

SZeŠ Opava 4 

SPŠ Strojní Opava 4 

celkem 24, z toho 15 dívek 

 

269) 

Ve školní družině byly tři oddělení, do kterých bylo zapsáno 89 dětí. Všechny úkoly dané plánem 

výchovně vzdělávací práce byly splněny.  

 

V průběhu roku žáci školy plnili program v akci „Mládež a kultura“, kde kromě návštěvy kulturních 

představení vlastní činností pěveckého kroužku zabezpečili 14 vystoupení většinou pro žáky školy u 



příležitosti významných výročí a oslav, jichž se vždy účastnili. Bylo provedeno 7 exkurzí, každá třída 

měla školní výlet. Zdravotní stav žáků dobrý, infekční onemocnění nebylo.  

 

Absence omluveno hodin 1. -4. ročník 5. -8. ročník 

  30 842   12 788  18 104 

 

V průběhu prázdnin bylo 5 pavilónů školy vymalováno, byl proveden rozvod televize a rozhlasového 

signálu do všech tříd. V pracovně F-Ch byl připraven rozvod video programu, což svědčí o tom, že i 

našim žákům se dostane prostředků moderní výuky.  

 

270) 

MŠ. Systém výchovy a výuky v mateřských školách připravuje děti na přechod z raného, 

bezstarostného dětství do světa, i když zpočátku malých, ale přece jen určitých povinností a starostí, 

které vznikají se zahájením pravidelné školní docházky. Jestliže dnes podle mého názoru již nikdo 

nepopírá nutnost bezprostředního styku matky s dítětem v nejranějším dětství pro správný citový 

vývoj dítěte a umísťování dětí do tří let v jeslích se jeví jako nepříliš šťastné, tak na druhé straně je 

účast v MŠ výrazně kladno stránkou v procesu adaptace dítěte při vstupu do školního procesu. MŠ 

v Bolaticích je ve správě závodu 07 Juta Bolatice. Ke konci roku 1987 na ní působilo 10 pedagogických 

pracovníků a 8 správních zaměstnanců, kteří zajišťovali chod pěti oddělení.  

 

271) 

Ředitelka s. Barová odešla do důchodu a od 1. září pracovala MŠ pod vedením s. Ludmily Bočkové. 

V rámci výchovně vzdělávacích programů MŠ zabezpečila řadu kulturních programů – VŘSR, MDŽ 

v obci a Jutě, okresní soutěž Zlatá snítka (1. místo), pěvecký sbor Skřivánek reprezentoval okres 

Opava. Od září byl vydáván pro rodiče zpravodaj MŠ a byl založen folklorní soubor Hlučínek.  

 

Veřejně prospěšná činnost – údržba okolí školky, přispívání do tisku Opavska, výsadba květin, 

propagační výzdoba. Byla rovněž navázána družba s MŠ Juta Dvůr Králové. Co více dodat? Činnost 

díky osobě ředitelky Bočkové opravdu bohatá.  

 

Mateřská škola na osadě Borová měla celkem 24 žáčků, o které se staraly 2 pracovnice – učitelky a 2 

správní zaměstnanci. Ředitelka s. Porubová.  



272) 

Hmotnou stránku zabezpečovalo JZD Budovatel, po odborné stránce byla MŠ řízena ONV Opava 

odborem školství. MŠ zabezpečovala kulturní vystoupení na školních akcích pro rodiče (MDD, MDŽ, 

Radostné odpoledne) i pro veřejnost na veřejných schůzích a schůzích SPO a ČSŽ. Spolupráce se dařila 

jak se SRPŠ, tak i s veřejností. Materiální zabezpečení i správu budovy zabezpečovalo JZD na velmi 

dobré úrovni.  

 

V závěru této kapitoly je snad dobré připomenout, že řada našich spoluobčanů působí ve funkci 

pedagogických pracovníků mimo obec na školách všech typů počínaje VŠ a konče MŠ a tuto práci 

vykonávají odpovědně a na vysoké úrovni.  

 

273) 

Národní fronta. Činnost organizací sdružených v NF byla řízena Místním výborem Národní fronty. 

Plány činnosti, dle kterých se odvíjela činnost jednotlivých organizací, byly koordinovány zejména 

v oblastech masově-politické, kulturně-výchovné a zájmové práce „Jednotným plánem kulturně 

výchovné činnosti“. Ve spolupráci s MNV směřovala činnost organizací k zabezpečení úkolů v oblasti 

jak investičních, tak i neinvestičních akcí „Z“, zejména formou brigádnické výpomoci. V rámci svých 

finančních zdrojů byl vykonán velký kus práce při údržbě objektů jednotlivých společenských 

organizací.  

 

Svaz požární ochrany v Bolaticích zaměřil svou činnost především na preventivní působení před 

ničivými vlivy požárů, výbuchů, živelných pohrom, na majetku ve společenských i soukromých 

vlastnictvích, na zdraví a životech lidí.  

 

274) 

Členská základna čítala 194 členů, z toho 168 mužů a 26 žen, dále pracuje 16 mladých požárníků v PO 

SSM pod vedením s. Lasáka a s. Slivky. Je škoda, že oddíl po prázdninách zaznamenal úbytek členů.  

Předsedou byl A. Slivka, velitelem ZO SPO a velitelem zásahového družstva s. Dorušák Jan. V rámci 

prevence bylo provedeno 700 prohlídek v RD, 24 prohlídek v objektech organizací, 2 přednášky 

k mládeži ve škole, relace v místním rozhlase, přednášky na veřejných schůzích. V rámci výcviku 

zásahového družstva se družstvo účastnilo soutěží v okrese i mimo, kde dosahovalo průměrných 

výsledků (2. až 5. místo), aktivně zasahovalo při likvidačních pracích po záplavách dne 27. 6. 1987. 

Dobrá činnost organizace byla oceněna putovní standartou za 1. místo v okrese. 



275) 

Při údržbě požární zbrojnice (oprava omítky, izolace, malování) a požární techniky bylo odpracováno 

270 brigádnických hodin, při plnění volebního programu 210 hodin, při pomoci zemědělství 120 

hodin. Na úseku kulturně-výchovné práce bylo uskutečněno několik kulturních akcí (plesy, MDŽ, 

soutěž požárnických družstev). Požární zbrojnice, kterou ZO udržuje, poskytla služby i dalším složkám 

NF, JKS, MNV i široké veřejnosti za účelem konání různých společenských i soukromých událostí.  

Svaz požární ochrany na Borové měl při provádění své činnosti stejné hlavní cíle a prostředky, kterých 

k jejich dosažení používal.  

 

V oblasti prevence bylo provedeno 154 kontrol v RD, 3 prohlídky u organizací. Na úseku brigádnické 

činnosti bylo odpracováno 361 hodin při údržbě techniky, výzbroje a výstroje, 763 při údržbě požární 

zbrojnice (bylo provedeno vymalování, nátěry okapů, elektroinstalace kotelny, instalace ústředního 

topení, vyzdění komínu, omítnutí kotelny a další drobné práce), 60 hodin při úklidu slámy, usušeno 

52 q sena pro JZD.  

 

276) 

Kritické zhodnocení činnosti za rok 1987 na výroční schůzi odhalilo některé nedostatky v činnosti 

zejména v oblasti výcviku požárního družstva, jehož velitelem byl s. Fus Jiří, a které se minimálně 

zapojilo do soutěžní činnosti a nezískalo žádné umístění, což je v rozporu s tradicí SPO na Borové, 

která právě v roce 1987 oslavila 60 let svého trvání. Práce na úseku kulturně výchovném včetně 

spolupráce s ostatními složkami NF a s MNV lze hodnotit kladně.  

 

Je nutno připomenout, že požární zbrojnice na Borové sloužila i veřejným účelům (plesy, schůze, 

svatby, jubilea, výročí, výstavy). Výbor organizace pracoval v počtu 18 členů, předsedou byl s. 

Hluchník Günter.  

 

277) 

Český červený kříž měl ve své členské základně registrováno celkem 253 členů, z toho 65 mužů. 

Činnost byla řízena výborem, který se scházel 1x měsíčně.  

 

Členové organizace zajišťovali hlídky první pomoci při různých veřejných akcích, sportovních 

soutěžích PO SSM, aktivně se zapojili do sběru léčivých bylin (48 kg), sběru druhotných surovin (více 

než 4 400 kg), pomohli při zemědělských pracích, kde odpracovali 896 hodin, při akcích „Z“ 230 hodin 

a při ochraně a zkrášlování životního prostředí 2 903 hodin. Zejména díky MUDr. J. Andreasovi byla 

poskytována první pomoc i po pracovní době. Propagací a osvětou bylo získáno 37 dárců krve. 



Vzhledem k široké základně a k výsledkům dosahovaným na tomto poli v minulosti a dále rovněž 

k počtu obyvatel Bolatic usuzuji, že nám zde zůstala určitá rezerva. Byla zajišťována rovněž 

pečovatelská služba třemi členkami. Předsedkyní byla s. Blahetková.  

 

278) 

Český zahrádkářský svaz pracoval v roce 1987 s členskou základnou 165 zahrádkářů, předsedou byl s. 

Kupka Karel. V rámci své odborně zaměřené náplni práce zorganizovali 2 odborné přednášky, výstavu 

ovoce, zeleniny, kaktusů a bonsají (2. – 5. 10), aktivní účast některých členů na výstavkách v Opavě a 

v Ostravě, tematicky zájezd do Prahy a okolí. Jako tradičně se organizace podílela na kulturním a 

společenském životě v obci organizací karnevalů. Pro občany zabezpečovali moštování, čímž přispívali 

k rozšiřování služeb poskytovaným obyvatelstvu, takže je možno konstatovat, že v roce 30. založení 

ZO svazu v Bolaticích naplňovala organizace úlohu a postavení, které její v rámci působnosti NF 

vymezeno.  

 

279) 

Český svaz žen pracoval v roce 1987 na širokém poli zájmů a činností pod vedením předsedkyně s. 

Jochimové. V oblasti zájmové a možno říci i vzdělávací byly pod patronací ČSŽ otevřeny dva kurzy šití 

pro začátečníky i pokročilé, probíhalo pod vedením s. Zajíčkové Hany cvičení žen, byly provedeny 

jednorázové akce v aranžování květin s odborným výkladem, závod pro ženy v běhu na lyžích. 

V kulturní činnosti uspořádaly členky společenské večírky, zájezd do divadla J. Myrona v Ostravě, ve 

spolupráci s knihovnou pásmo k výročí hlučínské spisovatelky Ludmily Hořké a pásmo k měsíci SČSP. 

Členka organizace Krista Adamcová postoupila po vítězství v okresním kole recitační soutěže do 

krajského kola. Pro širokou veřejnost proběhla burza dětského oblečení a sportovních potřeb, která 

se setkala s velmi dobrým ohlasem. Členky organizace se podílely i na pěkném vzhledu naší obce a 

prováděly čištění chodníků v okolí NS a zastávky ČSAD, 99 brigádnických hodin rovněž odpracovaly 

v lesní školce a podílely se na sběru odpadových surovin. Za to vše jim právem patří dík. 

 

280) 

Český svaz žen na Borové byl založen před dvěma lety. Předsedkyni vykonávala s. Bočková Jiřina, 

učitelka ZŠ v Bolaticích. Bohatá činnost zejména na úseku kulturně výchovném (pořádaní karnevalů, 

besedy pro ženy, soutěže pro děti – Rozloučení s prázdninami) byla korunována velkým úspěchem 

pořadu „Dva z jedné vesnice“, ve kterém účinkovali zaměstnanci Juty a JZD Budovatel. Účastí na 

úklidu komunikací, požární zbrojnice a pomoci v lesním hospodářství se členky přičinily o zkrášlení 

obce a zlepšení životního prostředí. I přes krátkou dobu trvání organizace lze hodnotit její činnost 

jako přínos pro dění v obci.  



281) 

Svaz pro spolupráci s armádou plnil své hlavní poslání – zabezpečování a zvyšování branné 

připravenosti obyvatelstva k případné obraně socialistického státu rozvíjením činnosti v několika 

kroužcích či klubech – kynologický, střelecký, plastikové modelářství, radioamatérský, klub Hi-Fi, klub 

MBS Maracana. Výsledkem činnosti bylo uspořádání střeleckých soutěží, ukázky výcviku psů, 

uspořádaní sportovních soutěží včetně DZBZ. Pozitivní úlohu spatřuji rovněž v tom, že díky 

usměrňování zejména pořádaných soutěží a akcí se daří zapojovat do akcí mladé lidi – nečleny a 

vhodným směrem naplňovat jejich volný čas. Organizace čítala 115 členů, z toho 82 členů bylo 

mladších 35 let. Předsedou byl s. Milan Zapletal.  

 

282) 

ZO chovatelů poštovních holubů i přes tu skutečnost, že je co se týče počtu členů (19) organizací 

malou, dosáhla při své činnosti řady výborných výsledků, jejichž uvedení má pak své místo.  

 

Zúčastnili se řady závodů (Písek, Aš, Oravita, Osende) a umístili v rámci OVS Opava, přičemž 

v jednotlivcích se Karel Konečný umístil na 1. místě a Pavel Florián na 8. místě. Na celostátní výstavu 

v Olomouci postoupily standardní holubice Karla Konečného a nejvýkonnější holubice OVS Opava 

Pavla Floriána. Do další sezóny „Letu zdar“ dalším úspěchům.  

 

Dále v naší obci působily tyto společenské organizace. Svaz československo-sovětského přátelství, 

jehož předsedou byl s. Gerhard Šoltys, ve své činnosti se zaměřil na seznamování naší veřejnosti  

s politickým, hospodářským, kulturním i sportovním děním v SSSR, k čemuž využil veřejných schůzí, 

relací v MR, propagační skříňky. Občané se hlavně zajímali o změny, které probíhají v celé společnosti 

našich přátel.  

 

283) 

Český svaz včelařů se ve své činnosti zabýval ochranou, rozšiřováním včelstev, výrobou medu, 

přistavováním včelstev k porostům zemědělských plodin – zejména řepka, hořčice, bob a jetel (více 

než 560 včelstev). Předsedou byl s. Adolf Vitásek.  

 

Český svaz invalidů v čele s předsedou. Ratajem čítal na 30 členů a zabýval se především 

problematikou sociálního charakteru, nestál ovšem mimo společenské dění a v rámci svých možností 

se zapojil do veřejně prospěšné práce. V organizaci rovněž působili členové z Chuchelné a Kobeřic.  



Myslivecké sdružení JZD Budovatel svou užitečnou prací a brigádnickou činností na výměře honitby 

2 691 ha, bažantnice 803 ha, v prostoru Křeménky rybník Pěchyně v Dolním Benešově se snažil 

zmírnit negativní dopady civilizace zejména na stavy zvěře a porušování přirozené rovnováhy.  

 

284) 

Vlastní lov byl právě následkem těchto vlivů usměrňován z důvodu nízkých stavů (zajíců, bažantí 

kohouti). Předsedou byl s. Kašing Jaromír.  

 

Organizace SSM pracovaly na vesnici v počtu tří a byly to vesnická organizace a svazácká organizace 

v n. p. Juta a v JZD Budovatel.  

 

Činnost svazáckých organizací u hospodářských organizací byla podřízena spolupráci s vedením 

organizací na splnění hospodářských úkolů, činnost vesnické organizace se potýká s problémem 

organizovanosti mladých lidí zejména na školách a učilištích a nepodařilo se najít vhodné prostředky 

k zapojení těchto svazáků do činnosti jako neregistrovaných členů. Činnost byla zaměřena především 

do oblasti sportovní a kulturní, rezervy zůstávají především v oblasti společensko-prospěšné práce. 

Chybí i spolupráce mezi jednotlivými organizacemi, což by měl být jeden z bodů k rozvíjení další 

činnosti.  

 

285) 

Kultura. Hlavní úkoly kulturně výchovné činnosti v obci byly vypracovány v „Jednotném plánu 

kulturně výchovné, tělovýchovné a zájmové činnosti na rok 1987“. Hlavním nositelem a garantem 

kulturní činnosti bylo JKS. Kulturně výchovná činnost byla zaměřena do několika následujících oblastí. 

Kulturně výchovná a politicko-agitační činnost využívala hojně místního rozhlasu (celkem 148 

k významným politickým událostem, výročím a dle potřeb), propagačních skříněk, u kterých došlo 

k částečnému zlepšení jejich úrovně po přemístění k nákupnímu středisku (nejlépe hodnocena 

skříňka „Svazu ochránců přírody“) a spolupráce se ZŠ a SPOZ při zajišťování relací.  

 

286) 

V oblasti mimoškolní výchovy a vzdělání byly uskutečněny vzdělávací cykly v oblastech zdravotnictví, 

vzdělávání pro mládež, výchovy k manželství, dále jednotlivé akce v rámci výchovy proti negativním 

jevům, v rámci spolupráce s organizacemi NF besedy a přednášky pro ženy (vázání květin, účesy) a 

besedy související s činností jednotlivých organizací.  



V oblasti zájmové činnosti působil mládežnický dechový soubor, hudební skupina Capitol, taneční 

soubor JKS (obnovená činnost v roce 1987), které bylo možno shlédnout při akcích pořádaných JKS i 

ostatními složkami NF v naší obci i okolí.  

 

Společenská zábava a kulturní akce se orientovala na organizace karnevalů a společenských večírků, 

ve spolupráci s SSM uspořádání zábavných večerů pro mládež, soutěžních odpolední pro děti v rámci 

kulturního léta, zájezdů na filmová představení (spolupráce s kulturní komisí JZD), organizací 

klubových večerů a „Hovorů s mládeží“.  

 

287) 

Místní knihovna je prostřednictvím poskytování svých služeb nositelem jedné z forem kulturního 

vzdělávání široké veřejnosti a lehce dostupnou formou kulturního vyžití.  

 

V oblasti kulturně výchovné práce bylo provedeno celkem 68 akcí zaměřených na kulturní, politická a 

další významná výročí roku, z toho 22 knihovnických lekcí pro ZŠ Bolatice, 7 pro jiné ZŠ. Dále besedy o 

knize se spisovatelkou Eliškou Horelovou, o Ludmile Hořké, zahájen cyklus k estetické výchově dětí 

„Malíři dětem“. Bylo instalováno 38 tematických výstav knih a 16 nástěnek.  

J 

edním z ukazatelů dobré práce vedoucí knihovny s. Růženy Řehořové bylo 1. Místo v soutěži „Každý 

žák čtenářem knihovny“, do které se knihovna se ZŠ zapojila.  

 

Stav knižního fondu k 31. 12. 1987 – 13 649 knih. Počet odebíraných druhů časopisů 51 (4 705 

výpůjček). Dobrá práce s e projevila i v širší účasti veřejnosti: 

 

288) 

       1986  1987 

Průměrný počet výpůjček na 1 obyvatele  9,12  9,93 

Průměrný počet výpůjček na 1 čtenáře   32,25  39,7 

% čtenářů z počtu obyvatel    28,2  28,9 

% výpůjček naučné literatury    33,0  35,0 

       Plán  skutečnost 

Počet výpůjček      35 400  38 619 

Počet čtenářů      1 046  1 122 



Z výše uvedeného je zřejmé, že došlo k dalšímu rozšíření účasti obyvatel v této formě kulturního 

obohacování osobnosti, což určitou měrou přispělo i k snížení dopadu neprovozování jediného 

kulturního zařízení v obci. Tato okolnost nutí naše občany za běžnou kulturou dojíždět do okolních 

obcí a měst (kina, divadla, taneční zábavy).  

 

289) 

Sport. Místním garantem a nositelem sportovní činnosti v obci byla tělovýchovná organizace TJ Sokol 

Bolatice, která počtem svých členů byla největší organizací NF. Z tohoto pohledu se zdá, že se 

sportovním duchem a zapojování do sportovní činnosti našich občanů je vše v pořádku. Ovšem při 

bližším pohledu na členskou základnu zjišťujeme, že většinu tvoří členové po aktivní činnosti a že 

zejména u mládeže nebude v oblasti zapojení do sportovní činnosti jako jednoho z nejlepších 

prostředků využití volného času vše na požadované nebo spíše na žádané úrovni. Proto má zde své 

místo i roli činnost komise pro mládež a tělesnou výchovu.  

 

290) 

Svým počtem více než 390 členů má organizace ČSTV TJ Sokol Bolatice své významné místo i v plnění 

úkolů v rámci NF a účastí na zabezpečování úkolů volebního programu, zejména akcí prováděných 

v akci „Z“.  

 

V roce 1987 vyvíjely činnost následující oddíly: fotbalový (předseda Jiří Burian), turistický (vedoucí s. 

Věra Bortlíková), stolního tenisu (vedoucí s. Vavřínek Rudolf), odbíjené (s. Zajíček Josef), šachový (s. 

Stareček Josef).  

 

Fotbalové oddíly dosáhly v jarní části následujících umístění: A mužstvo mužů 2. místo, B mužstvo 

mužů 11. místo (KS II. třídy resp. okresní soutěž), dorost 12. místo v KS, družstvo žáků 2. a 10. místo. 

Mužstvo dorostu sestoupilo do okresní soutěže. Po podzimní části byla mužstva v uvedených 

soutěžích na 8. místě u družstva mužů, na 4. místě dorost, žáci A na 6. místě a žáci B na 10. místě. 

Kromě pravidelných soutěží uspořádal oddíl v červenci sportovní slavnost za účasti 

 

291) 

16 družstev a následné přátelské utkání s výběrem Opavska a dorostem Baníku Ostrava (0:0, 1:4), 

dále pořádal večerní karnevaly, činný byl i v oblasti společensko-prospěšných akcí – odpracováno 80 

hodin na stavbě kulturního zařízení, při žňových pracích 221 hodin, další hodiny při údržbě 

sportovního zařízení – celkem 928 brigádnických hodin.  



Turistický oddíl lze označit za velmi aktivní, který se zúčastňoval akcí od místních po okresní, krajské 

až po celostátní charakter. Z činnosti je dobré připomenout pravidelné běhy pro zdraví i pro širokou 

veřejnost, tradiční „Běh a pochod osvobození“, pořádání karnevalů, zájezdů na hory s možnosti účastí 

veřejnosti apod. Činnost bohatá, která nezapomíná na zapojení veřejnosti do masového sportování. 

Oddíl stolního tenisu měl tři oddíly, s účastí A družstva v KS, trénoval v tělocvičně ZŠ.  

 

292) 

Komise pro mládež a tělesnou výchovu řídila a organizovala sportovní a tělovýchovnou činnost v obci 

v nedílné spolupráci se složkami NF (zejména s TJ Sokol), školou i závody tak, aby svou činností 

zabezpečila hlavní poslání, které je předurčeno a o kterém již byla na předešlých stránkách řeč. 

Jestliže dnes mluvíme v tisku, v televizi (a nejen tam) o negativních jevech v chování mládeže 

v souvislosti s nenaplněným volným časem, tak právě to, jak se nám podaří zapojit mládež do 

aktivních forem vyžití je jedním ze způsobů, které mohou přinést na tomto poli zlepšení. Vzhledem 

k tomu, že vyžití na poli kulturním nemohlo být plně uspokojeno, úloha práce komise ještě vyrostla. 

Byly uspořádány tradiční turnaje v odbíjené, stolním tenisu, malé kopané, turistické a branné závody, 

které přitáhly na sportoviště kolektivy složek NF; jednotlivce, kteří trvale nesportují, což je určitě 

kladný moment, na kterém je nutno dále stavět.  

 

293) 

Tradiční byla i spolupráce s organizacemi NF, výsledkem čehož byly akce těšící se mimořádné 

popularitě, např. cvičení pro ženy ve spolupráci s ČSŽ.  

 

Za jeden z prostředků ke zvýšení popularity aktivního a pravidelného sportování lze samozřejmě 

označit dostatečnou sportovně materiální základnu, k jejímuž obohacení by měla přispět i budovaná 

běžecká dráha v areálu ZŠ, škodou by rovněž bylo nevyužití popularity spartakiády, s jejíž přípravou se 

začíná. Pokud jsem se zmínil o sportovní materiální základně, tak na závěr této kapitoly jeden 

nepříjemný poznatek – pokračuje usychání topolů kolem hřiště TJ.  

 

294) 

Péče o obyvatele. Součástí komplexní péče o obyvatelstvo je široké spektrum služeb zajišťovaných 

k tomu zvláště vytvořenými organizacemi, jako jsou Drobné provozovny MH, existence dobře 

fungující obchodní sítě, poštovního úřadu, PNS, zajištění poskytování zdravotní péče, ale také řešené 

různorodého okruhu problémů v běžné každodenní činnosti MNV, jeho komisí, SPOZ. 



295, 296) 

Služby obyvatelstvu byly zajišťovány zejména prostřednictvím DPMH, které se navíc podílely na 

zabezpečování úkolů MNV v akci „Z“, na úseku údržby a obnovy zařízení MNV. V roce 1978 DP 

zajišťovaly služby občanům na ZO provozovnách a v 16 profesích. Byl zabezpečen popelářský vůz na 

odvoz popelu a pevných domovních odpadů, což znamená nejen zvýšení úrovně poskytovaných 

služeb, ale také i předpoklad k omezení vzniku černých skládek. Některé služby byly ztrátové ku 

prospěchu občanů či z důvodu renovace zařízení a oprav.  

 

V přehledu uvádím provozy DP. 

Provoz – činnost   hospodářský výsledek 

     Zisk   ztráta 

Pohřební služba   2 243,- 

Autodoprava       57 281,- 

Výstavba    111 575,- 

Zámečnictví    106 104,- 

Koupaliště-sauna      52 435,- 

Hrobnictví       5 507,- 

Štěrkovna-bagr    54 671,- 

Holičství    15 117,- 

Pohostinství    160 172,- 

Koupaliště-bufet   24 224,- 

Sklenářství    7 149,- 

Propan-butan    4 927,- 

Kotelna MNV    5 373,- 

Elektropráce    34 212,- 

Stolařství    69 550,- 

Krejčovství       5 218,- 

Úklidová služba    7 501,- 

Kotelna ZŠ    3 228,- 

Svoz PDO       65 705,- 

Celkem     606 475,-  392 566,- 

Zisk činil    213 909,- 

DPMH odvedly MNV 100 000 Kčs, do FKSP 19 089 Kčs. Z důvodu nepříznivého počasí bylo koupaliště 

otevřeno pouze 27 dnů, tržba činila 38 292,- a návštěvnost byla 22 727 občanů.  



297) 

Tržby z provozu sauny při návštěvnosti 4 020 občanů činily 24 124 Kčs. Ve druhém čtvrtletí došlo 

k výměně personálu v pohostinství, zvýšil se počet pracovníků ze tří na čtyři. Pro rozšíření služeb byli 

přijati dva instalatéři. Vedoucím DPMH byl s. Vitásek.  

 

Další doplňkové služby zajišťovaly následující organizace. Silesia Opava – opravna obuvi, elektrických 

spotřebičů, jako sběrna fungující v prostorách stavebnin na ulici Opavská. Květena Opava zajišťovala 

prodej květin, řezaných květin, věnců, semen a hnojiv. Vedoucí s. Mikulčáková Magda. Čistírna 

Opavan Opava zajišťovala praní, čištění, barvení oděvů, prádla, peří. Vedoucí s. Dudová Anna.  

 

298) 

Poštovní novinový stánek prodej časopisů, novin s ročním obratem téměř 250 000,-. Vedoucí s. 

Bravanská Anna, která navíc zajišťovala i předprodej časových jízdenek ČSAD a jízdenek DPMO. 

Uhelné sklady umístěné na nádraží ČSD Bolatice zásobovaly kromě naší obce ještě dalších 10 obcí. 

Největší objem z druhů zásobovaného paliva představují uhelné kaly – 75% z celkového množství. 

Vedoucí byla A. Sněhotová. Česká státní spořitelna zajišťovala služby na poli finančním formou vedení 

vkladů, zabezpečování výběru hotovosti z vedených vkladních knížek, poskytováním půjček, které 

byly poskytnuty v roce 1987 v následujícím rozsahu: 

 

Doplňkové a účelové – 29 274 000,- 

Hotovostní – 57  499 000,- 

Novomanželské – 80  1 889 000,- 

Vedoucí s. Musiolová Anna.  

 

299) 

Poštovní úřad ve své činnosti zabezpečoval podání 

4 170 doporučených zásilek  1 590 balíků   463 telegramů 

43 cenovek    14 238 sázenek 

Dodání 

7 139 doporučených zásilek  3 512 balíků a cenovek 

1 802 cenných psaní   979 telegramů 

Dále přijal 20 861 peněžních poukázek a vyplatil 6 892 poukázek, měsíčně 770 důchodů (1 030 000,-), 

vybíral 13 900x inkaso (elektřina). Měsíční obrat činil průměrně 9 775 281 Kčs.  



Denně dodáváno novin 

RP – 232 ZN – 69   MF – 100 Čs. sport - 20 

NS – 390 LD – 3  Práce - 70 

 

Časopisy: ABC (49), Elektronika (3), Hospodářské noviny (19), Hlas revoluce (6), Chovatel (19), 

Katolické noviny (109), Mateřídouška (63), MS (38), Nové Opavsko (84), Vlasta (130), Tribuna (23), 

Tvorba (8), Týdeník aktualit (19), ČST (140), Léčitelské noviny (21) atd. Celkem dodáno měsíčně29 000 

ks časopisů. Vedoucí s. Beková E.  

 

300, 301) 

Obchod byl zabezpečován prostřednictvím prodejní sítě Jednoty, spotřebního družstva Opava, která 

měl v provozu 11 prodejen včetně pohostinství. I přes tento počet je zátěž na centrální prodejnu – 

nákupní středisko – zejména potraviny značná a ve špičkových obdobích neúnosná. O výše uvedené 

zátěži svědčí i následující přehled.  

 

Sortiment vedoucí   plán v tisících skutečnost 

Potraviny Musiolová  15 054,- 14 527,- 

Maso  Ritzka   6 882,-  6 708,- 

Průmysl Volný   13 725,- 14 025,- 

Stavebniny Březovský  1 981,-  1 843,- 

Potraviny Gvoždíková  1 160,-  1 156,- 

Zelenina Miketová  1 334,-  1 331,- 

Borová  Petřeková  3 384,-  3 352,- 

Pohostinství Kalinovská  802,-  847,- 

Pohostinství Vltavská  797,-  919,- 

Pohostinství Holešová  410,-  436,- 

Občerstvení Šoltysová  528,-  543,- 

Celkem     46 057,- 45 687,- 

 

O kvalitě zásobování byla řeč již dříve, stejně jako o snaze vyloučit z prodeje alkoholické nápoje a 

zákazu kouření v prodejně občerstvení.  

 

302) 

Další oblastí péče o občana jako je zdravotnictví, doprava, byly již částečně komentovány v textu 

dříve. Zdravotní péče je poskytována prostřednictvím OÚNZ Opava ve zdravotním středisku, ve 



kterém působí obvodní lékař (místo MUDr. Kavana nastoupil MUDR. Lebeda), dětský lékař (MUDR. 

Pastrňák), zubní (MUDr. Andreas) a 1x týdně ženský (MUDr. Stašek). Nedostatečná se jeví kapacita 

zejména v počtu zubního lékaře, ale o tom již bylo psáno. Pozitivem je vedení příručních lékáren na 

středisku ošetřujícími lékaři.  

 

Doprava není na požadované úrovni zejména ve směru na Opavu u linek ČSAD, které kapacitně 

nestačí, což přináší zejména v zimním období řadu problémů včetně pozdních příjezdů do 

zaměstnání. Větší využití spojení ČSD se i přes zajišťování dopravy na vlakové nádraží neosvědčilo a 

podle mého názoru taková forma řešení problému nebyla ta pravá. Pro zvládnutí situace došlo 

nakonec k nasazení posilových spojů na přechodnou dobu.  

 

Závěrem lze shrnout, že jsme vytvořili opět o nějaký kus dále, ale problémy ještě jsou… 

 

303) 

Počasí. Pokud chceme hodnotit počasí roku 1987, musíme vyjít ze základních momentů, které měly 

vliv na celkový ráz.  

 

Počátek ledna chladný s teplotami ráno až -15°C, s odpoledními teplotami -8°C, sněžení, zůstala 

sněhová pokrývka. 8. 1. ranní teplota -22°C, odpoledne -10°C, 11. 1. závěje, náledí. Do konce ledna 

ranní teploty v rozmezí -4°C až -12°C, odpolední k 0°C. Únor – do 10. 2. ranní teploty -12 až -3°C, 

odpolední až +4°C, některé dny déšť se sněhem. Od 11. 2. oteplení (+10°C), tání, druhá polovina 

ochlazení (-8°C). Březen první polovina studená (-13°C), slabá sněhová pokrývka, přes den slunečno, 

druhá polovina oteplení nad 10°C, déšť. Duben počátek chladný, sníh s deštěm, pak oteplení, 9. 4. až 

+20°C, přílet čápů.  

 

304) 

Druhá dekáda ochlazení na +4°C ráno, odpoledne 8°C, konec dubna oteplení na 20°C, úhrn srážek 

průměrný. Květen začal teple, 1. a 2. 5. až 25°C, 3. 5. bouřka, následuje ochlazení na ráno 4°C, 

odpoledne 15°C. Přechody front, studený vítr. Druhá polovina chladná, zataženo, občas déšť. Konec 

měsíce oteplení (21°C), srážky. 26. 5. se začíná jednotit řepa. Červen ráno 4 až 16°C, odpoledne až 

30°C, srážky, bouřky. 30. 6. koupání. Červenec teplý, odpolední teploty přes 30°C, chladná rána 

zřídka. Srpen – první a třetí týden chladno, déšť, až konec srpna 28 až 30°C. Září první polovina teplá 

(25°C), srážky, bouřky. 24. 9. ochlazení, přeháňky. Říjen oteplení od 10. do 27. 10., od 28. 10. chladno, 

déšť (ranní teploty až -3°C). Listopad počátek srážky, druhá polovina mrazíky, koncem měsíce 

oteplení na 7°C, maximálně 10°C. Prosinec na začátku ochlazení na -10°C až -12°C, sněžení, druhá 



polovina v rozmezí -5 až -10°C, oteplení přes den, déšť a náledí. 20. 12. déšť, mizí sněhová pokrývka, 

oteplení na +7°C, konec měsíce bez sněhu a teplo a jasno.  

 

Celkově lze zhodnotit průběh počasí jako průměrný, na zemědělské kultury ani moc dobrý, ani moc 

špatný. Studený počátek roku byl střídán jarem pozvolna, výrazně teplý byl v létě pouze červenec, 

vláha přišla prakticky v průběhu zemědělských prací. Relativně teplý podzim umožnil zemědělcům 

dlouhou činnost na poli.  

 

305) 

Závěr. Závěrem bych krátce zhodnotil rok 1987 z několika různých pohledů, proto vybírám jen ty 

nejpodstatnější.  

 

Rok 1987 znamenal pro všechny obyvatele nejen naší obce, ale celé planety zlom v řešení klíčové 

otázky budoucnosti lidstva, otázky zachování míru a odzbrojení, znamenal nový kvalitativní krok ve 

vztazích mezi USA a SSSR, mezi kapitalistickým a socialistickým táborem. 

 

Byl rovněž rokem hospodářských přeměn v SSSR i v naší ekonomice s výzvou na plnění závěrů XVII. 

sjezdu KSČ. Tyto problémy se nás však ať již přímo nebo nepřímo týkají v té nejzákladnější spojitosti 

s vnitřním trhem a budou i nadále dotýkat, protože úkoly, které stojí před naší společností, jsou 

náročné.  

 

306) 

Jaký byl rok 1987 pro nás, občany Bolatic, z hlediska dění v obci? Myslím si, že určitě dobrý. Stačí si 

projít, co bylo napsáno, a je zřejmé, že pro občana bylo uděláno hodně od drobností až po věci 

zásadní. Problémy samozřejmě budou vždy, ty přináší život sám, ale ty, o kterých se ví již nyní, ty se 

řeší nebo se v dohledné době řešit budou, např. rozšíření vodovodu atd. A myslím si, že pokud každý 

přiloží ruku k dílu stejně, jako to dělá při úpravách na svém domku a zahrádce, za což je mu obec 

vděčna, protože je stále krásnější, pak se sebevětší dílo udělá či problém vyřeší.  

Zapsal Luděk Krejčiřík, kronikář     Za MNV Šoltys 
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311) 

Politický a veřejný život, politické události. Při hodnocení událostí roku 1988 lze vystihnout několik 

rozhodujících momentů a rovin, které byly určující pro mezinárodní politické dění a výraznou měrou 

se promítaly rovněž do politického a hospodářského života naší země. 

 

Jestliže jsme hodnotili rok 1987 jako mezník v historii lidstva vzhledem k přijaté dohodě o likvidaci 

raket středního a kratšího doletu – první dohodě o likvidaci jaderných zbraní, můžeme s uspokojením 



po uplynutí dalšího roku konstatovat, že naděje vyplývající pro lidstvo z této smlouvy byla díky 

uvážlivému postupu obou garantů splněna.  

 

312) 

Rozhodnutím vlády SSSR stáhnout v souladu se smlouvou sovětské zbraně z jejich odpalovacích 

zařízení, včetně příslušných pomocných zařízení z území ČSSR a NDR a tak se stala ČSSR již v březnu 

zemí bez jaderných zbraní. Význam tohoto aktu pro naši zem není myslím třeba vysvětlovat.  

 

Na vlastní klasifikaci smlouvy po dobu návštěvy pana Reagana v Moskvě na přelomu května a června 

dochází k vlastní likvidaci raket na střediscích v SSSR a posléze i v USA, čemuž předcházelo stahování 

raket a střel.  

 

313) 

O tom, kdo je iniciátorem a hnacím motorem snah o odzbrojení a prosazení uzavření dohody o 

snížení počtu konvenčních zbraní, jimiž je Evropa doslova zasypána, jsme se mohli přesvědčit 

v prosinci, kdy nejvyšší sovětský představitel s. Gorbačov na půdě OSN vyhlásil jednoznačné snížení 

stavu ozbrojených sil v nejbližších dvou letech o 500 000 mužů a omezení objemu konvenčních 

zbraní, stažení 50 000 vojáků z ČSSR, MLR a NDR a 5 000 tanků. Myslím si, že všichni naši občané 

přivítali realizaci odzbrojovacích opatření s radostí a úlevou stejně jako fakt, že tento proces nebyl 

přerušen ani nástupem nové hlavy státu USA G. Bushem. Nová atmosféra a nová kvalita ve vztahu 

dvou nejsilnějších mocností světa měla samozřejmě i dopad na celkovou mezinárodně politickou 

situaci, což se projevilo např. v ukončení osmiletého konfliktu mezi Iránem a Irákem. Přetrvávají 

ovšem ještě další lokální konflikty.  

 

314) 

Dosažení pokroku v procesu uvolňování by nebylo možné dosáhnout bez zvýšené autority SSSR, která 

je dílem jak reálných a konstruktivních postojů a návrhů, tak procesem hlubokých společenských 

přeměn, kterými sovětská společnost prochází. I naše společnost se vydala cestou přestavby s cíle 

pozvednout úroveň naší ekonomiky. Řada podniků využívá působnost zákona o státním podniku a 

přechází na samofinancování. Nové podmínky si vynucují i potřeby nových řídících a vedoucích kádrů 

na všech stupních řízení. Rovněž naše vláda pracuje od října v novém složení a s novým předsedou s. 

Ladislavem Adamcem. Prohloubení demokratizace a rozšíření účasti pracujících na řízení a tvorbě 

rozhodujících právních norem se odrazilo v otevřené celospolečenské diskusi k navrhovaným 

zákonům, z nichž byl pro široké masy pracujících zřejmě nejdůležitějším nový zákoník práce. Také 



některé organizace v naší obci využily možnosti diskutovat a zaslaly své připomínky k návrhům 

zákonů.  

 

315) 

Pod záštitou demokracie vystoupily i některé protisocialisticky orientované skupiny, které ovšem 

nenalezly v naší veřejnosti toužící po klidu a míru podpory.  

 

Chci se zmínit ještě o jednom celospolečenském a dnes již plnou mírou celosvětovém problému – o 

chorobě AIDS. Selhání, respektive ztráta imunity, jak je tato nemoc u nás prezentována, se stala 

hrozbou lidstva 20. století a i přes tu skutečnost, že počet nakažených touto chorobou je u nás nízký 

v porovnání s jinými státy, je nutno mluvit o problému celospolečenském z důvodu jak přijatých 

opatření, tak i jejich dopadů. Je to důvod k zamyšlení každému jedinci o způsobu života jím 

vedeného.  

 

316) 

Jubilea. I v tomto roce jsme si připomenuli některá významná výročí od významu mezinárodního až 

po místní. Je otázkou, zda zde přiřadit „Nový rok“ či nikoli. Není to sice ani politické výročí nebo 

jubileum, ovšem vždy se od následujícího roku něco očekává v politické i ekonomické sféře a jistě i 

vše dobré a nejlepší při novoročních přáních svým nebližším, sousedům a známým zahrnuje i tuto 

oblast. Proto alespoň tato zmínka.  

 

Zřejmě nejvýznamnějším výročím uplynulého období bylo 40. výročí vítězství pracujícího lidu naší 

republiky nad buržoazií a nastolení spravedlivého společenského systému. Slavnostní výzdoba v obci, 

tematická úprava vývěsních skříněk společenských organizací, rozhlasové relace a konečně i zvuk 

továrních sirén nám připomenuly chvíle před čtyřiceti lety, kdy pracující lid v čele se s. Klementem 

Gottwaldem ukončil vítězně svůj boj za nastolení rovnoprávného společenského zřízení.  

 

317) 

Slavnostní relace ve školním rozhlasu ZŠ a podrobný výklad o událostech z února 1948 včetně 

průběhu událostí a významu pro další vývoj Československa i celého socialistického tábora přiblížily 

dětem tyto slavné historické dny.  

 

Jestliže jsme si loni pochvalovali nádherné počasí na 1. máje, tak to letošní bylo pravým opakem. 

Chladno, déšť a vítr ubraly na kráse i radosti a zredukovaly rovněž program, který byl připraven na 



hřišti TJ Sokol. Chtěl jsem jen uvést, co postačí k tomu, aby byly při stejně vynaložené námaze a 

organizátorském úsilí úplně jiné zážitky a atmosféra. V roce 1988 nám to tedy „vyšlo“. 

 

318) 

Prvomájový průvod, jeho největší část tvořili tradičně žáci, vedl klasickou cestou po ulicích Svobody, 

Hlučínská a Opavská na hřiště TJ Sokol, kde byl připraven bohatý kulturní a sportovní program. O 

pestrobarevnost průvodu se přičinili účastí a bohatou výzdobou pracující závodu Juta, JZD Budovatel 

Bolatice, členové složek NF a v hojném počtu občané.  

 

U příležitosti oslav 43. výročí osvobození Bolatic byl uspořádán „Běh a pochod osvobození“, 

k vítězství Rudé armády nad fašismem byla uspořádána a odvysílána ve spolupráci s JKS a ZŠ 

rozhlasová „Kytice květů“ našim osvoboditelům, pionýři uctili památku padlých položením kytice u 

pomníku padlých příslušníků 1. čs. tankového sboru.  

 

71. výročí VŘSR jsme oslavili opět lampionovým průvodem a řadou akcí u příležitosti MČSP.  

 

319) 

Činnost VO KSČ. V souvislosti s proměnami, kterými prochází naše společnost, roste úloha každé, byť 

lokální organizace KSČ. Proměny se týkají totiž nejen ekonomiky, ale rovněž i ideologické nástavby 

zahrnující jak vlastní ideologii a politiku, tak oblast kultury, školení apod.  

 

Možnost samostatného podnikání organizací a podniků; větší spolupráce i se změnami 

kapitalistického systému, změny probíhající v ostatních socialistických zemích spolu s demokratizací 

života přináší nové podmínky a klade náročnější požadavky na práci VO KSČ.  

 

Naše vesnická organizace se snažila zajistit kladené úkoly zejména zkvalitněním práce s lidmi, na 

důsledné osvětlování politiky strany, hospodářské orientace.  

 

320) 

Využitím veřejných schůzí, působením jednotlivých členů ve složkách NF, v orgánech a komisích NV 

se snažili podnítit iniciativu pracujících při diskusích k návrhům nových zákonů, při uskutečňování 

záměrů strany v celospolečenském i místním měřítku. Využitím masově politické práce formou 

propagačních skříněk, místního rozhlasu, veřejných schůzí a zasedání MNV byla prohlubována 

informovanost našich občanů o všech aktuálních událostech a práci VO. Nutnost zvýšení nároků na 

zabezpečování služeb v obci, hospodaření MNV, spolupráce hospodářských organizací s obcí 



znamenala pro práci organizace soustavný kritický přístup, vyřešené některých problémů i osobními 

projednáními s odpovědnými osobami, ale rovněž i kritický přístup k činnosti členů z vlastních řad 

prosazovaný vyhodnocováním stanovených konkrétních úkolů.  

 

321) 

Nezastupitelnou úlohu měla ve spolupráci s MNV, složkami NF a hospodářskými organizacemi při 

zajišťování oslav, výročí a masově politických akcí konaných při těchto příležitostech, jmenujme 

alespoň oslavy osvobození, 1. máj, VŘSR apod.  

 

Vzhledem k počtu a věkovému složení kmenové základy (k 31. 12. 1988) dále trvá úkol aktivizace 

registrovaných členů, což se projevilo i tím, že byli registrovaní členové přizváni do VO KSČ a byly jim 

zadány úkoly i v místě bydliště. Důraz v tomto byl položen zejména na nové členy a kandidáty strany. 

Závěrem lze konstatovat, že úkoly včetně těch, které vyplynuly ze zasedání ÚV KSČ v průběhu roku, 

byly plněny a zajišťovány.  

 

322) 

Činnost MNV. Nové podmínky, za nichž se odvíjela hospodářská činnost řady průmyslových 

organizací, představovala i určitý dopad do práce národních výborů. Požadovaná efektivnost 

hospodaření organizací vyvolala určitou opatrnost při sdružování finančních prostředků či 

poskytování jiné výpomoci při řešení náročných úkolů zabezpečovaných národním výborem.  

 

323) 

To, že úkoly našeho MNV byly v uplynulém roce opravdu mimořádně náročné jak na řídící a 

organizační práce, tak na oblast zabezpečování finančních prostředků, lze posoudit i z toho, jaké 

problémy a úkoly řešil. Dostavba a rekonstrukce kulturního zařízení, výstavba nového vodojemu, 

příprava výstavby nového hřbitova, řešení problematiky životního prostředí jsou sice hlavními, ale jen 

některými z nich. Zabezpečení těchto rozsáhlých akcí by nebylo i přes pravomoc, kterou disponuje NV 

a uplatňuje prostřednictvím komisí při NV, možné bez spolupráce s organizacemi hospodařícími 

v obci, složkami NF a bez podpory občanů. Spolupráce byla orientována do konkrétních 

problémových oblastí za účelem zajištění jak finanční výpomoci formou sdružení hospodářských 

prostředků, tak vlastní výpomoci zejména při akci na kulturním zařízení.  

 

I přes obecnou problematiku uvedenou v úvodu, kapitoly poplatnou i našim podmínkám, lze hodnotit 

spolupráce se závodem Juta i JZD Budovatel jako poměrně dobrou, což svědčí o dobré práci MNV, 

jeho autoritě a cílevědomému prosazování zájmů v obci.  



324) 

V uplynulém období došlo rovněž k některým významným změnám v obsazení funkcí MNV a jeho 

komisí. Tajemníkem se stal s. ing. Jiří Mlýnek, dosavadní tajemník s. ing. Rudolf Stavař nastoupil jako 

vedoucí pracovník v DPV při OV KSČ. Předsedou VLK při MNV se stal Karel Moravec, členem VLK s. 

Hříbek Karel, předsedou komise pro OVP se stal Karel Rataj a členem s. Stavař Rudolf. V platnost 

rovněž vešel novelizovaný zákon o NV (č. 115/88 Sb.), kterým se MNV rovněž řídil.  

 

Plenární zasedání byla svolávána pravidelně, přičemž ve II. pololetí bylo využito zákona č. 115/88 Sb., 

a zasedání pléna proběhlo 2x. I přes aktuálnost a vážnost problematiky, která byla projednávána, se 

jeví účast občanů na veřejných schůzích a PZ jako nedostačující.  

 

325) 

Je to rozhodně na škodu věci samé, protože projednávání takových otázek jako je výstavba nového 

vodojemu, přístavba kulturního zařízení, předpokládání plynofikace obce, stavba hřbitova a smuteční 

síně, okrajové projekty atd. by zajímala všechny občany. Případné návrhy a podněty mohly být 

zodpovězeny ihned na místě, některé mohly přinést novou dobrou myšlenku a nápomoci řešení. 

Bude zapotřebí najít nové formy masově politické a organizační činnosti, které dokážou občany i na 

tyto zasedání přitáhnout a současně zvýšit jejich aktivitu vtažením do dané problematiky právě 

otevřenou diskusím na PZ a veřejných schůzích.  

 

Informovanost občanů pomáhal i v roce 1988 zabezpečovat „Bolatický zpravodaj“, jehož náplň by 

mohla být ještě širší, pokud by jej využily pro informaci občanům jak komise při MNV, tak i složky NF. 

V případě plynofikace byl zaslán všem domácnostem informační leták, který sloužil i pro průzkum 

zájmu.  

 

326) 

Komise MNV se řídily ve své činnosti plánem prací a harmonogramem konání schůzí jednotlivých 

komisí, které byly svolávány 1x měsíčně. Účast poslanců, členů i aktivistů lze hodnotit jako velmi 

dobrou. Náplň práce komisí vycházející ze statutu MV byla orientována do oblastí týkajících se 

stěžejní problematiky v obci, a řešení problémů, které se vyskytly v průběhu roky a vzešly 

z každodenního života obce.  

 

Práce jednotlivých komisí v roce 1988 včetně výkonu státní správy a správního řízení měla dopad na 

společenské dění v obci i život občanů naší vesnice v tom dobrém slova smyslu, o čemž svědčí i 

následující přiblížení činností jednotlivých komisí.  



327) 

Výkon státní správy a správního řízení byl zabezpečován v souladu se zákonem o národních výborech. 

Výkonná pravomoc státní správy byla prováděna plenárním zasedáním NV, radou NV, hospodářsko-

správním odborem a správními komisemi. V roce 1988 bylo přijato celkem 1 661 podání, což je 

v porovnání s rokem 1987 o 150 méně.  

 

Na úseku výstavby a územního plánování bylo evidováno 416 podání a stavební úřad vydal 323 

rozhodnutí. Ve dvou případech bylo podáno odvolání, ale potvrzeno bylo rozhodnutí MNV. Stavební 

úřad projednal také dva stavební přestupky a uložil pokuty ve výši 1 000 Kčs. Potvrzovány byly stavby 

RD, hospodářských budov, garáží a jiné drobné stavby.  

 

328) 

Na úseku zdravotní a sociální politiky bylo posouzeno ve spolupráci s komisí zdravotní a sociální 131 

případů sociálního charakteru. Příspěvky byly vyplaceny občanův sociální tíživé situaci ve výši 75 000 

Kčs. Ve třiceti případech bylo vyplaceno pohřebné ve výši 29 800,- a z prostředků péče o rodinu a děti 

16 900 Kčs. Jak patrno i v současné době není vždy v sociální oblasti situace vyrovnaná a tak státními 

prostředky byly rozdíly mírněny.  

 

Komise školská a kulturní projednala 12 žádostí o konání karnevalů a společenských večírků, finanční 

komise projednala 8 žádostí a vydala rovněž 8 rozhodnutí v oblasti placení domovní daně, daně 

z příjmu, obyvatelstva a ostatních.  

 

Na úseku životního prostředí a zemědělství bylo posouzeno prostřednictvím příslušné komise 51 

podání. Jednalo se o kácení volně stojících stromů, úpravy vodního toku a jeho čistoty. Ve 49 

případech bylo občanům po místním šetření vyhověno.  

 

329) 

51 podání se vztahovalo do oblasti místního hospodářství, dopravy a bytů, 21 případů projednala 

správní komise pro projednání přestupků a uložila pokutu ve výši 1 200 Kčs.  

 

V roce 1988 podali občané 60 připomínek a námětů. Většina z nich směřovala k poruchám veřejného 

osvětlení, úprav jízdních řádů ČSAD atd. Pro neznalost občanů je nutno v osvětové práci NV stále 

vysvětlovat občanům, co vlastně státní správa a řízení NV může vykonávat.  



Stavební úřad zřízený v naší obci v rámci působnosti a pravomoci MNV k 1. 10. 1982 zabezpečoval 

výkon svěřené činnosti ve stavebním obvodu, který zahrnoval kromě naší obce dále Chuchelnou, 

Strahovice a Bělou. Odbornou práci vykonával s. Ricka Petr a administrativní s. Dudová a Heisigová. 

 

330) 

Stavební úřad vydal v roce 1988 16 povolení k výstavbě nových RD, z toho v Bolaticích 10, na Borové 

2, v ostatních obcích 4; 16 povolení k provedení stavební adaptace se vznikem bytu, z toho 

v Bolaticích 6, stavební povolení ostatních staveb v počtu 99, z toho v Bolaticích 51. Ohlášeno bylo 59 

drobných staveb, z toho na Borové 10.  

 

Bylo provedeno 10 kolaudací u nových RD, přestavěno 10, ostatních staveb 45. Problémem zůstává 

výkup pozemků. Přes jednání s majiteli se nepodařilo vykoupit žádný pozemek až na 6 případů. 

Náročná práce stavebního úřadu vyžadovala velkou pozornost při rozhodování kontrolní činnosti.  

 

331) 

Komise výstavby a plánování řešila závažné problémy spojené se zabezpečováním rozhodujících akcí 

stavebního rázu probíhajících v lokalitě naší obce. Komisí byla řešena otázka rozestavěných akcí „Z“ – 

stavba kulturního zařízení, zahájení akce „Uhelné sklady“ v prostoru železniční stanice, kde se 

promítly problémy v nedostatku některých druhů materiálů a následně nedodržení DDV a pomalejší 

tempo výstavby; - stavba nového vodojemu lepší situace.  

 

Připravovány a zajišťovány rovněž akce k zahájení v roce 1989-90, zejména stavba hřbitova smuteční 

síně, stavba pevných domovních odpadků a okrajové prodejny. Proběhl rovněž průzkum zájmu o 

možnosti zapojení na plynovou síť. Komise byla právě z toho důvodu rozšířena o dalšího člena – s. 

Františka Solicha. 

 

332) 

O tom, že bydlení v naší obci láká, svědčí i zvýšený zájem o přidělení stavebních míst v řadové 

zástavbě z jiných obcí i okresů.  

 

Sociální a zdravotní komise posoudila a navrhla vyplatit formou jednorázových příspěvků sociální 

podporu v celkové výši 75 000 Kčs. Ve své činnosti zabezpečovala pečovatelskou službu 

prostřednictvím 9 pečovatelek. O vylepšení zdravotní situace a péče poskytované obyvatelstvu na 

tomto poli se komise snažila ve spolupráci s obvodním lékařem MUDR. Lebedou. 



333) 

Společnými silami byl vyvíjen tlak na vyřešení nedostatečné kapacity zdravotního střediska v obci. 

V rámci péče o obyvatelstvo důchodového věku byly uskutečněny v červenci a září zájezdy pro 

důchodce do Lednice a Rožnova. Seznámila se rovněž s ozdravným systémem v MŠ, neboť lze 

všeobecně říci, že zdravotní stav naší mládeže není dobrý. Snažila se rovněž ovlivnit i některé další 

podmínky nutné pro zdravý vývoj jedince a proto spolupracovala s komisí pro ochranu životního 

prostředí a ČČK v osvětové činnosti.  

 

Lze říci, že komise důsledně sledovala sociální politiku v obci a objektivně posuzovala rozdělování 

finančních prostředků a vyvinul maximální úsilí pro zvýšení zdravotní péče pro obyvatelstvo. 

 

334) 

Komise péče o rodinu pod vedením předsedkyně s. Bočkové J. se zaměřila především na řešení 

případných sociálních obtíží rodin s dětmi či neúplných rodin. Na úseku výchovném a preventivním se 

práce soustředila na rodiny s méně podnětným prostředím a nařízený dohled byl uskutečňován u tří 

rodin s dětmi. Preventivní péče se týkala osvěty proti užívání návykových látek či pronikání jiných 

negativních jevů do chování dětí a mládeže. Je proto i ctí komise, že jsme se s takovými problémy 

nemuseli potýkat.  

 

Školská a kulturní komise organizovala a dohlížela na kulturní dění v obci včetně problematiky 

školské. V rámci své pravomoci projednala a doporučila 12 žádostí o konání karnevalů a 

společenských večírků.  

 

335) 

Vzhledem k tomu, že kulturní dům nebyl dosud v provozu, trvala i nadále neutěšená situace 

v možnostech pořádání kulturních akcí přímo v obci. Tyto ztížené podmínky kladly zvýšené nároky i 

na práci rady, a protože práce stávající nesplňovala požadavky na ni kladené, byla rozpuštěna a 

ustavena nová ve složení – Marcela Bochňáková, ing. Eva Dřevjaná, Herbert Pavera, Petr Theuer, Jiří 

Kupka, Karel Kupka.  

 

Při výkonu kontrolní činnosti kulturních akcí byly shledány nedostatky v nepřiměřené hlučnosti při 

pořádání karnevalů, rovněž dohlížela na úroveň agitačních skříněk. Naše obec oceněna na tomto 

úseku „Čestným diplomem“ za názornou agitaci a propagaci. Zajišťovala rovněž promítání filmů 

v areálu koupaliště po dobu rekonstrukce místního kina. V součinnosti s JKS, Svazarmem, komisí péče 



o rodinu, KMTV a ZŠ usilovala o zvýšení kulturní úrovně obyvatelstva ve snaze vymazat ze života na 

naší vsi takové pojmy jako např. vandalismus.  

 

336) 

O tom, že nám k tomuto cíli chybí ještě pořádný kus cesty, svědčí bohužel následující výčet toho, co 

jsme rovněž za rok 1988 dokázali. Zničené dveře a nový plot u staré školy, krádeže zásuvek, zástrček, 

elektromateriálu z uzamčených pracovišť, nosníků, dlaždic, poškozování dopravních značek, 

sousedské spory – i to je obraz kulturnosti určité části občanů, i když nejen jí, ale celého souhrnu 

morálních vlastností.  

 

Ještě jednu poznámku – i přes snahu komise se nepodařilo zajistit LŠU v Bolaticích, příslib byl dán na 

rok 1990.  

 

337) 

Komise správní pro projednání přestupků i přes zabezpečování hlavního úkolu – prevence proti 

negativním společenským jevům, musela projednat 21 přestupků a uložit pokuty v celkové výši 1 200 

Kčs. Pokutou bylo vyřízeno 8 přestupků, napomenutím 7 přestupků. Pod vlivem alkoholu bylo 

spácháno 6 přestupků.  K fyzickému napadení došlo ve 4 případech. Většina přestupků spadala do 

okruhu sousedských vztahů a rodinných konfliktů a vypovídá současně o kvalitě a způsobu života.  

 

Obchod a cestovní ruch upravovala, řídila a kontrolovala komise obchodu a cestovního ruchu. 

Zaměřila se na úroveň zásobování a uspokojování potřeb našich občanů v co největším rozsahu. 

Nevýhodou při současné situaci v oblasti dodávek kvalitního zboží se jeví zařazení obce a nákupního 

střediska do kategorie pro dodávky základních druhů zboží.  

 

338) 

Nedostatky v zásobování byly zaznamenány téměř na všech úsecích. V potravinách nedostatek 

mléčných výrobků, oplatků a cukrovinek, nízká kvalita chleba, značné problémy v zásobování 

prostředky osobní hygieny (zubní pasty, čisticí prostředky, toaletní papír, vložky), omezený a úzký 

výběr textilu, poptávka převyšující poskytovanou nabídku – praček, odstředivek, barevných TV, 

mrazniček vedla komisi k tomu, aby hledala možnosti rozšíření sortimentu a jednáním s odpovědnými 

činiteli a organizacemi zařadit NS do příznivější kategorie. Byly rovněž prováděny kontroly 

v zařízeních DP a Jednoty s uspokojivými výsledky.  



Komise MH, bytová a dopravy řešila na pravidelných jednáních vyvstalé problémy a v některých 

konkrétních případech přímo na místě. Komise projednala 51 podání a k vydaným rozhodnutím 

nebyly připomínky či odvolání.  

 

339) 

V rámci své pravomoci prováděla kontrolu služeb poskytovaných DP, uplatňovala na základě 

připomínek občanů změny jízdních řádů ČSAD a ČSD.  

 

Občanské výbory. V obci pracovaly tři občanské výbory, dva v Bolaticích a jeden na Borové. Všechny 

tři se snažily naplňovat své poslání zejména politicko-organizačním zabezpečováním a naplňováním 

volebního programu. Nenahraditelnou úlohu sehrály při zajišťování účasti občanů na akcích „Z“, při 

zvelebování obce, organizováním směn NF. Hmatatelné výsledky práce dokazují správnost ustavení 

OV v roce 1988. 

 

340) 

Oprava chodníků, komunikací, kanalizačních vpustí na ulici Padoly, vysazení nových stromků (např. 

OV č. 1 zorganizoval výsadbu 150 stromů), čištění vozovek a prostranství při směnách NF, ořez a 

stříhání stromků je jen částečným výčtem zorganizovaných akcí.  

 

Nadále je ovšem nutno práci výborů zkvalitňovat tak, aby plnily své poslání ve všech oblastech, jako 

je např. projednávání a řešení připomínek občanů tak, aby se opravdu staly nástrojem rychlého a 

kvalitního řešení problémů trápících občany. Naplnění tohoto musí mít zákonitě odezvu i z druhé 

strany ve vztahu k obci.  

 

341) 

Volební program. Náplň volebního programu zabezpečovaného v roce 1988 vycházela z přijatého 

volebního programu pro léta 1986 – 1990, který je na jednotlivé roky doplňován a aktualizován. 

Obsahem volebního programu byly rozhodující úkoly a akce zabezpečované obcí v oblasti zlepšování 

životních podmínek, životního prostředí, rozšíření a zvýšení kvality služeb občanům, sociálního 

zabezpečení. Nechyběly ani úkoly na poli kulturně-výchovném a masově-politické práci. Konkrétně to 

byly především akce – rozšíření podia v rámci přestavby kulturního domu, oprava kinosálu, výstavba 

uhelných skladů, výstavba vodovou atd.  

 

Významný podíl na plnění volebního programu má iniciativa občanů, jejímž vyjádřením je celoobecní 

závazek a samozřejmě především jeho plnění.  



342) 

Investiční část akce „Z“ zahrnovala tyto akce – pokračování výstavby kulturního společenského 

zařízení, výstavba objektu na uhelné sklady, I. etapa výstavby vodovodu. Problémy byly zejména u 

první akce (nesplnění dodávek technologických zařízení, nedostatky v materiálu). Objekt uhelných 

skaldů byl ve stadiu hrubé stavby, u vodojemu byla ukončena základová deska. Vynaložené 

prostředky u těchto akcí a vytvořená hodnota díla: 

akce   náklady   hodnota díla 

kulturní dům kinosál 100 700,-  84 000,- 

podium   813 200,-  1 196 000,- 

uhelné sklady  469 500,-  714 000,- 

vodovod  1 910 200,-  2 380 000,- 

 

343) 

V oblasti TVRD byly provedeny povrchové úpravy tří místních komunikací v nákladu 293 000 Kčs. 

Z prostředků na údržbu byla provedena úprava komunikace Padoly, oprava chodníků (12 000,-), 

doplnění VD (řadová výstavba) v hodnotě 53 000 Kčs. Celkem bylo za rok 1988 vyčerpáno na KBV 

381 000,- z toho komunikace 303 000,- řadová výstavba, VD, chodníky 78 000,-.  

 

V oblasti neinvestičních akcí „Z“ zaměření na práce finančně nenáročné (akce kryté finančním 

plánem). V maximálním měřítku využíváno iniciativy NF, DV a občanů zejména na akcích v rámci 

zlepšování životního prostředí v obci jako byly např. ořezávání okrasných stromků a ošetřování 

zeleně, úpravy na hřišti TJ Sokol, výsadba květin na autobusovém nádraží a podél chodníků, 

vysazování zeleně před nákupním střediskem, údržba obou požárních zbrojnic.  

 

344) 

V rámci závazku rozšířit a zkvalitnit poskytované služby rozšířen sortiment ve stánku v budově na 

autobusovém nádraží na základě povolení prodeje s. Bravanské Anně. Kromě novin, časopisů, tabáku 

a papíru na cukrovinky, minerálky, masové a rybí konzervy. Prodejna Květena již přestěhována do 

kulturního prostředí prodejny na ulici Opavské. Zkvalitnění služeb a jejich rozšíření by mělo být 

nápomocno i 76 občanů, kterým bylo vydáno povolení k jejich poskytování. Nepodařilo se zajistit ve 

spolupráci se SD Jednota Opava opravu objektu „Zelenina“.  

 

Celkem byla v rámci akcí „Z“ vytvořena hodnota díla ve výši 4 374 000 Kčs při finančním nákladu 

3 274 000 Kčs. Bylo bezplatně odpracováno 6 208 hodin, z toho 1 740 mládeží.  



345) 

Právě bez této iniciativy a hodin věnovaných obci by bylo nemyslitelné vytvořit takové dílo, jaké bylo 

vytvořeno. Je nutno si ovšem uvědomit, že ne vše bylo již dokonáno a také to, že pokud by bylo 

dosaženo lepších výsledků i v oblasti politicko-výchovné, masově politické práce, mohly by již tak 

dobré výsledky ještě lepší. Věřím, že i toto se v příštím období podaří a to již z toho důvodu, že 

většina akcí, které se zajišťují či budou v dohledné době zajišťovány, se bude bezprostředně dotýkat 

většiny občanů (vodovod, zemní plyn). A toho by se mělo při práci s lidmi využít.  

 

346) 

Obyvatelstvo. K 31. 12. 1988 žilo v naší obci 4 213 obyvatel, z toho na Borové 687. V porovnání 

s rokem 1987 to představuje nárůst o 13 lidí (k 31. 12. 1987 4 200 obyvatel), z toho v části Bolatice 

11. Naši občané žili v 914 obydlených RD, část Borová se podílela na tomto počtu 157 RD. Dále se 

v obci nacházelo 12 neobydlených RD a 45 ostatních státních budov.  

 

V roce 1988 se narodilo 64 dětí, což je o 7 méně než v předcházejícím období. Z těchto narozených 

bylo 31 chlapců a 33 děvčat. V průběhu roku zemřelo 37 občanů, z toho 15 mužů. Přirozený přírůstek 

činil 27 osob.  

 

347) 

Bylo uzavřeno 31 sňatků, 7 manželství bylo rozvedeno. Ve struktuře a složení obyvatelstva nedošlo 

k výrazným rozdílům. Zvyšuje se počet středoškolsky a vysokoškolsky vzdělaných občanů.  

 

Životní sty, zvyky, základní obyčeje se samozřejmě neučí ze dne na den. Proto samozřejmě platí i 

nadále vymezení a charakteristika životního stylu a mentality občanů tak, jak jsem se ji snažil přiblížit 

v zápise za rok 1987. A jak jsem hodnotil kladně pracovitost a činorodost občanů zejména vzhledem k  

 celkovému vzhledu obce, tak mi v tomto dávají za pravdu i jednotlivé záběry obce.  

 

348) 

Jak jsem již uvedl, zvyky a tradice se nemění ze dne na den. Totéž platí o věřících zdejší farnosti. 

V dříve silně založené náboženské obci se sice postupem doby počet věřících snižuje, ovšem počet 

občanů účastnících se zejména nedělních mší je stále značný. Tato tradice se projevuje i v uzavírání 

církevních sňatků a konání církevních pohřbů. Zvyk pravidelné návštěvy nedělní bohoslužby je 

udržován i takovou úsměvnou cestou našimi muži, kteří stačí současně s bohoslužbou ochutnat i 

nějaké to pivo v našich hostincích. Oficiálně ovšem chodí „do kostela“, takže se tato tradice mnohdy 

přenáší i na mladší generaci.  



349) 

Farnost s kostelem sv. Stanislava má dlouhodobé trvání, i když nevím přesně, kdy se datuje založení 

resp. vznik prvního kostela. Nynější kostel byl postaven v roce 1703 za opata Floriána jako náhrada za 

dřevěný kostel (odvezen do Hněvošic). První zmínka o kostele sv. Stanislava je v historických 

pramenech z roku 1597, v které se hovoří o kostelu původu dosti starého. Vzhledem k tomu, že 

dosud existuje v hlavní věži zvon s letopočtem 1495, uvádí se založení kostela na 13. století.  

 

Farnost s kostelem patřila až do roku 1784 cisterciáckému opatství na Velehradě, posléze byl řád 

zrušen. Z proboštů té doby vynikl zejména Kristián Bohumil Hirschmentzel, rodák z Frýdku, působící 

zde jako administrátor v letech 1674 – 1692. Po třicetileté válce se zasloužil o obnovu úcty sv. Cyrila a 

Metoděje, a vystavěl na bolatickém dvoře kapli téhož zasvěcení, zbudoval dřevěnou věž s dvěma 

kopulemi opatřenou zvonem. 

 

350) 

Za svého působení značně zvelebil zdejší hospodářství a založil cihelnu, palírnu, pivovar a mlýn. 

Správa Bolatic byla vždy v rukou mnichů. Roku 1861 opraven hlavní oltář a křížová cesta, ještě 

předtím v roce 1852 postaveny boční oltáře ze dřeva. Do nynější podoby rozšířen v roce 1912 podle 

plánů stavitele Seifreda z Kravař. K farnosti náležel do roku 1695 Zábřeh a cesta ze Zábřeha zvána 

byla mrtvá, protože se jí vozily mrtvoly ze Zábřehu.  

 

Tímto krátkým výletem do historie zdejší farní obce jsem chtěl poukázat na vliv, který měla církev po 

mnohá staletí, a zákonitou setrvačnost, kterou tento vliv musí mít.  

 

351, 352) 

SPOZ. Sbor pro občanské záležitosti zabezpečoval v rámci své činnosti řadu akcí, jejímž společným 

jmenovatelem byla pozornost a péče o občana při jeho důležitých životních krocích. Proto byla 

činnost SPOZ stále v popředí zájmu široké veřejnosti. Prostřednictvím svých 13 členů zabezpečoval 

širokou škálu akcí jako např. 31 občanských sňatků, 6 vítání občánků do života (58 účastníků), 2x 

vítání do 1. tříd (60), předání občanských průkazů (19), 3x beseda s branci (43), 2x beseda se 

snoubenci (24).  

 

Členové uskutečnili rovněž 42 akcí občanům k životním jubileím, zabezpečili relace v místním 

rozhlase a zveřejnění ve Zpravodaji. Stranou zájmu nezůstali ani důchodci, pro které byly uspořádány 

3 akce s účastí 211 osob. Zlatou svatbu oslavili manželé Návratovi z ulice Příkopní, dvojčata se 



narodila manželům Krejčiříkovým na ulici Lesní. Ani v těchto případech nechyběla kytička a 

blahopřání. Komise pracovala pod vedením s. Ludmily Bočkové velmi dobře.  

 

353) 

Hospodářský život obce. Hospodářský život v obci je prezentován zejména hospodařením MNV, i 

když je nutno uvést i hospodaření organizací v místě ovlivňující život obce jednak svou hospodářskou 

činností či formou případného sdružování finančních prostředků. Zabezpečit splnění náročných úkolů 

v rámci činnosti MNV, které byly rovněž z velké části náplní volebního programu, představovalo 

nutnost vynakládat hospodářské prostředky opravdu efektivně a účelně. Tato byla podtržena 

současnou problematikou v oblasti MTZ, která mnohdy negativně ovlivňovala a zvyšovala čerpání 

nákladů na stavebních akcích.  

 

354, 355, 356) 

příjmy MNV   rozpočet v tis. Kčs.   skutečnost v tis. Kčs 

vodní hospodářství  0    46,2 

školství    5    12 

stravné    520    530,1 

doprava   -    2,2 

výstavba měst   3    90 

místní hospodářství  51    35,4 

daň zemědělská  22    20,8 

daň domovní   132    136,9 

daň z příjmu   10    8,3 

poplatky ze psů   10    11 

správní poplatky  19    23,9 

vnitřní správa   -    0,5 

globální dotace   2 257    2 174 

min. dotace   -    147,6 

převody z FRR   2 663    1 851,3 

SFVH    -    1 672,9 

kompl. bytová výstavba  400    381,3 

investice   386    603,6 

celkem    6 503    7 897,9 



vydání MNV   rozpočet    skutečnost 

vodní hospodářství  170 (+48 DP)   254,1 

školství    1 266 (+48 DP)   1 320,7 

kultura    50 (+6 DP)   494,8 

vnitřní správa   173    174,3 

sociální příspěvky  17    16,9 

pohřebné    30    29,8 

jednorázová podpora  75    75 

poštovné   -    0,4 

veřejné osvětlení  179    182,3 

bytové hospodářství  5    3,6 

odvoz PDO   137    116,2 

zeleň    5 (+5 ČSTSP)   8,4 

zimní obsluha   6    1,2 

DP    70 (MD)       

    59,6 (DP)   129,6 

TVRD    400    381,2 

odvod za štěrk   29,6 (DP)   29,6 

projekty TVRD   18,7 (MD)   18,7 

rekultivace    10,9 (MD)   10,9 

přípěvky organizací  5 (DP)    5 

akce „Z“   2 663    3 294,3 

projekty   -    138,3 

investice   386    603,6 

celkem    6 503    7 728 

 

Původně rozpočtovaná vydání byla v průběhu roku zvýšena o mimořádné dotace (MD) a doplňkové 

příjmy MNV (DP), které nejsou součástí původního rozpočtu. Mimořádná dotace ve výši 70 000,- na 

Drobné provozovny určená k údržbě a vybavení DP koupaliště. 

 

357) 

Z doplňkových příjmů NV hrazeno se souhlasem ONV instalování odsávání dřevěného prachu ve 

stolárně DP. O rozsahu prováděných prací svědčí srovnání příjmů a výdajů s rokem 1987.  

rok  příjmy  výdaje 

1987  4 661,6  4 600 



1988  7 879,9  7 728 

index 87/88 1,69  1,68 

 

Myslím si, že tento nárůst dokumentuje zcela jednoznačně rozsah prací zajišťovaných NV v roce 1988. 

Je na škodu věci samé, že „Bolatický zpravodaj“ nevěnoval zabezpečování a plnění těchto úkolů větší 

pozornost. Zůstatek na běžném účtu činil k 31. 12. 1988 151,9 tisíc Kčs, na účtu FRR 297 Kčs. 

 

V závěru kapitoly nutno zdůraznit, že vše to, co bylo uděláno, se odráží i na současném vzhledu obce.  

O tom svědčí i fotografie a jejich srovnání se stavem před lety.  

 

358) 

Juta. Na území naší obce působí a rozvíjí svou činnost státní podnik Juta, závod 07. Monopolní 

výrobce lan a provaznických výrobků díky současné úrovni řízení plně zabezpečil plnění úkolů plánu a 

svými hospodářskými výsledky a politickou angažovaností se zařadil mezi nejlepší závody v rámci 

státního podniku Juta Dvůr králové nad Labem.  

 

Rok 1988 byl ve znamení výborného plnění pracovních úkolů, ale rovněž výraznými změnami 

v závodě – organizačními, provozními, modernizací pracovních a sociálních podmínek – realizovanými 

zejména díky iniciativě a aktivitě pracujících závodu. S účinností od 1. 7. 1988 došlo k vyčlenění 

podniku z lnářského průmyslu a osamostatnění. Ustavena podniková rada, do které byli zvoleni: 

 

359) 

Ing. Josef Jedlička, ředitel závodu, jako předseda rady, Hilda Jarzabová, tkadlena, jako člen. Do 

shromáždění pracujících byli zvoleni: ing. Gregořica, Josefusová Anna, Duda Adolf, Jarzabová Hilda, 

Langer Jan, Malchárková Brigita.  

 

Dosažené hospodářské výsledky za rok 1988 

v ukazatelích – VZ - 100,76 

  vývoz - 101,56 

  UVV - 101,82 

  zisk - 100,31 

  PP a UVV - 101,87 



ve jmenovité produkci – pop pásky – 100,32 

   pop pytle – 102,10 

   šňůry – 100,38 

   lana – 101,24 

   provaznické zboží – 102,64 

   řemeny – 100,52 

 

Vynikající kvalita stáčených i pletených lan se odrazila na poptávce na zahraničních trzích. Tyto 

výsledky měly kladný dopad i do sféry vylepšování pracovních podmínek novým technologickým 

vybavením a modernizací pracovního prostředí.  

 

360) 

A tak jsme mohli zaznamenat řadu změn v závodě, které vyplynuly z výše uvedeného. Proběhly 

stavební práce k umístění nových výrobních kapacit, došlo k přemístění výrobních provozů – umístění 

20 ks 48paličkových pletacích strojů „Strojtex“ pro výrobu žádaných horolan a rozšíření výroby 

pletených lan, umístění nové impregnační linky, vytvoření prostorových podmínek k uspořádání 

technologického toku pro rozšíření výroby vaků pro export na nových šicích strojích. Stávající výrobní 

prostory provozu konfekce se staly provozem i pro pletárnu šňůr a lan (1. poschodí, příprava 

v přízemí). Nová impregnační linka „Úpalan“ umístěna do přízemí přístavby budovy provazárny, 

provoz konfekce byl umístěn do budovy 1. poschodí provazárny. Byly vytvořeny nové výrobní 

podmínky pro úsek ručních prací přemostěním nad opravárenským provozem. Současně s tímto 

řešeny a zlepšeny speciální podmínky těchto středisek, provedena rovněž speciální přístavba 

tkalcovny.  

 

361) 

I když se jedná o opatření v rámci závodu Juta, je možno hodnotit je i z hlediska zlepšování 

pracovních podmínek pro občany Bolatic, protože většinu zaměstnanců tvoří právě naši občané. Ti si 

zase byli vědomi toho, že tato opatření a prováděné změny jsou určeny jim a výrazně přispěly k jejich 

realizaci v rámci plnění obecních závazků, který na rok 1988 přijali a splnili. Kromě překročení 

hospodářských úkolů byl tak splněn závazek na odpracování 15 000 hodin za zlepšení životního 

prostředí, z toho 5 000 hodin věnovaných hnutí „Svým závodům a republice“. Odpracované hodiny 

byly zaměřeny jak na vzpomínané dění v závodě, tak i na úpravy okolí závodu a veřejných 

prostranství.  



362) 

Pokračovala i spolupráce závodu s MNV v obci, která se zaměřovala především na spolupráci při 

zajišťování výpomoci na akci „Kulturní zařízení“, kde se závod podílel na finančním zajištění, (v 

minulých letech sdružil na tuto akci 500 000,-). Ze strany vedení závodu bude ovšem zapotřebí větší 

pružnosti a ochoty při sdružování prostředků zejména z titulu zajišťování akcí překračujících pouze 

zájmy obce a dotýkajících se přímo i hospodářských organizací, tj. i závodu Juta. Mám tím na mysli 

akce jako např. čistička odpadních vod, vodovod, plynofikace, zdravotní středisko. Osobně bych tedy 

v příštích letech očekával od závodu Juta výrazné rozšíření spolupráce s obcí. Současně s možnostmi, 

které dnes hospodářské organizace mají, by měl vzrůst podíl na poskytování služeb občanům, který je 

dnes nedostatečný. Ve vztahu k obci nejsou dořešeny některé problémy ve vztahu k životnímu 

prostředí. Budka nahrazující vrátnici v parku před zámkem není určitě ničím okrasným, a pokud by 

bylo v mé moci zasáhnout, nechal bych ji okamžitě odstranit.  

 

363) 

Rovněž prostory u bývalé samoobsluhy by si vyžadovaly živý plot, který by ukryl nevábné prostředí, či 

plechové stěny skladu. Takže námětů, jak vylepšit spolupráci s obcí do dalších období, je dostatek.  

 

JZD. V roce 1988 obhospodařovalo JZD Budovatel se sídlem v Bolaticích 3 948 ha zemědělské půdy, 

z toho 3 319 ha orné půdy, 295 ha luk, 149 ha pastvin, 3,5 ha zahrad a 181,5 ha ostatních ploch.  

 

364) 

Živočišná výroba byla soustředěna do velkokapacitního kravína Bolatice, dále ve střediscích Moravec, 

Bohuslavice, Píšť, Bělá a Zábřeh. Rostlinná výroba řízena ze tří středisek – Moravec, Bohuslavice, Píšť. 

Bolatice spadaly v této výrobě do střediska Moravec.  

 

Vedoucím družstva s předsedou ing. Rudolfem Hluchníkem sídlilo v administrativní budově 

v Bolaticích, přidružená výroba v Dolním Benešově. 

 

Rok 1988 byl pro naše JZD příznivý zejména v oblasti rostlinné výroby, což mělo příznivý dopad i na 

souhrnné ekonomické činitele. Na orné půdě bylo pěstováno: 1 580 ha obilovin (ozimá pšenice 

55,4%, ozimý ječmen 19%, jarní ječmen 23%), 250 ha hrachu, 309 ha řepky, 355 ha cukrovky, 827 ha 

pícnin.  



365) 

Dosažený plán překračující hektarový výnos 5,62 t/ha u obilovin je nejvyšší v historii družstva. 

Nejvyšších výnosů bylo tradičně dosaženo u ozimých pšenic, výborných výsledků bylo ovšem 

dosaženo i u ozimého ječmene (7. místo v ČSR). Rovněž ve výrobě řepky dosažen historický výnos ve 

výši 4,27 t/ha při použití odrůdy Jett Neyf na celé výměře a to znamená třetí místo v rámci celé ČSSR. 

Výčet úspěchů korunuje pěstování cukrovky, v které se umístilo družstvo v žampolsko-prostějovském 

hnutí v rámci ČSSR na 1. místě, absolutně bylo dosaženo druhého nejvyššího výnosu z hektaru (51,94) 

v ČSSR a druhého místa ve výrobě cukru z 1 ha. Vynikající výsledky v pěstování cukrovky byly oceněny 

čestným uznáním MZVŽ ČSR a Českého výboru svazu družstevních rolníků. O naší obci se tedy mluvilo 

ve spojitosti s JZD určitě dál, než na okresní úrovni, a za to patří pracujícím družstva dík.  

 

366) 

V oblasti živočišné výroby byly výrobní a nákupní programy splněny ve všech oblastech s výjimkou 

výroby a nákupu mléka. Zde byla výroba podkročena o 259 000 l a do nákupu dodáno o 339 000 l 

mléka méně. U hovězího masa plán splněn díky vyššímu stavu skotu, protože nebyly dosaženy 

plánované denní přírůstky, do nákupu dodáno navíc 5 t skotu. U vepřového masa plán výroby 

překročen (vyšší o přírůstky), nákup překročen o 1 tunu.  

 

V rámci vlastní investiční výstavby, jejíž objem dosáhl výše 4,7 mil. Kčs, byly prováděny kromě 

vyloženě výrobních objektů (výkrmna žíru Píšť-Hůrky, pojízdná dojírna Bohuslavice) i akce sociálního 

charakteru za účelem zlepšení sociálních a pracovních podmínek členů družstva. V lokalitě naší obce 

to bylo konkrétně rozšíření sociálního zařízení, přestavba a rekonstrukce kotelny na tuhá paliva.  

 

367) 

Činnost JZD samozřejmě přináší obci i některé problémy počínaje znečištěnými vozovkami při 

sezonních pracích a konče negativními dopady používaných hnojiv na spodní vody. Neustále se 

zvyšující obsah dusičnanů ve spodních vodách v lokalitě naší obce je toho přímým důkazem. Je proto 

samozřejmé, že se v rámci další spolupráce s MNV počítá s výrazným přispěním družstva k řešení této 

problematiky zejména formou sdružených hospodářských prostředků. Zintenzivnit by měla i 

spolupráce s komisí pro tvorbu a ochranu životního prostředí s cílem omezit negativní dopady 

zemědělské činnosti na ekologii včetně ochrany ZPF před jeho úbytkem. 

 

Kladně lze hodnotit ochotu poskytovat služby i občanům obce (dopravní a mechanizační prostředky, 

přidružená výroba), i když nelze říci, že se jedná o objem zcela dostačující.  



368) 

Ochrana životního prostředí. Jak jsem již uvedl, hospodářský život prezentovaný zejména již 

přiblíženými hospodářskými organizacemi v obci, má i své záporné stránky s výstupem do oblasti 

životního prostředí. Celková nepříznivá situace v této oblasti v naší republice či kraji, tak jak jsou s ní 

postupně seznamováni i naši občané na stránkách Zpravodaje díky agilní komisi pro ochranu a tvorbu 

životního prostředí, je zhoršována v místě dalšími konkrétními faktory a činnostmi.  

 

369) 

Již jsem se zmínil o zhoršování kvality spodních vod a dle mého názoru, který jsem si i ověřoval, 

neodpovídají lokální zdroje obyvatelstva – studny normám a přípustným dávkám obsahu dusičnanů. 

Použití těchto vod pro novorozence a kojence je zcela bezpředmětné již několik let, takže maminky 

jsou odkázány na dovoz vody z centrálního vodovodu či na nákup minerálních vod. Tento faktor 

kvality používaných spodních vod spolu s jejím nedostatkem ještě více umocňuje potřebu urychlené 

výstavby nového vodovodu. I přes naléhavost řady akcí, které jsou v plánu výstavby, považuji tento za 

daleko nejdůležitější. Bez kulturního zařízení se lidé obejdou, ovšem bez pitné vody nikoli. Tento 

problém ovlivnil dle mého názoru v některých případech i odstěhování mladých rodin z obce.  

 

V souvislosti s kvalitou vod vystupuje do popředí i nutnost výstavby čističky odpadních vod. Existují i 

další místní problémy – stav kotelen zvyšující obsah SO2 v ovzduší a spad popílku, stav zeleně v obci, 

půdní eroze apod.  

 

370) 

Garantem péče o životní prostředí byla komise péče o tvorbu a ochranu životního prostředí. Na 

základě zpracovaného „Programu péče o ŽP na léta 87-90“ byla její činnost soustředěna do několika 

základních oblastí – na ochranu ZPF zejména ve spolupráci s JZD, ochrana vodního zdroje na Borové; 

stav zeleně v obci, omezení negativních vlivů hospodářských organizací (Juta a JZD) včetně 

uskladňování ropných produktů (nedostatky v obou organizacích); příprava investičních záměrů 

výstavby ČOV, odběry vzorků odpadních vod; výchova občanů k péči o životní prostředí 

prostřednictvím vývěsních skříněk a Zpravodaje. Práce komise zaslouží plnou podporu. Jednu 

připomínku si dovolím vyslovit.  

 

371 

Ve Zpravodaji jsou občané informováni o celospolečenské problematice ekologického charakteru, 

postrádám ovšem zveřejnění konkrétních zjištěných nedostatků na tomto poli např. v oblasti 

hospodářských organizací v obci. V závěru této kapitoly bych si osobně přál kromě realizace hlavních 



již uvedených ekologických staveb zvýšené ozelenění obce – pro krásu i pro zdraví. A zde mají myslím 

velký dluh jak Juta, tak i JZD.  

 

372) 

Školství. Splnění náročných úkolů výchovy žáků školy v nových společenských podmínkách rozvoje 

úzce souvisí s prosazováním nového typu, stylu a metod práce. Proto byla práce pedagogického 

sboru soustředěna na výchovu k základním mravním hodnotám, na pěstování pocitu hrdosti a 

zodpovědnosti za své činy a práci. O tom, jak důležitý a náročný úkol je naučit žáky hledat v životě 

skutečné hodnoty citové a estetické a naplňovat humanismem a vzájemnou úctou mezilidské vztahy, 

není třeba diskutovat. Tvář budoucího světa budou formovat právě oni a určitě to nebudou mít lehké 

i díky dědictví, které jim odkáže i naše generace.  

 

373) 

Organizace ZŠ byla následující: ředitel Vilém Novák, zástupce Josef Neuwirth, výchovný poradce 

Stanislav Halfar, skupinová vedoucí Dagmar Vařeková. Ve školním roce 1987/1988 pracovalo celkem 

28 pedagogických pracovníků a 7 správních zaměstnanců. Dojíždělo 11 pedagogů.  

Třídnictví 

1. A Kolarčíková Fr. (29)  1. B Jarošová P. (30) 

2. A  Švidrnoch M. (30)  2. B Bočková J. (29) 

3. A  Halfarová J. (26)  3. B Náhlíková J. (25) 

3. C Kremerová M. (28)  4. A  Březovská M. (30) 

4. B Faltýnková M. (31)  4. C Kozák L. (30) 

5. A Labuda J. (27)   5. B Drozdová H. (25) 

5. C Maulerová H. (27)  6. A Huber K. (28) 

6. B Neuwirthová L. (27)  6. C Návratová A. 27) 

7. A Zemanová V. (35)  7. B Očenášek V. (35) 

8. A Tielová D. (36)   8. B Güntherová V (38) 

 

Dosažené výchovně vzdělávací prostředky lze hodnotit jako velmi dobré.   

ročník  počet žáků s vyzn.  velmi dobře prospěl  neprospěl 

1. – 4.   287      284 (99%) 3 (1%) 

5. – 8.   305  74 (24,3%) 83 (27,2%) 148 (48,5%) - 

1. – 8.   592  74 (12,5%) 83 (14%) 432 (73%) 3 (0,5%) 



374) 

Chování. Snížením stupněm z chování hodnoceno – 2. stupeň 4x, 3. stupeň 1x (pro vážné krádeže na 

veřejnosti – řešeno OV VB Kravaře). Dojíždění žáků – dojíždí, resp. dochází 97 žáků z Borové. Zájmová 

činnost – kroužky pro sportovní a brannou činnost, LŠU a hudební kurzy (49 dětí), pěvecký soubor 

pod vedením s. Kremerové a s. Bočkové (ocenění v soutěži „Zlatá snítka“). Mrzí rozpad 

národopisného souboru Borovanka. Aktivem účast v řadě soutěží s řadou umístění – 1. místo ve 

sběru odpadových hmot žákyně Lucie Vitásková (zájezd do Jugoslávie), postup do národního kola 

„Mladý zahrádkář“ Martiny Matelské, umístění v olympiádách pořádaných SRPŠ – 17členný výbor, 

předseda Boček Arnošt.  

 

Docházku ukončilo 77 žáků, kteří byli rozmístěni následovně: gymnázium 9, SOŠ 9, SOU s maturitou 9, 

SOU 3,5 roku 26, SOU 3 roky 15, SOU 2 roky 7.  

 

375) 

PO SSM rozvíjelo svou činnost ve 28 oddílech za přispění 47 pionýrských pracovníků, členů složek NF 

a učitelů ZŠ. Celkem pracovalo v PO SSM 116 jisker a 372 pionýrů. Z uvedeného počtu oddílů bylo 11 

zájmově zaměřených.  

 

Školní družina - pracují 3 oddělení se třemi výchovnými poradkyněmi, do kterých dochází 82 žáků. Ve 

školní jídelně se stravuje celkem 409 žáků, to je 66,8%. Problémem je nedostačující kapacita jídelny. 

Vážným problémem se jevila absence žáků a vysoký počet zameškaných vyučovacích hodin. Za školní 

rok 1987/1988 zameškáno celkem 33 472 hodin, což činí více než 55 hodin na žáka.  

 

Výuka probíhala v daných pavilonech beze změn či vážnějších narušení, postoupilo se v úpravě 

běžecké dráhy, školního hřiště a okolí po provedené přístavbě v minulých letech.  

 

376) 

MŠ. Předškolní výchova hraje v systému socialistického školství vážnou úlohu po stránce výchovně 

pedagogické, z hlediska společnosti rovněž i po stránce ekonomické. Fungování předškolní výchovy 

umožňuje plné zapojení ženy do pracovního poměru, což znamená výpomoc národnímu 

hospodářství, které potřebuje každou pracovitou ruku, a zároveň pomoc rodině vlastní po stránce 

ekonomického zajištění. To jsou pádné důvody, proč vznikají závodní školky. Také MŠ v Bolaticích je 

ve správě závodu Juta. MŠ pod vedením s. ředitelky Bočkové měla 10 pedagogických pracovníků a 8 

správních zaměstnanců, kteří zajišťovali chod pěti oddělení.  



377) 

Kromě vlastní pedagogické a výchovné funkce zabezpečovala MŠ řadu kulturních a společenských 

akcí – vystoupení u příležitosti VŘSR, oslav MDŽ v obci apod. Dále velice úspěšně působil dětský 

pěvecký sbor „Skřivánek“ a folklorní soubor „Hlučínsko“. Děti dále využívaly pro upevnění svého 

zdraví saunu v MŠ. Řada veřejně prospěšných akcí (údržba okolí školy, výsadba a údržba květinových 

záhonů, propagační výzdoba…) staví naši školku společně s již výše uvedeným na přední místo 

v opavském okresu.  

 

378) 

MŠ na osadě Borová je ve správě JZD Budovatel, které zabezpečovalo chod MŠ po materiální stránce 

včetně nákladů na správní zaměstnance, kterých bylo zaměstnáno za účelem úklidu a topení v počtu 

dvou osob. Na MŠ působili 2 pedagogičtí pracovníci, ředitelkou byla s. Porubová. Průměrný počet 

žáků čítal 24 dětí.  

 

I nadále se potvrzuje prospěšnost zřízení této MŠ na Borové i přes relativně nižší stav dětí, neboť je 

významným pomocníkem mladým maminkám, které své děti musely dříve vozit do MŠ v Bolaticích, 

což zejména v zimním období bylo pro maličké děti více než tvrdé.  

 

Na závěr kapitoly o školství ještě jedno doplnění. Zvyšuje se počet našich občanů pracujících jako 

pedagogičtí pracovníci na různých typech škol od VŠ až po MŠ a pokud vím, určitě ostudu naší obci ve 

školském světě nedělají.  

 

379) 

Národní fronta. Význam práce organizací NF – s úkoly, které jsou před jednotlivé organizace kladeny, 

ať již se jedná o vlastní náplň práce vyplývající z činnosti složek, či spoluúčast na zabezpečování 

volebního programu obce.  

 

Je proto zřejmé, že činnost služeb vyžadovala i určitou koordinaci a řízení. Tato činnost byla 

zabezpečována místním výborem Národní fronty, který koordinoval jednotlivé plány činností, 

zejména v oblastech masové politické a kulturně výchovné práce a ve spolupráci s MNV dále 

směroval činnost k zabezpečení náročných úkolů volebního programu obce. Právě zde lze hodnotit 

velice významný přínos práce společenských organizací, protože odpracované hodiny formou brigád 

v rámci akcí „Z“ v počtu více než 5 000 hodin jsou výsledkem zejména aktivity složek NF.  



380) 

Nutno kladně hodnotit i účast mládeže na těchto brigádách. Hodnota, která byla vytvořena, přispěla 

k plnění úkolů VP. Velmi pozitivně lze hodnotit i odvedenou práci při obnově, údržbě či modernizaci 

vlastních zařízení, které byly prováděny z vlastních finančních zdrojů. Je nutno si u této příležitosti 

uvědomit, že tyto zdroje si organizace vytvářejí svou vlastní činností – převážně organizováním 

karnevalů či společenských večírků a oslav, takže jsou v současné době i nositeli kulturního dění 

v obci. Charakter práce a její náplň se u složek pracujících v obci výrazně nezměnil. Stručnou 

charakteristiku práce resp. některé významné prvky činnosti společenských organizací uvedu 

v následujícím přehledu.  

 

381) 

Svou činnost rozvíjely následující složky NF.  

Svaz požární ochrany v Bolaticích zabezpečoval svou činností prevenci před vznikem požárů či jiných 

živelných pohrom a následnými škodami na zdraví a životě lidí, na majetku v soukromém i 

společenském vlastnictví.  

 

Do roku 1988 vstoupil s členskou základnou 194 členů (z toho 26 žen), předsedou byl Alois Slivka, 

velitelem zásahového družstva s. Dorušák. Kromě své vlastní činnosti nutno vyzvednout brigádnické 

práce na údržbě PZ, při plnění VP, pořádání kulturních akcí (požární slavnost, karneval), poskytování 

služeb občanům i dalším složkám NF poskytováním společenské místnosti na PZ (což je umožněno 

právě díky vlastní údržbě a budově). Nutno vysoce ocenit i práci na poli výchovném, protože mimo 

vlastní ZD pracuje zájmově zaměřený oddíl v PO SSM pod vedením s. Lasáka a s. Slivky.  

 

382, 383) 

V obci dále působil v části Borová Svaz požární ochrany – ZO Borová. Ve svém veřejně prospěšném 

konání trvajícím již 61. rok používal stejné prostředky k zabezpečení stanovených úkolů – prevence 

formou preventivních prohlídek domů, výchovného působení, protipožární ochrany účastí na 

společenských akcích, brigádnické činnosti k údržbě technického zařízení a PZ. Předsedou ZO byls 

Günther Hluchník.  

 

Český červený kříž byl svou početnou členskou základnou čítající více než 250 členů jednou 

z nejmasovějších organizací. Svou činnost orientoval do několika oblastí – oblasti preventivní a 

výchovné zajišťováním hlídek první pomoci při sportovních soutěžích (spolupráce s PO SSM) a 

veřejných akcích, pořádáním besed a přednášek se zdravotní tématikou; brigádní činností (pomoc 

zemědělství) a sběru druhotných surovin; ochranou životního prostředí údržbou zeleně v obci; 



dárcovstvím krve (34 odb.), kde jsou podle mne rezervy v masové práci s veřejností s cílem získání 

dárců krve (např. vyšší využití místního rozhlasu, Zpravodaje); pečovatelskou službou a péčí o staré a 

nemocné občany a první pomocí, která byla zajišťována díky obětavosti MUDr. Andrease i po 

pracovní době. Předsedkyní byla s. Blahetková.  

 

384) 

Český zahrádkářský svaz s více než 160 členy byl přínosem pro občany nejen z hlediska své odborné 

činnosti, ve které zabezpečil pro členy ale i nečleny zahrádkáře a drobné pěstitele odborné 

přednášky, výstavy ovoce a zeleniny, možnost aktivní účasti na okresních a krajských výstavách, ale i 

tím, že se podílel na poskytování služeb občanům (moštování), že v rámci péče o ochranu a tvorbu 

životního prostředí prováděli členové odbornou péči o dřeviny v obci (stromořadí, aleje).  

 

Pokud dále vzpomenu práci na poli kulturním (organizace společenských večírků, karnevaly), mohu 

hodnotit práci složky, jejímž předsedou byl ing. Karel Kupka, jako velmi dobrou. 

 

385) 

Český svaz žen v Bolaticích pracoval v roce 1988 opět pod vedením s. Jochimové. Kromě společensky 

prospěšné práce, kterou byla např. brigádnická činnost, zaměřená na zlepšování životního prostředí, 

byla iniciativa vyvíjena především do zájmové činnosti. Pod patronací ČSŽ otevřeny kurzy šití, 

probíhalo populární cvičení žen pod vedením s. Zajíčkové. Velmi vyhledávanými se staly i burzy 

odívání, což lze hodnotit jako rozšíření služeb našim ženám.  

 

Český svaz žen na Borové pracoval do svého založení před třemi lety pod vedením s. Jiřiny Bočkové. 

Bohatá činnost na úseku kulturně výchovném (besedy pro ženy, karneval, večírek) byla doplněna 

hlavně činností pro zkrášlení Borové a zlepšení životního prostředí.  

 

386) 

Svaz pro spolupráci s armádou rozvíjením činnosti v několika kroužcích či klubech – kynologickém, 

střeleckém, plastikového modelářství, radioamatérském, klubu Hi-Fi a „Maracana“ klubu 

zabezpečoval své hlavní poslání – zvyšování branné připravenosti obyvatelstva.  

 

Kladem práce této složky NF, jejímž předsedou byl s. Milan Zapletal, byla ta skutečnost, že vhodně 

zvolenou činností a nasměrováním pořádaných akcí zejména soutěžního charakteru, se zapojilo a 

účastnilo akcí značné množství nečlenů zejména z řad mládeže. Myslím si, že toto by mělo být 

návodem i pro ostatní členské složky NF – volba opravdu atraktivního programu činnosti.  



Dále v naší obci působily následující společenské organizace – ZO chovatelů poštovních holubů – i 

přes nízkou základnu (29) trvale dosahuje výborných výsledků v rámci okresu Opava včetně účasti na 

soutěžích republikových i mezinárodních. Velmi dobrých výsledků dosahovali zejména holubi Karla 

Konečného a Pavla Floriána.  

 

387) 

Svaz československo-sovětského přátelství, jehož předsedou byl s. Gerhard Šoltys, se ve své činnosti 

zaměřil na osvětlování aktuálních proměn a dění v SSSR, zabezpečování oslav výročí a událostí.  

 

Český svaz včelařů prováděl přistavování včelstev k zemědělským plodinám (řepka, hořčice, jetel, 

sadové kultury), zabýval se ochranou a rozšiřováním včelstev a výrobou medu. Předseda Adolf 

Vitásek.  

 

Myslivecké sdružení JZD Bolatice obhospodařovalo 2 691 ha honitby a 803 ha bažantnice (Křeménky, 

rybník v Dolním Benešově) s cílem alespoň částečně napravit škody způsobené civilizací. Nízké stavy 

zvěře (zajíci, kachny, bažantí kohouti) vedly k usměrňování lovu.  

 

Český svaz invalidů se zabýval především řešením sociální problematiky členské základny (30 lidí). 

Předsedou byl s. Rataj.  

 

388) 

Socialistický svaz mládeže byl v obci zastoupen třemi základními organizacemi. Kromě vesnické 

organizace pracovaly ještě ZO v JZD Budovatel a v n. p. Juta. 

 

Svazácké organizace v hospodářských organizacích se zaměřovaly zejména na zabezpečení úkolů 

kladených na ně v rámci spolupráce s vedením organizací. Je nutno vyzvednout, že členové těchto ZO 

SSM byli členy BSP a dokázali spolupracovat s JKS i s PO SSM.  

 

Činnost vesnické organizace narážela na poměrně nízkou členskou základnu (navíc rychle se 

obměňující) nad dvacet členů. Z plánu práce se jí dařilo zabezpečovat akce na úseku kulturním 

(karneval, klubové večery) a sportovním (turnaje ve stolním tenisu, odbíjené, účast na zájezdech do 

hor, tělocvična). I přes brigádnickou činnost zejména na údržbě klubového zařízení nebylo o VO SSM 

slyšet tak, jak by bylo potřebné.  



389) 

Péče o obyvatele. Péče o obyvatelstvo byla zajišťována na jedné straně uskutečňováním sociální 

politiky našeho zřízení prostřednictvím platných zákonů, vyhlášek a opatření, na druhé straně vlastní 

realizací těchto vymožeností, socialistické zřízení a poskytováním služeb v celém jejím komplexu či 

starostí o občana v podobě řešení jeho problémů s pomocí MNV a jeho orgánů.  

 

Služby pro občany naší obce zabezpečovaly zejména DPMH, a to prostřednictvím ZO provozoven v 16 

profesích. Navíc je nutno vzpomenout i na výrazný podíl při zabezpečování úkolů MNV v akci „Z“ a na 

úseku údržby a obnovy zařízení vlastních i MNV. Byly provozovány i některé ztrátové služby ku 

prospěchu a uspokojení potřeb občanů obce (autodoprava, odvoz PDO, koupaliště-sauna, 

hrobnictví). DPMH zabezpečovaly tyto služby či provozy – pohřební služba, autodoprava, výstavba, 

zámečnictví, koupaliště-sauna, hrobnictví, štěrkovna-bagr, holičství, pohostinství, bufet-koupaliště, 

sklenářství, propan-butan, kotelna MNV, elektropráce, stolařství, krejčovství, úklidová služba, kotelna 

ZŠ, svoz PDO. Poslední z uvedených služeb běžela poprvé celý rok (zřízeno 1987) a občané si tuto 

výhodu velice pochvalovali. Nesporným kladem je rovněž to, že odpad se dostane tam, kam patří, a 

nikoli na černé skládky.  

 

390) 

Další doplňkové služby byly zajišťovány následujícími organizacemi – Silesia Opava prostřednictvím 

sběrny v prostorách stavebnin zabezpečovala opravy obuvi a elektro.  

 

Květena Opava přestěhována do nového prostředí prodejny na ulici Opavské. Vedoucí s. Mikulčáková 

Magda. Lepšící se sortiment květin, dále řezané květiny, věnce, hnojiva.  

 

391) 

Opavan Opava – sběrna a čistírna prádla pod vedením s. Anny Dudové zabezpečovala klasické služby, 

tj. praní, čištění, barvení oděvů, prádla a peří.  

 

Poštovní novinová služba – prodej novin, časopisů, vedoucí s. Anna Bravanská, která dále zajišťovala 

prodej časových jízdenek ČSAD a DPMO a na základě povolení MNV rovněž prodej masových a rybích 

konzerv, balených cukrovinek, o čemž již bylo psáno.  

 

Uhelné sklady zásobovaly občany naší obce a deset dalších obcí palivem, převážně uhelnými kaly 

(více než 70%). Umístěny dosud ve starém objektu na nádraží ČSD v Bolaticích, nový je ve výstavbě. 

Vedoucí s. Anna Sněhotová.  



Česká státní spořitelna prostřednictvím své vedoucí s. Musiolové Anny zajišťovala vedení vkladů 

občanů, výběry hotovostí z vkladních knížek, poskytování půjček (doplňkové a účelové, hotovostní, 

novomanželské).  

 

392) 

Poštovní úřad zprostředkoval svou činností příjem a podání (našimi občany) – 4 106 doporučených 

zásilek, 1 527 balíků, 20 523 ks peněžních poukázek, 14 593 sázenek, 432 ks telegramů. Doručil našim 

občanům – 7 359 doporučených zásilek, 3 360 balíků, 2 066 cenných psaní, 920 telegramů, 6 901 

peněžních poukázek. Zabezpečil výplatu důchodů (790 měsíčně) v částce 1 150 000 Kčs měsíčně a 

vybírání poplatků za inkaso (1 100 ks měsíčně, 185 000,-), provedl výplatu výher na sázenky (2  118 

ks) a zprostředkoval 2 912 telefonních hovorů. Měsíční obrat činil 10 122 000 Kčs. Denně dodáno 

novin a časopisů – RP 241, Nová Svoboda 394, Zemědělské noviny 70, Práce 72, Lidová demokracie 3, 

Nové Opavsko 93, Hospodářské noviny 19, Tribuna 22, Tvorba 8, Vlasta 127, Katolické noviny 111, 

Naše rodina 29, Československá televize 142, Sluníčko 50, ABC 54, Sedmička 51 atd.  

 

393) 

Obchodní síť v obci čítala 11 prodejen včetně pohostinství. Nadále ovšem trvá velký tlak na centrální 

prodejnu (nákupní středisko), zejména na prodejnu potravin. Výstavba plánované okrajové prodejny 

je proto nutností. O stavu v zásobování již bylo hovořeno. Provozované prodejny a tržby za rok 1988: 

 

sortiment  vedoucí   plán v tis. Kčs skutečnost 

potraviny NS  Musiolová I.  14 604  14 732 

maso NS  Ritzka M.  6 814  7 170 

průmyslové zboží NS Volný P.   14 307  14 414 

stavebniny  Březovský M.  1 832  2 020 

mléko, potraviny Gvožídková M.  1 173  1 227 

zelenina  Miketová M.  1 351  1 323 

pohostinství   Kalinovská H.  848  865 

pohostinství  Vltavská E.  941  906 

občerstvení   Šoltysová A.  548  546 

potraviny Borová Petřeková  3 412  3 535 

pohostinství Borová Holešová J.  438  430 

celkem      46 268  47 168 

Další konkrétní projevy péče o obyvatelstvo či služby byly částečně komentovány již dříve. Zmíním se 

zejména o nedostatcích. V oblasti zdravotní péče o obyvatele je nadále nedostatečná kapacita na 



zubním oddělení (MUDr. Andreas), nedostatečně se jeví i 1x týdně fungující oddělení ženské (MUDr. 

Stašek). Dále působil MUDr. Lebeda (obvodní) a MUDr. Pastrňák (dětský lékař).  

 

394, 395) 

Doprava cestujících do zaměstnání spoji ČSAD je trvalým problémem. K částečnému zlepšení došlo 

v otázce zvýšení kapacity spojů ve směru na Opavu, ovšem k výraznému posunu v kultuře cestování či 

úpravě časů odjezdů (ranní spoj na Opavu 4:37) nedošlo. Častá kritika občanů je proto oprávněná.  

 

Kultura. Ztížené podmínky v zázemí nutném pro rozvoj kulturní činnosti přinesly náročnější 

požadavky i na práci rady JKS, což vedlo ke změně jejího složení, tak jak již o tom bylo psáno. Spolu 

s ŠKK bylo JKS hlavním organizátorem kulturního dění v obci. Činnost byla zaměřena zejména do 

oblastí:  

 

1) kulturně výchovné se zaměřením na politickou názornou agitaci a propagandu – zlepšení práce (2 

čestná uznání a diplom), nejlépe TJ, Juta, Svaz ochránců přírody. Dále využití Zpravodaje MNV, viz 

příloha.  

 

2) oblast mimoškolské výchovy a vzdělání – plnění „Minimálního programu“ MŠVV, vzdělávací cykly, 

přednášky ve spolupráci se SPOZ, složkami NF.  

 

3)zájmová a umělecká činnost – JKS zřizovatelem souboru Capitol, tanečního souboru JKS, dále 

působí skupiny D-Rock (ZO Svazarm), při ZŠ pěvecký dívčí sbor, při MŠ Skřivánek a folklorní soubor. 

Aktivní je podíl souborů na politickém a kulturním dění v obci (vystoupení na oslavách, výročích, 

atd.).  

 

4) vlastní kulturní akce – ve spolupráci s SSM klubové večery, organizace „Kulturního léta“ (promítání 

filmů, soutěže pro děti, večery s hudbou, organizace divadelních a filmových zájezdů).  

 

Připočteme-li zapojení do organizace společenských akcí, můžeme konstatovat, že se práce rady JKS i 

vlastního JKS zlepšila.  

 

Místní knihovna je vzhledem ke službám, které poskytuje, nedílnou a důležitou součástí jednotné 

kulturní strany. Podrobnější rozbor činnosti je uveden v příloze, proto se zmíním jen o 

nejpodstatnějších bodech práce či dosažených výsledků. 



396) 

Svou práci rozvíjela MK jak po stránce politicko-výchovné, tak po odborné. 70 akcí politicko-

výchovného charakteru, řada tematických výstav knih, 1. místo v soutěži „Každý školák čtenářem 

knihovny“, poskytování služeb čtenářům (38 733 výpůjček knih a časopisů, 1 132 čtenářů za rok 

1988), to vše přispělo k tomu, že naše místní knihovna získala v roce 1988 titul MK ČSSR „Vzorná 

lidová knihovna“. Uznání patří vedoucí s. Růženě Řehořové.  

 

Rád využívám tohoto prostoru, abych se zmínil i o úspěchu, který jsme získali na poli kultury dokonce 

v měřítku celostátním zásluhou naší občanky, paní Marty Gvoždíkové, učitelky v. v. Za podpory 

ředitele ZŠ s. Nováka se účastnila celonárodní soutěže – II. ročník soutěže lidových vypravěčů „O 

šmukač Vaška Mlynka“ v kategorii folklorních vypravěčů, které proběhlo 23. – 25. 9. 1988 

v Hodoníně. Paní Gvoždíková ve skupině lidových vypravěčů zvítězila a trofej „šmukač“ (klobouk) 

věnovala síni tradic ZŠ. Proto blahopřání a dík.  

 

397) 

Sport. Rozvoj tělovýchovy v obci byl jedním z hlavních úkolů jak ČSTV, reprezentované v Bolaticích TJ 

Sokol, tak i komise pro mládež a tělovýchovu. TJ Sokol se svými téměř čtyřmi stovkami je jednou 

z největších organizací v obci, ovšem mnozí z členů již aktivně nesportují. Tudíž tento počet není 

k počtu obyvatel nikterak velký. Svou činnost rozvíjely oddíly: fotbalový (předseda J. Burian), 

turistický (V. Bortlíková), stolním tenisu (R. Vavřínek), odbíjené, šachový (J. Stareček). Kromě vlastní 

sportovní činnosti se členové zapojili do brigádnické činnosti, výpomocí na akcích „Z“, při vlastní 

údržbě zařízení a zahájení budování nového víceúčelového hřiště v areálu TJ, organizování masových 

akcí pro širokou veřejnost a propagační činností ve spolupráci s JKS.  

 

398) 

Z dosažených výsledků a činností. Nejpopulárnější fotbalový oddíl dosáhl těchto výsledků: muži A (KS 

II. třídy) 4. místo na jaře a 1. místo na podzim, muži B (okresní soutěž) 10. a 10. místo, dorost (okresní 

přebor) 7. a 6. místo, žáci A (okresní přebor) 7. a 6. místo, žáci B (okresní soutěž) 6. místo, na jaře již 

mladší žáci 2. místo. Za uvedení stojí již zmíněné akce pro nejširší veřejnost, na nichž se podílel 

zejména turistický oddíl – tradiční běh a pochod osvobození, lyžařské zájezdy pro veřejnost, běhy pro 

zdraví, dále ve spolupráci s JKS a složkami NF turnaj v odbíjené, stolním tenise, branné závody pro 

mládež, cvičení pro ženy atd.  

 

Právě práce komise pro mládež a tělovýchovu směřovala k co nejširšímu zapojení obyvatelstva do 

sportovní činnosti bez stavění výkonnostních cílů či organizovanosti v TJ. Vždyť i zájmové provozování 



sportovní činnosti má výrazný přínos jak po stránce zdravotní tak i formování osobnosti člověka. 

Proto se podtrhuje význam sportování u mládeže a proto byla většina akcí zaměřena pro ni, o čemž 

svědčí již uvedené akce. K rozšíření možnosti sportování by mělo vést i dobudování antukového hřiště 

a běžecké dráhy v areálu ZŠ. Bolatice byly rovněž svědky závodů o železného muže. V závěru nelze 

nevzpomenout to, že rok 1988 byl rokem olympijským (ZOH – Calgary, LOH – Soul).  

 

399) 

Počasí. Počasí roku 1988 mělo následující průběh. Nový rok uvítalo teplé počasí, do 10. ledna teploty 

od +8°C do +10°C, slunečno, pak déšť. Druhá polovina ochlazení, teploty -6°C ranní, odpolední +5°C, 

udržela se pokrývka sněhu. Konec ledna oteplení, které pokračovalo i v únoru (až +10°C). Druhá 

polovina přeháňky sněhové a dešťové a teploty -1 až -6°C. Březen první polovina ranní teploty -2°C, 

odpolední +5°C, sněhové a dešťové přeháňky. Druhá polovina ranní mrazíky, sníh a déšť. 30. 3. 

slunečno. Duben první polovina dostatek srážek, 3. 4. (velikonoce) ráno déšť, odpoledne slunečno. 5. 

4. přílet čápů. Ranní teploty +2 až +6°C. Květen 1. 5. pěkné, slunečné počasí, celý měsíc proměnlivý 

s teplotami +5 až +22°C, konec měsíce přeháňky. Červen začátek oblačno, srážky, bouřky. Ranní 

teploty +5 až +8°C, odpolední +20°C, dále teplo s bouřkovou činností (31-35°C). Červenec, srpen – 

zpočátku prázdnin proměnlivo, málo srážek, až 32°C, ojediněle bouřky, konec srpna déšť, první ranní 

mlha, ranní teploty +15°C, odpoledne 26°C. První polovina září proměnlivá s chladnějšími rázy, 

deštěm, 20°C. Druhá polovina ochlazení, déšť. Jen některé dny teplé (+22°C). Říjen proměnlivo 

s ojedinělými srážkami, ranní teploty +3 až +6°C, postupné ochlazování, 26. 10. ranní mrazík -6°C 

(pomrzly květiny), 30. 10. napadl první sníh. První polovina listopadu se udržuje chladné počasí, ranní 

mráz, denní teploty +3°C. 21. 11. sněžení, vítr, tvořily se závěje, ranní teploty -17°C, denní -6°C. 

Koncem měsíce obleva, déšť, tání, teploty -3 až +3°C. Prosinec teplotně nad normál, bez sněhové 

pokrývky, teploty bez velkých mrazů (-5°C, odpoledne nad 0), proměnlivo, přeháňky, 21. 12. déšť.  

Závěrem lze zhodnotit počasí z roku 1988 jako příznivé pro naše zemědělství i ostatní odvětví 

národního hospodářství, i když se zejména na podzim jevil nedostatek srážek.  

 

400) 

Závěr. Vybrat to nejpodstatnější z roku 1988 pro závěrečné hodnocení není vzhledem k bohatosti 

událostí jednoduché. Proto vybírám to nejpodstatnější z mého hlediska.  

 

Naplňování cílů, které jsme si stanovili, probíhalo za příznivé mezinárodní situace a postupné 

realizace odzbrojovacích kroků, což vytváří dobrý předpoklad pro další upevňování míru, to je toho 

nejcennějšího, čím lidstvo disponuje. Probíhalo rovněž v procesu ekonomických přeměn, jejichž 

postup by měl přinést i zastavení stagnace a urychlení rozvoje naší společnosti. Do podmínek života 



v obci by to mělo přeneseně přinést zlepšení kvality zásobování, na kterou si naši občané stěžovali, 

stejně jako odstranění problematiky DOV ve vztahu k materiálně technickému zabezpečení, což byl 

další z faktorů negativně ovlivňujících zabezpečování rozhodujících úkolů výstavby v obci.  

 

I přes tyto problémy, se kterými se obec potýkala, nutno hodnotit rok 1988 kladně zejména 

s ohledem na rozsah, šíři a objem náročných úkolů, které byly pro občana zajišťovány především 

agilní prací MNV, tak jak o tom bylo již psáno. V řadě oblastí byl udělán krok vpřed, k řešení jsou 

ovšem i nedostatky, které nás tíží, o kterých bylo také v textu hovořeno. Je ovšem důležité tyto 

nedostatky neskrývat, ale postupně za přispění občanů řešit, tak jak je tomu činěno u nás, 

v Bolaticích.  

Zapsal kronikář Luděk Krejčiřík   Za MNV Šoltys 



1) prvomájový průvod – čelo průvodu s pionýry 

 

2) prvomájový průvod – slavnostní tribuna 

 

3) prvomájový průvod – pracující JZD v průvodu 

 



4) prvomájový průvod – pracující závodu Juta 

 

5) prvomájový průvod – mládežnický dechový soubor 

 

6) prvomájový průvod – taneční národopisný soubor Borovanka 

 



7) výstavba nového objektu uhelných skladů 

 

 

8 – 11) výstavba nového vodojemu 

 

 



 

 

 

12) řadová výstavba – ulice na Lánech 

 



13) ulice Ratibořská při vjezdu do obce od Chuchelné 

 

14) ulice Nádražní s krásným koridorem z korun stromů 

 

15) pohled Opavskou ulicí, vzadu topoly na hřišti TJ Sokol 

 



16) vjezd do obce od Dolního Benešova – ulice Hlučínská 

 

17) nová tvář ulice Svobody 

 

18) pohled na dominantu obce z polí u JZD 

 



19) pohled do obce z kopce Větřáku před několika desetiletími 

 

20) památník v parku před zámkem 

 



21) „čelo“ závodu Juta z ulice Hlučínská 

 

22) provoz konfekce závodu Juta po přemístění do bývalé provazárny 

 

23) i takto krásně opravená vila je dnes součástí závodu Juta 

 



24) areál ZŠ – horní budova, nalevo navazující spojovací trakt 

 

25) areál ZŠ – centrální kotelna 

 

26, 27) areál koupaliště 

 



 

28) nákupní středisko před více než deseti lety (výstavba) 

 

29) výstavní plocha oddělení papír – hračky – kočárky 

 



30) oddělení průmyslového zboží – elektro 

 

31) oddělení obuvi 

 

32) výstavní plocha oddělení průmyslového zboží – elektro 

 



33) zdravotní středisko 

 



Písemná a fotografická dokumentace ke kronice obce Bolatice 1988 

Písemná dokumentace 

1) Bolatický zpravodaj MNV Bolatice č. 4 

 



 















 



2) Bolatický zpravodaj MNV Bolatice č. 5 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



 



3) Plynofikace obce Bolatice – informační leták MNV 

 



4) Široké pole sociální demokracie – Nové Opavsko, 27. 5. 1988 

 



5) Hospodaření MNV Bolatice – rozbor za rok 1988 

 



 



 



 



 



 

 



 



 







 



 



 

 



 



 

 



 

 



 



 

6) Bolatická Juta v duchu závěrů VII. pléna – článek NO, 26. 2. 1988 

 



7) Zákon o státním podniku v praxi Juty – článek NO, 30. 9. 1988 

 



8) V Jutě soutěží – článek NO, 8. 4. 1988 

 

9) Bolatičtí družstevníci první – článek NO, 19. 8. 1988 

 



10) Hodnocení školního roku 1987/1988 – hodnocení ředitele školy 

 



 



11) Mezi držiteli Rudého praporu OOR a OV SSM – článek NO, 3. 2. 1988 

 



12) Hodnocení plánu kulturně výchovné činnosti – vyhodnocení vedoucí JKS za rok 1988 

 



 



 



13) Rozbor činnosti místní knihovny za rok 1988 – zpráva vedoucí knihovny 

 

 



 

14) Vypravěčské umění – článek NO, 22. 11. 1988 

 



15) Pro kroniku MNV – dopis – vyprávění M. Gvoždíkové 

 



 



16) Pochod a Běh osvobození – článek NO, 8. 5. 1988 

 


